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kljub pomirjevalnim izjavam zunanjih ministrov

TUD! PO ZAKLJUČKU KONFERENCE 
NESOGLASJA MED ČLANICAMI EGS
Ameriški tisk poudarja uspeh washingtonske diplomacije, ki naj bi 
ponovno prevzela vodstvo v Evropi - Arabske države svarijo pred 
ustanovitvijo kartela potrošnikov - Jobert: v Washingtonu niso bili 

spoštovani sklepi ministrskega sveta v Bruslju
. WASHINGTON, 14. — Po zaključku konference o energiji, ki 
'® skoraj povzročila razpad evropske gospodarske skupnosti ter je 
v , la ostro nasprotje med ZDA in Francijo ter med slednjo in njeni- 
mi evropskimi partnerji, skušajo udeleženci kar se da minimizirati ob
seg nasprotovanj, ki so se pojavila v razpravi.

Italijanski zunanji minister Moro je izjavil, da po njegovem ne 
odo imela stališča, ki so izšla iz washingtonske konference nobenih 

JC' z'asti zaradi prijateljskega vzdušja, ki ga je označil 
naključni del srečanja zunanjih mi-
j^strov. Moro je dejal, da francos-

0 nasprotovanje do nekaterih točk
* ji306®3 komunikeja ne bo pri
sedlo do spremembe položaja zno- 
raj EGS ali pa do političnega ne- 

ravnovesja Res je, je izjavil Moro, 
Prišlo je do nekaterih nesoglasij, 
ne gre pa za razliko v pogledih 
na osnovna vprašanja.
-J^dsednik izvršnega odbora E

s Ortoli je izjavil, da je popolno- 
ree nezadovoljen s potekom kon- 
erence. Obžaloval je, da ni bilo 

stališče evropskih držav enotno, še 
z asti ker so o mnogih vprašanjih 
'so jih obravnavali tudi na wa-

* /Ikonski konferenci .imeli v pre-
1 osti zelo iasne in pozitivne 

skupne poglede.
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SOLIDARNOST 
Z BENEŠKIMI 
SLOVENCI
Stalni videmski 
ontifašistiini odbor

Videmski stalni protifašistični od- 
, april» je poslal šolskemu

skrbništvu in v vednost huminske- 
•nu šolskemu nadzorništvu protest- 
uo izjavo, v kateri ugotavlja, da 
Je prepoved slovenščine v pošol- 
skem pouku v občini Brdo proti
ustavna, neglede na znane pravne 
razloge, na katere se odgovorni 
sklicujejo.

Videmski protifašistični odbor u- 
gotavlja, da bi se otroci občine Br
du in bližnjih krajev ne učili «tu- 
luga jezika», ker je slovenščina je- 
zik, ki ga govore od rojstva. Pri 
tern se sklicujejo na izjavo AIDL 
r'M in na uradne vladne dokumen 

o prisotnosti Slovencev v videm- 
®ki pokrajini, kar pomeni, da pre
poved pouka slovenščine krši usta- 
v°. deželni statut, kakor ga kršijo 
Vse pristojne oblasti, ki niso nikoli 
Poskrbele, da bi se na tem področ
ju v šolah poučevala slovenščina 
v osnovnih in drugih šolah.

Videmski protifašistični odbor u- 
gotavlja, da je prepoved pouka slo- 
Venščine izraz zatiranja proti Ijud- 
*\yu. ki je odločilno pripomoglo v 
uuoorniškem boju za ustanovitev 
demokratične republike, katera jim 
danes samo z besedami zagotavlja, 
da so državljani z enakimi pra
vicami.

Zato videmski protifašistični od- 
bor zahteva, naj se prepoved pre- 
Khce, tudi zato, ker predstavlja ža- 
utev za demokratično zavest vseh, 
151 verjamejo, da je ustava jam- 
atvo, da se sramotna nreteklost ne 
bo več vrnila. Preklic prepovedi 
boj bi predstavljal le prvi korak 
b® poti uresničevanja pravic naro
dne marcine

Dijaška matica
Odbor Dijaške matice je na svoji 

Seii’ ki je bila dne 5. t.m. odločno 
odklonil neverjetni diskriminacijski 
ukrep oblasti o prepovedi poučevanja 
slovenskega jezika, t.j. materinega 
15zika v pošolskem pouku v Brdu in 
, eru v Beneški Sloveniji. Istočasno 
izraža iskreno solidarnost s tam
kajšnjimi Slovenci.

KASTA
Odbor Krožka absolventov slo

venske trgovske akademije je na 
Syoji seji dne 14. 2. 1974 obsodil 
Početje oblasti, ki so prepovedale 
Pošolski pouk slovenščine v Teru 
ib Brdu v Benečiji, ter je izrazil 
Prepričanje, da se bo vsa demo
kratična javnost, slovenska in ita- 
ujanska, zavzela, da bi člen 6 ita
lijanske ustave in člen 3 deželne
ga statuta ne bila le načelni in 
splošni izjavi, temveč vsakdanja 
Praksa obiasti do etničnih skupno
sti.

Po mnenju belgijskega zunanjega 
ministra Van Elslandeja so rezultati 
washingtonske konference pokazali, 
da je zdaj, bolj kot kdaj koli po
prej, potreben razvoj skupne ener
getske politike devetih držav čla
nic EGS. Po njegovem mnenju so 
odločitve, o katerih govori sklepni 
komunike, popolnoma v skladu 
skupnim stališčem, ki ga je zago
varjala EGS.

Ameriški tisk poudarja, da je kon
ferenca o energiji zabeležila velik 
uspeh ameriške diplomacije in da 
je potrdila vodilno vlogo, ki jo ima
jo ZDA pri obnovi atlantskega za
vezništva, po novih načelih, ki jih 
je zunanji minister Kissinger pred
lagal lani. S tem v zvezi poudarja 
ugledni ameriški dnevnik «Washing
ton Post», da je sklepni komunike 
izhodiščna točka za izdelavo nove 
atlantske listine. Tudi «New York 
Times» poudarja uspeh ameriške di 
plomacije na konferenci in pravi, 
da je slednja utrdila vezi in enot
nost med ZDA, Kanado, Zahodno Ev
ropo in Japonsko spričo nevarnosti, 
ki jo predstavlja za svetovno gospo
darstvo arabski embargo nad petro
lejem ter vrtoglavo zvišanje cen, 
ki so ga določile države proizvajal
ke nafte.

Negodovanje arabskih držav je iz
razil alžirski dnevnik «El ,Mud A- 
hid», ki poudarja v velikem naslo
vu na prvi strani, da je v Washing
tonu nastal kartel držav potrošnic 
nafte v okviru NATO.

Glasnik OPEČ je opozoril, da bi 
konferenca o enèrgiji lahko povzro
čila neljuba trenja med proizvajalci 
in potrošniki petroleja. Ostro je kri
tiziral odločitev, ki so jo sprejeli v 
Washingtonu, da namreč ustanovijo 
koordinacijsko skupino, ki naj bi 
pripravila bodočo sejo držav potroš
nic in držav proizvajalk. To naj bi 
bil prvi poskus za ustanovitev med
narodnega bloka, ki bi bil naperjen 
proti proizvajalcem nafte.

Po svojem povratku v Pariz je 
zunanji minister Jobert dejal, da je 
bilo stališče, ki so ga članice EGS 
sprejele v Bruslju zelo jasno in da 
ga ni bilo mogoče tolmačiti na več 
načinov. Vse kaže, je dejal, da so 
delegacije evropskih držav, ki so 
bile prisotne v Washingtonu, eno
stavno pozabile na bruseljske skle
pe. Francoski zunanji minister je tu
di izjavil da ni nikoli verjel, da 
bi taka konferenca o energiji lahko 
obrodila pozitivne sadove, saj je bi
la sklicana v naglici ter v politič

no izredno neprimernem trenutku. 
Po mnenju šefa francoske diploma
cije ne bodo imela nesoglasja, ki so 
se pokazala v Washingtonu bistve
nih posledic na evropsko skupnost. 
Bodočnost Evrope nikakor ni črna, 
je izjavil, seveda, če so članice 
EGS odločene ustvariti «evropsko 
Evropo». Za to nikakor ni treba 
čakati na sugestije z onstran At
lantskega oceana.

Kar zadeva predlagano evropsko- 
arabsko konferenco je Jobert dejal, 
da so se članice EGS že domenile, 
da bodo predlagale arabskim drža
vam organizacijo takega srečanja. 
Treba bo čakati na prihodnjo sejo 
zunanjih ministrov deveterice, kjer 
bodo o tem sklepali tudi v vidu re
zultatov washingtonske konference.

OB OBISKU MEHIŠKEGA PREDSEDNIKA V SFRJ

Titov intervju 
mehiški televiziji

Predsednik SFRJ poudaril vlogo neuvrščenih 
v sedanjem mednarodnem političnem položaju

Predsednik Tito med intervjujem, ki ga je dal mehiški televiziji ob obisku mehiškega predsednika Echeverrie
Jugoslaviji
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PO UGOTOVITVAH PREISKAVE 0 PRIKRIVANJU PETROLEJSKIH PROIZVODOV

Upravniki strank ievega centra so prejemali 
vsote denarja od petrolejskih industrij cev

Administrativnim tajnikom štirih strank naj bi že poslali obvestila o sodni preiskavi 
Sodna obvestila tudi najvišjim predstavnikom ENEL - Izjavi tajništva PSI in vodstva PRI
RIM, 14. — Sodna preiskava o prikrivanju zalog petroleja zado- 

biva vedno širši obseg ter postavlja z dramatično silovitostjo v os
predje vprašanje skrivnih in zapletenih odnosov med političnimi stran
kami in petrolejskimi industrije!. V bistvu pa gre za še širši problem 
financiranja političnih strank: vsaka stranka potrebuje za vzdrževanje 
svojega aparata ogromne vsote. To seveda ni nobena skrivnost, pač: 
pa je bila doslej skrivnost, od kod so stranke prejemale ta denar. 
Sedanja preiskava je vsaj delno odgovorila na to vprašanje: eden od 
virov, od koder so stranke črpale denar, so bili petrolejski industrije!.

Toda pri tem se seveda postav
lja drugo vprašanje: petrolejci so
prav gotovo zahtevali nekaj v za
meno, prav gotovo niso potegnili 
iz žepa milijarde iz gole radodar
nosti. Zato bo morala sedaj preis
kava ugotoviti, ali niso politične 
stranke v zameno za denar petro
lejskih industrijcev zanemarile jav
ne interese in zadostile Interesom 
svojih «dobrotnikov», mimo ali ce
lo proti koristim skupnosti.

Seveda je treba ugotoviti, katere 
stranke so prejemale denar od in
dustrijcev: trditve, da so prav
vse,stranke brez izjeme črpale iz 
«petrolejske blagajne», so za se-

Govori se o dvajsetih sodnih spo
ročilih, ki naj bi jih karabinjerji 
že izročili osumljencem, in o na
daljnjih petnajstih sporočilih, ki 
naj bi jih poslali v prihodnjih dneh. 
Nekateri časopisi so objavili ime
na oseb, ki naj bi prejeli sporo
čila. Sem državni pravdnik iz Ri
ma Siotto je danes izjavil, da 
seznami, ki jih je objavil tisk, 
«niso povsem točni», s čimer pa 
je po drugi strani potrdil, da se 
časopisi niso veliko zmotili.

Poglejmo torej, kdo so osebnosti, 
k; so osumljene «sodelovanja pri 
korupciji», vsaj po trditvah rim-

že, je rimsko državno pravdništvo 
poslalo doslej sodna sporočila sa
mo predstavnikom strank leve sre
dine ter visokim funkcionarjem 
državne električne družbe ENEL.
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PO ZASEDANJU VODSTVA FEDERACIJE CGIL, C1SL IN UIL

Reso!ud j a sindikatov 
o tiljih splošne stavke
RIM, 14. — Danes so objavili 

dokument, ki so ga po dolgi in 
živahni razpravi odobrili na vče
rajšnjem zasedanju vodstva sin
dikalne federacije CGIL, CISL in 
UIL in ki utemeljuje vzroke, za
radi katerih so se sindikati odlo
čili za stavko, ki bo, kot je znano, 
27. februarja in bo trajala štiri 
ure. Značilno pa je tudi, da do
kument takoj na začetku poudarja 
nujnost nadaljevanja dialoga in 
primerjanja stališč z vlado, kot 
tudi z deželmmd vladami v okviru 
njihovih pristojnosti. Poleg ciljev 
splošne stavke, ki so jih predlagale 
sindikalne kategorije industrijskih 
delavcev, in sicer pravične najem
nine, program za gradnjo šol in 
bolnišnic in politika za Jug, na
vaja dokument sindikalne federa
cije šest glavnih ciljev, ki jih sin
dikalno gibanje zasleduje.

Sindikati zahtevajo najprej točne 
in definirane programe na področju
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kjer je imel daljše in pogloblje
ne razgovore s predstavniki de
želnih in krajevnih gospodarskih 
krogov italijanske in slovenske 
narodnosti. Med temi razgovori

Stranke leve sredine so na za
tožni klopi: sodna preiskava o 
Prikrivanju petrolejskih proizvo
dov je namreč ugotovila, da so 
Prejemale denar od petrolejskih 
industrijcev. Nekatere stranke 
ysaj delno priznavajo, da so pre
iole denar, zanikajo pa, da bi 
ga dobile v zameno za «uslu
ge» petrolejskim mogotcem. V 
okviru sodne preiskave je bilo 
medtem razposlanih dvajset ob
vestil o sodnem postopku, pred
vsem visokim funkcionarjem 
ENEL in administrativnim tajni
kom strank leve sredine. Preis

kovalci sumijo, da je petrolejska 
zveza z denarjem, ki ga je da
jala strankam, skušala vsiliti dr
žavni električni družbi politiko 
potenciranja termoelektrarn na
mesto jedrskih elektrarn.

Jugoslovanski gospodarski a- 
taše v Rimu Uroš Markič je bil 
na dvodnevnem obisku v Trstu,

daj popolnoma neosnovane. Kot ka- ?kega dnevnika «Messaggero», ki
je o tem, kot kaže, najbolje infor
miran. List navaja dvanajst oseb od 
skupnih dvajset, katerim naj bi 
včeraj poslali sodna sporočila: to 
so bivši predsednik ENEL Di Ca
gno, sedanji predsednik ENEL 
Angelini, bivši in sedanji podpred
sednik ENEL Grassini in Magno, 
člani upravnega sveta državne e- 
lektrične družbe Lanzarone, Pe- 
dullà, Crescenzo Mazza in Fra- 
schetti, bivši generalni direktor 
milanske občinske električne druž
be Carati, tajnik upravnega sveta 
ENEL Benedetti, administrativni 
tajnik KD poslanec Filippo Miche
li in administrativni tajnik PSI 
senator Augusto Talamona. Poleg 
teh sta sodni sporočili prejela tudi 
administrativna tajnika ostalih dveh 
strank levega centra, PSDI in PRI. 
Glede slednje stranke pa je tre
ba pripomniti, da v obdobju, o 
katerem teče preiskava, ni imela 
upravnega tajnika, ampak da je to 
funkcijo opravljal odbor, v ka
terem je bil tudi politični tajnik 
La Malfa.

Naj omenimo, da sedanja sodna 
sporočila zadevajo samo en del pre
iskave, namreč tistega, ki se tiče 
kampanje industrijcev za gradnjo 
termoelektričnih central (na nafto), 
namesto jedrskih elektrarn.

Preiskovalci so ugotovili, po kak
šnem procesu so petrolejski indu- 
strijci dajali denar političnim oseb
nostim oziroma direktno strankam. 
Petnajst petrolejskih podjetij, ki so 
združena v Italijanska petrolejski 
zvezi, se je v začetku «kampanje» 
za termoelektrarne obvezalo, da bo 
izplačalo določene vsote, sorazmer
no s količino petroleja, ki so ga 
nameravali prodati državni električ
ni industriji. Nato so industrijci za
prosili «Italcasse» za nekakšno po
sojilo v višini ene milijarde. Proš
njo je sprožil sam predsednik petro
lejske zveze Cazzaniga predsedniku 
«Italcasse»; Arcainiju. To vsoto, v 
čekih po deset milijonov, je ome
njeni bančni zavod izročil nekemu 
visokemu funkcionarju ENEL. V 
ENEL so nato izdali za isto vsoto 
krožne čeke na izmišljena imena, 
kot na primer Mario Mari, Ivo Bian
chi, Giuseppe Rossi itd., po vrsti 
žiriranj pa so čeki končno prišli v 
roke političnim predstavnikom. Po 
taki zapleteni operaciji je bilo se
veda težko ugotoviti po kakšnih ka
nalih je prišel denar v strankine

teri so nosili celo žig politične 
stranke.

Med materialom, ki so ga preisko
valci zaplenili, je tudi dolg seznam 
političnih mož in psevdonimov, ka
terih- so se posluževali v ..stikih . z 
industrijci. Zanimiva so tudi neka
tera pisma, ki so jih zaplenili pri taj
niku petrolejske zveze in pri predsed
niku Cazzanigi, in ki jasno govorijo 
o stikih z nekaterimi političnimi pred
stavniki, V nekaterih pismih so ti 
ljudje omenjeni kot «naši prijatelji».

Tajništvo PSI je danes objavilo 
dokument, v katerem trdi, da noben 
predstavnik PSI na nobeni ravni ni 
nikoli storil ali podprl dejanj, s 
katerimi naj bi prepričali ENEL o 
potrebi po gradnji termoelektrarn 
ali kakorkoli pomagali interesom pe
trolejskih industrijcev. Nasprotno se 
je stranka venomer zavzemala za 
pospešenje programa jedrskih elek
trarn. Tajništvo PSI tudi poudarja, 
da se socialisti že dolgo zavzemajo, 
da bi končno prišlo do državnega 
finansiranja strank.

Vodstvo PRI pa objavlja noto, v 
kateri priznava, da so republikanci, 
kot tudi druge stranke, prejemali 
razne finančne prispevke, ki pa niso 
bili pogojeni z zaščito določenih

sektorialnih interesov. Takih pogo
jev bi namreč stranka nikoli ne 
sprejela, trdi nota vodstva PRI.

Za socialdemokrate je Belluscio iz
javil, da politične stranke potrebu
jejo, zek)^, drage aparate in. pr.opa,- 
gandne instrumente in da bi bilo 
smešno misliti, da bi lahko te stroš
ke krili samo s članarino vpisanih.

Glasilo KD «Il Popolo» p<a bo ob
javilo jutri dokaj previden in me
glen uvodnik, v katerem v bistvu 
dopušča možnost, da bi sedanji na
čin financiranja strank, ki jim usta
va zaupa važne naloge, privedel do 
nekaterih negativnih posledic. De- 
mokrščansko glasilo nato poudarja 
prizadevanja KD za državno finan
ciranje strank ter zaključuje, da je 
sedaj prišel čas, da se to vprašanje 
reši.

RIM, 14. — Pod predsedstvom taj
nika La Malfe, ki se je komaj vrnil 
iz Washingtona, se je v Rimu se
stalo vodstvo PRI, ki je poslušalo 
poročilo namestnika tajnika Terre
na o rezultatih nedavnega levosre
dinskega vrha. Vodstvo je odobrilo 
njegovo poročilo in poudarilo nuj
nost, da vlada čim prej uresniči 
sklepe, ki so bili sprejeti na se
stanku.

(Od našega dopisnika!
BEOGRAD, 14. — Predsednik re

publike Tito je v svojem intervjuju 
mehiški televiziji med drugim od
govoril na vprašanje, kako oce
njuje sedanj; položaj na svetu in 
kaj Jugoslavija želi storiti, da bi 
prispevala k miru. Tito je odgo
voril, da na mednarodni položaj 
gleda z veliko zaskrbljenostjo, kaj
ti nekateri pozitivni rezultati, kot 
so popuščanje napetosti v Evropi 
in v odnosu med velikimi silami 
zasenčujejo težki problemi, ki 
bremenjujejo mednarodne odnose. 
Nadaljuje se uporaba sile. Mnogim 
narodom se odreka osnovna pra
vica do svobode, neodvisnosti 
mestojnega razvoja in samoopre
delitve.

Nobeno od vojnih žarišč ni za 
dušeno. Borba narodov za polno 
politično in gospodarsko neodvis
nost in hitrejši razvoj, v kateri 
imajo države Latinske Amerike ze
lo pomembno mesto je najpomemb
nejša značilnost sedanjega časa.

Neenakopravni gospodarski od
nosi, ki stalno poslabšujejo polo
žaj držav v razvoju, so potencial
no žarišče novih kriz in spopadov 
na svetu. Zato se vprašanje njiho
ve spremembe na osnovi politične 
in gospodarske neodvisnosti in ena
kopravnosti vseh držav in njihove 
suverenosti nad naravnimi bogast
vom vsiljuje kot nujnost.

Svet je danes na zelo važni zgodo
vinski prelomnici. Od tega, kako 
bomo izkoristili sedanji trenutek, ali 
bomo zadosti modri in vztrajni pri 
reševanju vprašanj, je odvisno ali 
bo razvoj na svetu šel po mirni po 
ti, oziroma ali bomo šli iz krize \ 
krizo.

Tito je poudaril, da imajo pri re 
Sevanju važnih mednarodnih vpraša
njih veliko vlogo neuvrščene drža
ve, ki so na konferenci v Alžiru 
sprejele tozadevne važne sklepe in 
zagotovil, da se bo Jugoslavija skup
no z drugimi neuvrščenimi in miro
ljubnimi državami zavzemala za iz
polnitev teh sklepov, za vse, kar 
vodi k miru in k enakopravnemu 
mednarodnemu sodelovanju.

* # *

BEOGRAD, 14. — Mehiški pred
sednik Echeverria je danes obiskal 
kmetijsko - industrijski kombinat 
«Beograd», nato pa se je udeležil 
slovesne seje v mestni skupščini, 
kjer mu je bila izročena zlata spo
minska plaketa Beograda.

Opoldne je predsednik skupščine 
Srbije Markovič priredil v čast Eche
verrie slovesno kosilo, na katerem 
sta si Markovič in Echeverria izme
njala zdravici. Popoldne je mehiški 
predsednik v narku prijateljstva v 
Novem Beogradu zasadil po običaju 
tujih državnikov, ki so obiskali do
slej Beograd drevesce, potem pa si 
je ogledal muzej sodobne umetnosti.

Po ogledu muzeja se je predsed
nik Echeverria sestal s predsedni
kom Titom, s katerim je nadaljeval 
včeraj začete razgovore. V teku 
današnjega dne so člani spremstva 
mehiškega predsednika imeli lo-

javnih prevozov, poljedelstva, 
zdravstva, javnih del in energet
ske proizvodnje. Druga točka po
udarja potrebo po hitri in pozitivni 
rešitvi sindikalnih sporov v velikih 
industrijskih centrih, kot so Fiat, 
Alfa Romeo. Momtedison itd. Tretja 
točka zadeva cene: sindikati zah
tevajo posege za bolj učinkovito 
uporabo javnih instrumentov za 
nadzorstvo nad cenami, za boj 
proti špekulaciji, za potrebno o- 
skrbovanje in za politično uj>rav- 
Ijanje cen blaga najširše potrošnje. 
Sledi poglavje o davkih in davčni 
reformi, nato pa zahteva po čim
prejšnji odobritvi zakonskega osnut
ka o izboljšanju pokojnin, družin
skih doklad in doklad za brezpo
selne. V tej zvezi zahtevajo sin
dikati pogovore z vlado za uskladi
tev pokojnin z dinamiko plač na 
industrijskem sektorju. Končno go
vori šesta točka o jamstvih za o- 
hranitev ravni zaposlo\«nja in kup
ne moči plač.

je bilo ugotovljeno, da se je ob
čutno okrepilo italijansko - ju
goslovansko gospodarsko sodelo
vanje, da pa obstajajo še vedno 
velike nove možnosti zlasti pri 
krepitvi obmejnega gospodarske
ga sodelovanja in industrijske 
kooperacije Med drugim je bil 
govor o obnovitvi avtonomnih 
računov in o raznih drugih po
budah.

................................................................................................................................................ ..m,n„,............................................................................................................. ........................................... ..............................

Zaključen arabski vrh v Alžiru
IT

čene razgovore z ustreznimi jugo
slovanskimi funkcionarji o vpra
šanjih s področja dvostranskih od
nosov.

V včerajšnjih razgovorih sta 
predsednika ugotovila, da je se
danji mednarodni položaj zelo za
pleten in poudarila neobhodnost 
angažiranja neuvrščenih držav, dr
žav v razvoju pri reševanju sodob
nih mednarodnih, političnih in go
spodarskih vprašanj. Glede politi
ke in vloge neuvrščenih sta pred
sednika poudarila potrebo po ohra
nitvi enotnosti in potrebo po skup
nih naporih pri reševanju splošnih 
vprašanj, s katerimi se danes so- 
očujejo. V zvezi s tem sta Tito in 
Echeverria podprla predlog za skli
canje posebnega zasedanja gene
ralne skupščine svetovne organi
zacije, na katerem bi se proučili 
problemi primarnih izdelkov in raz
voja, Dober del razgovorov je bil 
posvečen dvostranskim odnosom, ki 

kot je bilo ocenjeno, ugodno 
razvijajo. Ugotovljeno pa je da so 
velike možnosti in potreba po raz
širitvi posebno gospodarskega so
delovanja. Predsednika sta poobla
stila svoje sodelavce, da podrobno 
proučijo te možnosti. P0 teh razgo
vorih je bil podpisan sporazum o 
znanstveno-tehničnem sodelovanju 
med Jugoslavijo in Mehiko.

Na današnji seji so najprej zastop
niki raznih delovnih skupin podali 
poročilo o ločenih razgovorih, tako 

jugoslovansko-mehiških gospodar
skih odnosih in sodelovanjih, kakor o 
aktualnih vprašanjih mednarodnega 
položaja in sodelovanja obeh držav 
na tem področju. Predsednika sta 
ocenila, da so ti razgovori bili zelo 
koristni ter sta izrazila zadovoljstvo 
zaradi splošnega razvoja jugoslovan- 
sko-mehiškega sodelovanja v zadnjih 
letih.

Istočasno je ugotovljeno, da so 
znatne možnosti za nadaljnji napre
dek tega sodelovanja na raznih pod
ročjih, posebno na gospodarskem. 
Ob tej priložnosti so bili omenjeni 
tudi nekateri konkretni sporazumk ki 

bili predmet pogostejših stikov 
raznih zastopnikov obeh držav. Ugo- 
tovljena je tudi velika podobnost 
pogledov obeh držav o aktualnih 
mednarodnih vprašanjih in potreba 
pogostejšega medsebojnega informira
nja o vprašanjih skupnega interesa.

B. B.

Samoupravljanje 
in nova ustava

blagajne. Vendar pa so preiskoval- ležnost arabskih držav, zaradi fran

ALŽIR, 14. — Nekaj po 14. uri se 
je v Alžiru zaključil ožji arabski 
vrh, ki so se ga udeležili državni 
poglavarji Saudske Arabije, Egip
ta, Sirije in Alžirije. Feisal, Sadat 
in Asad so že odpotovali iz Alžirije. 
Znano je, da so štirje državni po
glavarji pooblastili saudskega in e- 
giptovskega zunanjega ministra Sa- 
kafa in Fahmija, da odpotujeta v 
Pariz in Washington. Obisk obeh 
ministrov v francoskem glavnem me
stu bi moral biti zelo kratek. Sakaf 
in Fahmi naj bi imela samo nalo
go, da izrazita francoskemu zuna
njemu ministru Michelu Jobertu hva-

potrošnic petroleja.
Mnogo bolj pomemben naj bi bil 

obisk v Združenih državah. Njuna 
naloga naj bi bila doseči od ame
riškega državnega tajnika Kissin- 
gerja obljubo, da bodo Američani 
skušali vplivati na Izrael, da bi 
čimprej prišlo do ločitve sil na sir
ski fronti. Morebitni konec arabske 
zapore nad izvozom petroleja v ZDA, 
naj bi bil odvisen izključno od jam
stev, ki jih Kissinger lahko nudi 
Arabcem.

Arabski vrh je trajal mnogo manj 
kot so predvidevali. V štirih urah 
in pol so odobrili sklepni komunike. 
O poteku pogovorov za sedaj sicer 

ci našli nekaj takih čekov;-neka-leoskega stališča na konferenci držav ni še. nobene vesti, vse je še za

vito v temo. Opazovalci menijo, da 
je prišlo do nasprotij med stališči 
Saudske Arabije in Egipta na eni 
strani ter Sirije in Alžirije na dru
gi. Sadat in Fejsal naj bi zastopala 
zmerna stališča, med katerimi naj 
omenimo zahtevo po odpravi zapo
re nad petrolejskim embargom za 
ZDA ter znižanje cene petrolejskih 
proizvodov. Sirija in pa zlasti Al
žirija naj bi vztrajali pri nadaljnji 
uporabi petrolejskega orožja, da bi 
dosegli od Američanov čim večji pri
tisk na Izrael

(Na sliki: trije udeleženci arab
skega vrha. Od leve proti desni: 
Asad, Sadat in Feisal.)

BEOGRAD, 14. — V veliki dvo
rani zvezne skupščine je bila da
nes skupna seja predsedstva Zveze 
komunistov Jugoslavije in predsed
stva Zveze sindikatov Jugoslavije, 
posvečena nalogam Zveze komuni
stov in Zveze sindikatov v uresni
čevanju samoupravljanja na osno
vah nove ustave. Uvodno poročilo 

to temo je podal predsednik 
Sveta zveze sindikatov Jugoslavije 
Dušan Petrovič. Med drugim je u- 
gotovil, da je bila v osnovnih toč
kah samoupravne usmeritve dose
žena zmaga, zlomljeni so bili glav
ni odpori in odprta široka pot sa
moupravnim silam, toda borba za 
uresničenje ustavnih sprememb, ki 
je dejansko borba za radikalne 
spremembe družbenih odnosov, se 
je šele začela.

Vedno je treba imeti pred 'čmi, 
da je delavski razred pod vodstvom 
zveze komunistov ustvarjalec novih 
družbenih odnosov. Naloga zveze ko
munistov in sindikata je, da se hi
trejše usposobita za konkretno, vsak
danjo in organizirano bitko za no
ve odnose v vseh sredinah. Dušan 
Petrovič se je v svojem poročilu 
posebno ozrl na nekatera vprašanja 
družbenogospodarskih odnosov, na 
probleme in odpore, ki se pojavlja
jo pri ustanavljanju osnovnih orga
nizacij združenega dela, ter opo
zoril na važno vprašanje določanja 
gospodarskih odnosov med osnovnimi 
organizacijami združenega dela. Na 
bodočih volitvah se bo zveza komu
nistov skupno s socialistično zvezo, 
zvezo sindikatov in mladine ter dru
gimi organizacijami morala zavzeti, 
da se za delegate izvolijo tisti, ki so 
na delu dokazali, da so borci za sa
moupravljanje.

Pomen Titovega 
obiska v Budimpešti

BEOGRAD, 14. - Na vabilo o- 
srednjega odbora madžarske delav
ske partije in predsedniškega sveta 
ljudske republike Madžarske bo 
predsednik Jugoslavije in zveze ko
munistov Tito s soprogo 17. in 18. 
t.m. obiskal Madžarsko. Obisk pred
sednika Tita na Madžarsko bo po 
izjavi zastopnika zveznega tajništva 
za zunanje zadeve nova spodbuda 
vsestranskemu razvoju sodelovanja 
med obema državama. Istočasno bo 
to priložnost, da predsednik Tito 
in prvi tajnik CK madžarske delav
ske partije Janoš Kadar opravita 
vsestransko izmenjavo misli o važ
nih mednarodnih vprašanjih in ak
tualnih vprašanjih mednarodnega 
komunističnega in delavskega giba
nja ter o razvoju odnosov med o- 
bema državama.
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ZAKLJUČEN OBISK GOSPODARSKEGA ATAŠEJA UROŠA MARKIČA

Ugodne perspektive za gospodarsko 
sodelovanje med Italijo in Jugoslavijo

Važna vloga slovenskih gospodarskih organiza
cij za krepitev vsestransko koristnih stikov

Drugi dan uradnega obiska ju
goslovanskega gospodarskega ata
šeja veleposlaništva v Rimu Uroša 
Markiča je bil prav tako naporen 
kot prvi, saj je jugoslovanski go
spodarski predstavnik obiskal ne
katere važne krajevne gospodarske 
institucije splošnega značaja in se 
zadržal v prisrčnem razgovoru tu
di s predstavniki slovenskih gospo
darskih organizacij. Uroš Markič 
se je v spremstvu konzula Srečka 
Kovačiča dopoldne zadržal na tr
žaškem velesejmu, kjer se je s 
funkcionarji uprave razgovarjal o 
letošnjem sodelovanju Jugoslavije 
na tržaškem mednarodnem vele
sejmu.

Daljši razgovor je imel nato na 
vladnem komisariatu, kjer je s 
podprefektom dr. Pinom in novim 
načelnikom oddelka za zunanjo tr
govino dr. Muscello obravnaval 
predvsem izvajanje sporazumov o 
obmejni trgovinski izmenjavi, ozi
roma o tržaškem in goriškem avto
nomnem računu.

Zelo zanimiva sta bila razgovora, 
ki ju je Uroš Markič imel s pred
sednikoma Guštinom in Boletom ter 
drugimi člani izvršnih odborov ozi
roma predsedstva Kmečke zveze 
in Slovenskega gospodarskega zdru
ženja, kjer je bil govor o sploš
nih vprašanjih italijansko - jugo
slovanskega gospodarskega sodelo
vanja in pri tem tudi o vpraša
njih obmejne izmenjave ter obmej
nega sodelovanja na splošno. Pri 
tem je bila ugotovljena velika vlo
ga, ki so jo odigrale slovenske 
gospodarske organizacije za krepi
tev vsestransko koristnih splošnih 
stikov in sodelovanja.

V teh razgovorih je prišlo do iz
raza, kar je izrecno podčrtal ju
goslovanski gospodarski ataše U- 
roš Markič, da je bila lani dose
žena izredna raven izmenjave, saj 
je v obeh smereh dosegla vrednost 
skoro tisoč milijonov dolarjev in 
se je pri tem bolje uravnovesila. 
Jugoslovanski izvoz v Italijo je ta
ko lani dosegel 466 milijonov do
larjev, uvoz pa 537; izvoz se je 
povečal za 51 odst., uvoz pa za 
32 odst. Pri tem je določeno vlogo 
igralo razvrednotenje denarja, vse
kakor pa gre predvsem za dejan
sko krepitev gospodarskega sode
lovanja.

Dosežen je bil tudi odločen napre
dek glede izboljšanja strukture ju
goslovanskega izvoza, ki ga tradicio
nalno sestavljajo v višini okrog 70 
odstotkov kmetijski izdelki in suro
vine Cživina, meso in les), pri uvozu 
pa prevladuje strojna oprema. Mor
da je nekoliko manj vspodbudno dej
stvo, da se ni v enaki meri pove
čalo industrijsko sodelovanje, skup
na vlaganja in skupni nastopi na 
tretjih tržiščih, ker so bile kreditne 
možnosti omejene, delno pa tudi za
radi finančnih težav nekaterih jugo
slovanskih podjetij.

Važna je perspektiva za letošnje 
leto, ki je vsekakor spodbudna, če
prav ni mogoče pričakovati tako

velikega skoka, kot smo ga zabele
žili lani. Kljub splošnemu svetovne
mu inflacijskemu valu je jugoslo
vanskemu gospodarstvu uspelo sta
nje stabilizirati in zagotoviti likvid
nost podjetij. Splošna energetska 
kriza in monetarni premiki bodo 
lahko sicer nekoliko vplivali, ven
dar obstaja splošna ocena, da ne 
bodo mogli imeti resnejših negativ
nih posledic na obseg italijansko - 
jugoslovanske izmenjave, tako da je 
tudi možna zaskrbljenost glede uvo
za živine brez prave osnove. V tej 
zvezi je zlasti glede energetskih te
žav zanimivo jugoslovansko stališče, 
da sploh ne gre toliko za pomanj
kanje energetskih virov, kot za vpra
šanje cene in za odnose med razvi
timi in nerazvitimi, ki jih je treba 
urediti na osnovi sodelovanja in ne 
na osnovi konfrontacije ali celo spo
padov.

V tem splošnem okviru italijansko- 
jugoslovanskega gospodarskega so
delovanja, ki je zelo važna kon

stanta odnosov obeh držav, pa igra 
izredno veliko vlogo sodelovanje ob
mejnih področij, kar je vključeno v 
smernice jugoslovanskega načrta go
spodarskega razvoja. Treba je ne 
s arso ohraniti sedanji tempo razvo
ja krajevnega gospodarskega sode
lovanja, temveč je treba ta razvoj 
še pospešiti tako glede trgovinske 
izmenjave kot tudi industrijske in 
druge kooperacije, kjer je bilo na 
krajevni ravni do sedaj iz raznih 
razlogov malo narejeno.

V tej zvezi je bilo v razgovorih na 
raznih ravneh tudi ugotovljeno, da 
je treba obnoviti sporazuma o av
tonomnih računih in je bil govor 
o številnih s tem povezanih vpraša
njih, kot so prometne infrastruktu
re, možnost širšega izdajanja licenc, 
dovoljenj za uvoz delovne sile in 
podobno.

V poznih popoldanskih urah se je 
Uroš Markič sestal tudi s predstav
niki vseh slovenskih bančnih zavo
dov v tržaški in goriški pokrajini.

NEKAJ SOLSKIH VESTI S TRŽAŠKEGA

Šele zdaj dobili iz Rima 
spričevala za osnovne šole

Manjkajo še berila za 3., 4. in 5. razred 
Nova italijanska šola pri Briščikih

V ponedeljek so na avtobusih ob
činskega prevozniškega podjetja 
plapolale zastavice, mnogi starši pa 
so se spraševali, zakaj niso njihovi 
otroci šli v šolo, ker se niso spomni
li na obletnico podpisa Lateranske
ga pakta med Italijo in Vatikanom. 
Mussolini je tedaj proglasil ta dan 
za državni praznik, ker je dosegel 
sporazum s Cerkvijo, cerkvena hie
rarhija pa je bila zadovoljna, ker je 
ohranila mnogo svojih privilegijev 
in dobrin. Od tedaj je preteklo že 
dosti let in se je v Italiji, po razpa
du fašističnega režima ter savojske 
monarhije, po proglasitvi republike, 
porojene iz antifašističnega in osvo
bodilnega boja, precej spremenilo 
ter se vedno bolj govori o potrebi 
revizije konkordata. Zato se nam 
zdi anahronističen ta praznik, to 
tembolj, ker je zaradi raznih praz
nikov in počitnic že itak tako 
skrčeno šolsko leto.

Zdaj smo nekako v sredini šol
skega leta, saj nas do konca pouka 
ločijo še 4 meseci, vmes pa bodo še 
razni prazniki in velikonočne počit-
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ZA IZHOD IZ GOSPODARSKEGA ZASTOJA

DEŽELNI SVET JE SOGLASNO SPREJEL 
COMELLIJEV NAČRT 0 NUJNIH UKREPIH
Misovska skupina osamljena - V kratkem vrsta zakonov za razvoj živinoreje, ljudskih gra
denj, prometa in zdravstva, do konca junija pa načrt za naložbe v prihodnjih petih letih

Deželni svet je na včerajšnji seji 
zaključil razpravo o dokumentu za 
naložbe v letošnjem letu, ki ga je 
v torek predložil predsednik dežel
nega odbora. Po posegu zadnjega 
svetovalca Del Gobba (KD), je 
predsednik Comelli odgovoril za pri
pombe in kritike predstavnikov po
sameznih skupin. V zvezi /. J.oku- 
mentom in ustreznimi načrti sta bili 
predloženi dve resoluciji: eno so 
predložili pripadniki MSI, drugo pa 
pripadniki vseh drugih svetovalskih 
skupin v deželnem svetu. Misovska 
resolucija je bila zavrnjena, druga 
pa je seveda prodrla, saj so zanjo 
glasovali pripadniki vseh strank u- 
stavnega loka, od komunistov do li
beralcev.

Pred začetkom seje je predsednik 
deželnega sve'a Berzanti izrazil so
lidarnost deželne skupščine in pre
bivalstva s sovjetskim pisateljem 
Solženicinom. Nato se je nadaljeva
la razprava o naložbah. Načelnik 
demokristjanske svetovalske skupi
ne Del Gobbo je podprl namere 
deželnega odbora in napovedal, da 
bo o tem vprašanju predložena 
skupna resolucija vseh strank u- 
stavnega loka. S tem se je zaklju
čila vrsta posegov svetovalcev.

Predsednik deželnega odbora je 
v daljšem govoru pojasnil stališče 
deželne vlade do sedanjega položa

ja v državnem in deželnem gospo
darstvu, ki zahteva nujne posege 
zlasti na nekaterih področjih. V 
tej zvezi je napovedal, da se za 
področje živinoreje pripravlja po
membnejši zakon, ki določa znat
na finančna sredstva in ki predvide
va razvoj ustreznih dejavnosti ter 
nadzorstvo nad cenami. Za razvoj 
prometa se pripravlja drug zakon, 
ki bo razpolagal z že nakazanima 
dvema milijardama lir (in morda 
še z večjim zneskom). Marca me- 
,seca bo nadalje pripravljen pose
ben zakon za pospešitev ljudskih 
gradenj, ki bo določal deželne pose
ge za gradnjo novih stanovanjskih 
hiš kakor tudi za popravilo starih 
stavb zlasti na kmetih in v goratih 
krajih Furlanije - Julijske krajine. 
Nadaljnji zakon se pripravlja za po
dročje zdravstva, v tem primeru pa 
bo deželna norma upoštevala glav
ne smernice, ki jih je nakazala o- 
srednja vlada glede na skorajšnjo 
preosnovo zdravstva" v državnem 
merilu. Comelli je na koncu potrdil, 
da bo deželni odbor najkasneje do 
konca junija predložil deželnemu 
svetu petletni naložbeni načrt, ki bo 
usklajen tako s splošnim razvojnim 
načrtom kot z urbanističnim na
črtom za Furlanijo - Julijsko kra
jino.

Po predložitvi skupne resolucije
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OB NEDELJAH IN PRAZNIKIH

Prometna navodila za kotalkarje 
pešce, kolesarje, jezdece In vozove

Odslej bodo mestni redarji z globami kaznovali kršitelje

Zaradi zadnjih polemik, do kate- 
h je prišlo ob nedeljah kljub pre
cedi vožnje je urad za stike z jav- 
jstjo pri tržaški občini izdal vrsto 
ìvodil, ki zadevajo vsa «prevozna 
•edstva», ki se jih meščani lahko 
islužujejo.
Kolesarji morajo dobro poznati vsa 
•ometna pravila, prav tako pa mo- 
tjo znati voziti kolo. Tudi oni mo- 
ijo spoštovati semaforske naprave, 
nejitve in prepovedi prometa, vo
ti po skrajni desni strani ceste in 
redno paziti pri prehitevanju. Vo
ti morajo v gosjem redu, vseka- 
Dr pa nikoli po več kot dva vštric, 
olesarji ne smejo držati v rokah 
ivojev in ne smejo voziti nikogar 
a kolesu. Prepovedana je vožnja 
j levi ali v smeri nasprotni od 
armalnega toka prometa Ob zavi- 
mju morajo z roko označiti smer. 
Če je na cesti mnogo pešcev, 

; mora kolesar ustaviti in ročno 
pravljati kolo. Kolesa morajo bi- 
opremljena z vsemi predpisanimi 

/etlobnimi znaki, sicer ne smejo

Noiinarskpga plesa 
leios ne bo!
Ker nas je že mnogo čitate- 

Ijev vprašalo, kako bo z letoš
njim tradicionalnim pustnim no
vinarskim plesom v Kulturnem 
doma, sporočamo, da plesa letos 
ne bo zaradi znane prepovedi 
vožnje z osebnimi avtomobili ob 
nedeljah in omejitev pri nočnem 
zapiranju javnih prostorov in ker 
nam pristojne oblasti niso mogle 
dati nobenega iamstva, da bodo 
te prepovedi in omejitve v pust
nem času prekinjene.

V nadomestil) za novinarski ples 
v Kulturnem domu pa bo v so
boto 23. t.m. pustni družabni ve
čer v prostorih slovenskega Di 
jaškega doma v Ul. Ginnastica, 
kjer bo poskrbljeno za prijetno 
razpoloženje in p Pes. Vabila bo
do na razpolago v upravi Dijaš
kega doma.

krožiti v nočnih urah. Kdor bo kršil 
ta navodila bo plačal globo v višini 
od 4.000 do 10.000 lir.

Pešci morajo hoditi po pločnikih 
in po otokih za pešce. Kjer ni ploč
nikov, morajo hoditi ob levem robu 
ceste. Lahko hodi po desni strani 
le po enosmernih cestah. Pri preč
kanju cest morajo pešci hoditi po 
semaforsko upravljanih prehodih, 
zebrastih ali podzemskih prehodih 
za pešce. Če v razdalji 100 metrov 
ni takega prehoda, lahko pešec meč
ka cestišče, vendar pa mora dati 
prednost avtobusom in kolesarjem. 
Če ni drugih možnosti, morajo pe
šci hoditi v gosjem redu in se ne 
smejo ustavljati v gručah. Na ce
stah so prepovedane vsakršne igre 
Mestni redar lahko naloži globo od 
4.000 do 10.000 lir tudi pešcu, ki stoji 
sredi ceste.

Kotalke so športno orodje in za
to je kotalkanje po cestah in ploč
nikih prepovedano. Kdor tega ne 
bo upošteval, bo kaznovan z globo.

Pravila za jezdece so različna od 
mesta do mesta. V Trstu je treba 
jezditi ob desnem robu cestišča in 
v gosjem redu.

Vozovi morajo upoštevati ista pra
vila kot avtomobili: spoštovati mo
rajo prometne znake in predvsem 
semaforje.

Ob koncu tiskovnega poročila, ki 
ga je včeraj objavila tržaška obči
na, pa je sporočilo poveljstva mest
nih redarjev, ki opozarja, da bodo 
redarji vztrajali pri gornjih navo
dilih, pa čeprav bodo morali poseči 
po nepriljubljenem prepričevalnem 
sredstvu — globi.

Statistični podatki za januar

Promet s petrolejem 
prvič nazadoval

Včeraj se je sestal vodilni odbor 
Neodvisne ustanove za t-žaško lu
ko, in sicer prvič pod vodstvom 
novega predsednika G. Tonuttija. 
Na čestitke, ki so mu jih izrekli 
odborniki, je predsednik Tonutti 
odgovoril, da si bo ob krmilu trža

ške luške ustanove prizadeval za 
njen nadaljnji razvoj in za ustrez
no uveljavitev v korist tržaškega 
in deželnega gospodarstva.

Načelnik prometnega oddelka je 
na seji poročal, da je blagovni 
promet v preteklem januarju do
segel skupino 3.020.926 ton, med
tem ko je pravi trgovinski pro
met dosegel 188.364 ton (82.628 ton 
v dovozu in 105.736 ton v odvozu). 
Promet je bil za 8,3 odst. večji od 
prometa v lanskem januarju. Do
voz surovega petroleja za naftovod 
(2.325.240 ton) se je zmanjšal za 
460.133 ton (ali za 16 odst.) v pri
meri z lanskim januarjem. Število 
manipuliranih kontejnerjev je do
seglo 1.707 kosov, to je 299 kosov 
več kakor v januarju lanskega 
leta.

Številni kongresi sekcij RPI
Številne sekcije KPI bodo v teh 

dneh priredile svoj letni kongres. 
Jutri ob 16. uri bo v Domu prista
niških delavcev (Trg Duca degli 
Abruzzi) zasedala pristaniška sek
cija KPI. Glavno poročilo bo imel 
Claudio Sibelia. Ob 17. uri pa bo 
na sedežu na Trgu Stare mitnice 
11 zasedala sekcija «Čermelj» od 
Sv. Alojzija. Politično poročilo bo 
imel G. Zanon.

V nedeljo, 17. februarja se bodo 
ob 9.30 sestali člani sekcije «Mon- 
tagnana» od Sv. Ane (Stara istr
ska cesta 66). V popoldanskih u- 
rah (ob 16.30) bo imela svoj letni 
kongres tudi sekcija «Zorko Kralj» 
iz Trebč, člani sekcije se bodo 
zbrali na svojem sedežu v Ljud
skem domu. O vlogi komunistov 
za družbeni in gospodarski razvoj 
v državi ter za novo politično smer 
v Italiji bo govoril Marčelo Kralj.

Iz stanovanja 51-letne Carle Gla- 
vine v Ul. D'Alessi 7 so neznanci 
ukradli 1.800.000 lir v bankovcih po 
deset tisoč lir. V stanovanje so vdr
li s ponarejenimi ključi. Policija 
sumi nekega znanca okradenke, ki 
je dalj časa stanoval pri njej.

so dali glasovalne izjave svetovalci 
Colli (KPI), Pittoni (PSI). Biasutti 
(KD), Trauner (PLI), Lonza (PSDI), 
Puppini (MF) in Boschi (MSI). Ra
zen zadnjega so vsi podprli doku
ment, s katerim deželni svet obve
zuje deželno vlado, da pripravi vse 
potrebno za uresničitev napovedanih 
posegov, upošteva zlasti tista po
dročja, ki so zaostala v primeri z 
drugimi in povabi na čim širše so
delovanje krajevne ustanove, njiho
ve skupne tvorbe, sindikalne orga
nizacije in vse gospodarske in druž
bene sile naše dežele.

V drugem delu seje je deželni svet 
začel z obravnavo novega zakonske
ga osnutka, ki vnaša vrsto spre
memb in popravkov — zlasti kar za
deva zapadlost raznih rokov —• v 
deželno normo štev. 31 iz lanskega 
leta v zvezi z ustanavlianjem po
krajinskih uradnih spiskov podjetni
kov v kmetijstvu. O novi normi je 
doslej spregovorilo šest svetovalcev, 
danes pa se bo razprava nadalje
vala in zaključila.

SSL za organsko 
levo sredino 
v nabrežinski občini

Prejeli smo naslednje uradno spo
ročilo: «Delegacija Skupne sloven
ske liste odločno odklanja namigo
vanja, naj bi predlagala sestavo 
odbora devinsko - nabrežinske obči
ne v troje, to je brez predstavni
kov PSI. Te vesti so neresnične, saj 
se delegacija SSL zavzema za se
stavo organske levosredinske veči
ne in torej za občinski odbor, v 
katerem bi sodelovali tudi sociali
sti».

Nobenega sklepa odbora 
za nadzorstvo nad cenami

Včeraj se je sestal pokrajinski 
odbor za nadzorstvo nad cenami, ki 
pa ni sprejel nobenega sklepa. Te so 
odložili na prihodnji sestanek, ki bo 
21. t. m.; medtem bo namreč odbor 
verjetno prejel nova navodila iz 
Rima. Na prihodnjem sestanku bodo 
tudi razpravljali o podražitvi kave 
od 90 na 100 lir.

V zvezi z znatno podražitvijo kru
ha je vodstvo komunistične sekcije 
«Pinko Tomažič» naslovilo na trža
škega prefekta brzojavko, v kateri 
odločno protestira proti takšnemu 
ukrepu, ki je v nasprotju z zagoto
vili, ki jih je prefektura dala sin
dikalnim organizacijam v tem po
gledu.

niče, nekaj dni pa bodo šole zaprte 
za referendum, ker bodo pač voliš
ča, kot običajno, na šolah.

Na srednjih in višjih srednjih šo
lah se je te dni zaključilo z ocenje
vanjem prvo šestmesečje, na osnov
nih šolah pa je bilo ocenjevanje 
pred božičnimi prazniki, toda šele 
te dni so šolska ravnateljstva pre
jela iz Rima spričevala, ki jih bodo 
izročili otrokom v prihodnjih dneh. 
Glede spričeval za slovenske šole 
lahko dokončno le zabeležimo, da 
so črke slovenskega besedila tako 
velike kot v italijanskem besedilu. 
Učenci III. razreda osnovne šole so 
za praznike dobili dolgo pričakova
no berilo «Zlata ladja», učenci II. 
razreda pa so te dni dobili svoje 
berilo «Jadro v vetru», manjkajo pa 
še vedno pomožne knjige za 3„ 4. 
in 5. razred osnovne šole.

Omenimo naj še to, da je bila z 
letošnjim šolskim letom ukiniena i- 
talijanska osnovna šola v Mavhi- 
njah, ker ni bilo več otrok, na novo 
pa je bila ustanovljena italijanska 
osnovna šola pri Briščikih, ki ima 
že več otrok kot slovenska (zaradi 
Girandol).

Prešernova proslava 
v Dijaškem domu

Predsednik domske skupnosti Li
do Battaino je na sinočnji Prešer
novi proslavi, katere so se udele
žili tudi starši in prijatelji sloven
skega dijaškega doma «Srečko Ko
sovel», poudaril, da so gojenci di
jaškega doma izpeljali različne ak
cije, ki so jih utrdile v demokra
tičnem in svobodnem življenju v o- 
kolju. ki je postalo v zadnjih letih 
center slovenske mladine iz mesta 
in predmestja. Skupaj z vzgojitelji 
žele, da skupaj samoupravno uprav
ljajo dom in sprejemajo razne po
bude. Predsednik Battaino, ki je 
Benečan, je v uvodu svojega go
vora podčrtal veliko krivico, ki so 
jo prizadele oblasti, ko so prepo
vedale pouk slovenščine v Beneški 
Sloveniji, namesto da bi ga vzpod
bujale.

Ravnatelj doma Edvin Švab pa 
je podčrtal, da so šolski uspehi 
gojencev letos dobri, tako da je 
lahko razdelil 38 od skupno 65 go
jencev knjižna darila, ki jih prej
mejo tisti, ki nimajo slabih ocen, 
pogojno tisti, ki imajo eno ali dve 
slabi oceni in možnost, da jih do 
konca leta popravijo, še zlasti so 
bili veseli nižješolci, ki so prejeli 
kot darilo opremo za ročno delo, 
saj so njihove ocene dobre in so 
za Prešernov dan res lepo izdelali 
maketo Prešernove rojstne hiše z 
zibelko in notranjo razsvetljavo ter 
jo postavili v okolje rojstne vasi 
slovenskega pesnika.

Na Prešernovi proslavi so nato 
prečitali pesmi Boris Sardoč, Mar
ta Bogateč, Marko Šuligoj in Ana 
Lavrenčič; v Klopčičevi enodejanki 
«Mati» pa so zaigrali Silvana Pieri, 
Darjo Gergolet, Dorjana Fidel, Mar
ko Klanjšček in Rudi Bartolot.

PD «Rdeča zvezda» — Saiež 
ŠK «Kras» — občina Zgonik

priredita danes, 15. februar
ja ob 20.30 v prostorih osnov 
nošolske telovadnice v Saležu

PREŠERNOVO PROSLAVO

Vljudno vabljeni!

Gledališča

Dramski odsek PD «Kraški dom»
z Repentabra priredi v nedeljo, 
17. t.m. ob 17. uri v stari šoli 
na Colu

PREŠERNOVO PROSLAVO

Prosvetno društvo «Fran Ventu
rini» od Domja priredi jutri, 
16. t.m. ob 20.30 v prostorih slo
venske osnovne šole pri Domju.

PREŠERNOVO PROSLAVO
Sodelujejo godba iz Ricmanj, do
mači učenci in dijaki ter pev
ski zbor «Fran Venturini».

Vljudno vabljeni!

Prosvetno društvo «Vesna» pri
reja Prešernovo proslavo v Ljud
skem domu v Križu v nedeljo, 
17. t.m. ob 17.30.
Na sporedu je nastop otrok os
novne in srednje šole, pevskega 
zbora in godbe.

Vljudno vabljeni!

• Danes ob 17. nri se bodo v indu
strijskem področju sestali člani sek
cije KPI, v tovarni Grandi mo
tori. O 6. vsedržavni delavski kon
ferenci, ki je bila pred nedavnim 
v Genovi, bo poročal Claudio Ria- 
viz. V Domu pristaniških delavcev 
se bo danes nadaljeval letni kongres 
sekcije KPI «E. Curiel», ki se je za
čel v četrtek.

Oton Habsburški 
na obisku v Trstu

Včeraj je prispel v Trst Oton 
Habsburški, sin zadnjega avstro-o- 
grskega cesarja. To je njegov pr
vi obisk v našem mestu, če izvza
memo obisk s starši, ko je bil star 
eno leto. Včeraj si je ogledal mi- 
ramarski grad in park. Ustavil se 
je predvsem v majhnem pristanu, 
kjer se je zamislil pred sfingo, ki 
je videla odhod v smrt drugega 
Habsburžana, Maksimilijana. Po o- 
gledu parka je odšel v središče zs 
teoretsko fiziko, kjer je sledil pre
davanju.

Oton Habsburški je predsednik 
Panevropskega gibanja in je name
nil večji del svojega življenja u- 
resničevanju Združene Evrope. V 
Trstu se je včeraj srečal s pred
stavniki trgovinske zbornice, danes 
pa se bo sestal z nekaterimi kra
jevnimi političnimi in gospodarski
mi osebnostmi,

Vsaj mesec dni se bo moral zdra
viti 54-letni šolski sluga Pasquale 
Valzano iz Ul. Zampieri 4, ki je v 
Ul. Marchesetti med prehitevanjem 
s svojim fiatom 128 izgubil nadzor
stvo nad vozilom in trčil v drevo. 
Pri trčenju se je avto popolnoma 
razbil, Valzano pa se je potolkel po 
obrazu in boku.

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠ
ČE v Trstu gostuje s predstavo F. 
Bevka B. Grabnarja «Kaplan Mar
tin Čedermac» danes, 15. t.m. ob 
19.30 v Anhovem in jutri, 16. 
t.m. ob 20. uri v Ajdovščini.

SAG
Slovensko amatersko gledališče v

Trstu gostuje s satiričnim kabare- 
ten «Dlaka v jajcu» avtorjev M 
Košute, A. Rustje, S. Verča in A. 
Ki a j ja

V nedeljo, 17. februarja ob 17. uri 
v Prosvetnem domu na Proseku.

V ponedeljek, 18. februarja ob 20. 
uri v gledališču v Kopni.

V soboto, 23. februarja ob 19.30 na 
Škofijah.

OBČINSKO GLEDALIŠČE
«G. VERDI»
Operna sezona 1973-74
Danes ob 20. uri premiera Pucci

nijeve opere «Tosca» — Dirigent Mi
chelangelo Veltri.

Red A za parter in lože, C za gale
rije in balkon.

AVDITORIJ
Danes ob 20. uri bo skupina «Rocca» 

predstavila v okviru ciklusa «Teatro 
oggi», ki ga prireja Stalno gledališče, 
šesto abonmajsko predstavo. Na spo
redu je delo Bertolta Brechta «Švejk 
v drugi svetovni vojni».

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 15. februarja

JORDAN
Sonce vzide ob 7.08 in zatone ob 
17.31 — Dolžina dneva 10.23 — Lu
na vzide ob 2.34 in zatone ob 11.21.

Jutri, SOBOTA, 16. februarja 
DANILO

Vreme včeraj: naj višja temperatura 
12,1 stopinje, najnižja 9,8, ob 19. uri 
11,4 stopinje, zračni tlak 1008,2 mb, 
narašča, veter 12 km severovzhodnik 
s sunki 34 km na uro, vlaga 63-od- 
stotna, dežja je padlo 1 mm, nebo 
oblačno, morje rahlo razgibano, tem- 
peratura morja 9,4 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 14. februarja 1974 se je v Tr

stu rodilo 9 otrok, umrlo pa je 15 
oseb.

UMRLI SO: 83-letna Emilia Tscher- 
ne vd. Marši, 75-letna Elena Serra
vano, 51-letni Domenico Purini, 71- 
letni Isidoro Vittori, 51-letni Giorgio 
Mocovini, 70-letna Use Bernstein, 54- 
letni Carlo Ciana, 45-letni Raffaele 
Torzullo, 76-letni Luigi Milocco, 65- 
letni Carlo Germani, 67-letna Angela 
Berrino vd. Bruno, 63-letni Vittorio 
Candussio. 58-letni Damiano Rutiglia- 
no, 72-letna Pia Scher vd. Caprin, 92- 
tetna Margherita Cambiagio vd. Psa- 
charopulo.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Riasoletto, Ul. Roma 16; Davanzo. 
Ul. Bernini 4; Al Castoro, Ul. Ca
vana 11; Sponza, Ul. Montorsino 9 
i Rojan).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Vielmetti, Borzni trg 12; Al Cen 
tauro. Ul. Rossetti 33, Madonna 
del Màfd, Largo Piave 2; Còstalun
ga, Erta S. Anna 10 (Kolonkovec).

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec (tel. 228-124); Bazovica (tel. 
226 165); Opčine (tel. 211001); Pro
sek (tel. 225-141); Božje polje — 
Zgonik (tel. 225-586); Nabrežina 'tel. 
200 121); Sesljan (tel. 209 197); Zav
ije 'tel. 231 137); Milje (tel. 271 124)
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PRVI IZSLEDKI OGLEDA SODNEGA ZDRAVNIKA

Trupla pri Rižarni so zakopali 
med zadnjo svetovno vojno

Ostanki šestih ali največ sedmih oseb ■ So v bližini zako. 
pana še druga trupla? • Zasliševanje prič iz Rižarne

še nič bistveno novega v zvezi z 
odkritjem človeških ostankov v nepo
sredni bližini Rižarne. Prvo ugotovi
tev pokopališkega izvedenca geom. 
Fiorentina je po pregledu ostankov, 
ki ga je opravil včeraj popoldne, po
trdil tudi sodni zdravnik prof. Re
nato Nicolini. Dejal nam je, da so 
trupla zakopali pred 30 do 35 leti, 
to se pravi prav v vojnem obdobju. 
Po pregledu dveh zabojev kosti pa 
ni mogel ugotoviti nič drugega, saj 
so se vse kosti pri izkopavanju in 
prenosu polomile in pomešale. Loba
nje so se zdrobUe na majhne kose 
in razen nekaj kolčnih kosti, ki 
štrlijo iz drobcev, ni mogoče razloči
ti nič drugega. Niti ena bočna kost 
se ni ohranila cela, da bi lahko u-

KraJ, kakih »to metrov od Rižarne, kjer »o odkopali oatankc šestih 
ali sedmih trupel

goto vili vsaj, če gre za moškega ali 
za žensko. Na vsa vprašanja bo 
sodni izvedenec lahko odgovoril šele, 
ko bo skrbno sestavil okostnjake. Do
slej ni prof. Nicoliniju uspelo določi
ti niti točnega števila žrtev, vseka
kor meni, da gre za 6 ali največ 7 
oseb.

Vprašali smo prof. Nicolinija, če 
bo lahko ugotovil vzroke smrti. To 
je po mnenju izvedenca skoro nemogo
če, ker so kosti tako trhle in polom
ljene, da se je verjetno tudi sled 
močnega udarca v glavo ali krogle 
povsem izgubila. Vsekakor se bo de
lo prof. Nicolinija zavleklo precej 
časa, preden bo prišel do zaključ
kov, če bo sploh lahko prišel do 
stvarnih zaključkov.

Medtem pa se delo preiskovalcev 
in sicer škedenjskih karabinjerjev 
pod vodstvom podčastnika Scalabrina 
vneto nadaljuje. Zaslišali so več ljudi, 
med katerimi tudi enega izmed pre
živelih iz Rižarne, ki je bil v tra
gičnih celicah vse do zadnjega, do 
noči 30. aprila 1945 in ki je torej 
lahko kaj opazil med umikom zadnjih 
nacističnih rabljev. Kot je znano, je 
krematorij nehal delovati te 20. apri
la in do konca se ni več dvignil si
vi oblak iz dimnika peči, čeprav 
so v vmesnih dneh pobili več oseb.

Ni izključeno, da so v bližini za
kopali še druga trupla. Rižarna je 
namreč bila tlakovana, na bližnjih 
poljih pa je bilo nevarno kopati ja
mo, saj bi jih lahko domačini opa
zili ali odkrili trupla med oranjem 
njiv. Netlakovani pločnik pa je bil 
nadvse primeren za tako skrivnostno 
delo, saj je bila Ulica Macelli za
prta za zasebni promet. Prav zaradi 
tega bi bilo primemo, da bi vsaj 
začasno prekinili dela za obnovitev 
ceste in prekopali področje, da bi 
našli morebitne ostanke drugih žrtev. 
Pred leti so, na primer, izkopali ja
rek, v katerega so položili električni 
daljnovod, ki je tekel le dobrih 10 
cm od okostnjakov, ne da bi delavci 
opazili kaj.

Z znanstveno ugotovitvijo obdobja 
smrti so odpadle vse domneve o 
skupnem grobu umrlih zaradi «špan

ske mrzlice», ki je razsajala pred 
prvo svetovno vojno, toliko bolj pa 
govorice o pokopališču Napoleonovih 
vojakov. Ostaja še vedno možnost, da 
so to del tistih ostankov, ki so v 
povojnih letih odvrgli v bližino Ri
žarne, ko so prekopali glavno po
kopališče. Vendar so tiste kosti bile 
pomešane, ne pa skrbno položene v 
vrsto. Da se domneva o nacističnem 
zločinu utrjuje, dokazuje tudi dej
stvo, da bodo zaslišali še več prič 
iz Rižarne in da se za zadevo za
nima tudi preiskovalni sodnik dr. Ser
gio Serbo, ki vodi preiskavo o zlo
činih v Rižarni.

V večernih urah se je v Ul. Pin- 
demonte pripetila prometna nesre
ča: fiat 850 je čelno trčil v giulio, 
v kateri je bil 44-letni Oscar Fran
co iz Ul. S. Pellico 12. Ta se ni 
ranil medtem ko so ae vsi trije pot
niki fiata zatekli v bolnišnico. 28- 
letna bolničarka Annamaria Molina 
iz Ul. Donadoni 1 se je potolkla po 
raznih delih telesa (prognoza teden 
dni), njen 65-letni oče Vittorio si je 
zlomil desno nadlahtnico (40 dni 
zdravljenja), 25-letni voznik Carmine 
Montella s Pomola Fratelli Bandie
ra pa se je potolkel po telesu (10 
dni prognoze).

SSiliaS
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE. 
TR2ASKA KREDITNA BANKA
rnsr - ul. f filzi io 38-101. 38 045

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Amarilki dolar 700—
Funt iterllng 1580—
Švicarski frank 218,60
Francoski frank 138—
Nemika marka 255,60
Avstrijski šiling 35—
Dinari dabell 41.—

drobni 41 —

MENJALNICA
vseh tujih valut

Kino
La Cappella Underground 19.00—21.00

«L'abominevole dottor Phibes», igra 
Vincent Priče, režija Robert Fuest. 
Grozljivka.

Ariston — I.N.C. 16.30 «La cerimo
nia», režiser Nagisa Oshima.

Nazionale 16.00 «Pistaaa... arriva il 
Gatto delle Nevi». Walt Disneyev 
film v barvah. Dean Nancy, Harry 
Keenan.

Excelsior 16.00 «La signora é stata vio
lentata» Barvni film. Igrajo: Pa
mela Tiffin, Carlo Giufrè, Enrico 
Montesano. Prepovedano mladini 
pod 14. letom.

Grattacielo 15.30 «Il sorriso del gran
de tentatore». Barvni film. Glenda 
Jackson, Claudio Casinelli, Lisa 
Harrov. Prepovedano mladini pod 
14. letom.

Fenice 15.00 «Pane e cioccolata». Ni
no Manfredi, Paolo Turco, Ugo 
D'Alessio, Johnny Dorelli in Anna 
Karina. Barvni film.

Eden 16.00 «Il rompiballe», barvni 
film. Igrata Lino Ventura in Ja
cques Brel.

Ritz 16.00 «Polvere di stelle». Barvni 
Lim. Igrata Monica Vitti in Al
berto Sordi.

Aurora 16.30 «Come si distrugge la 
reputazione del piu grande agente 
segreto del mondo». Jean Paul Bei
mondo. Barvni film.

Capito! 16.30 «Chi ha ucciso Jenny. 
Barvna kriminalka.

Cristallo 16.30 «la seduzione». V glav
ni vlogi Lisa Castoni. Barvni film. 
Prepovedano mladini pod 18. letom.

Impero 16.00 «La sepolta viva». Barv
ni film. Igra A. Belli.

Filodrammatico 13 30 «Le svedesi con
tinuano a ballare la mazurka a 
letto». Barvni 'il®. Igrata Birt« 
Tove. Mladini pod 18. letom pre
povedane

Moderno 16.30 «Via col vento». 
Clark Gable. Vivien Leight, Olivia 
de Hawiland.

Vittorio Veneto 16 30 «L implacabi e 
uomo di Saint Germani». Barvni 
(ilm. Igrata Jean Gabin in S. Si- 
gnoret.

Ideale 16.00 «The belle Star Story». 
Elsa Martinelli, Robert Wood. Pre
povedano mladini pod 18. letom. 
Barvni filr~>.

Abbazia 16.0u «Nel buio del terrore». 
Kriminalka z Mariso Meli in Sil
vo Koscino.

Astra Za Cineforum Triestino- 15-90 
- 20.30 «Diario seg 'eto di un 'adro 
di Shinuku». Barvni film. N. Os
hima.

Radio 16.00 «II principe della notte». 
Barvni film,-

Razstave
V galeriji «Forum» v Ul. Coroneo 

mednarodna grafična razstava.
V galeriji «Rettori - Tribbio» v sta

rem mestu so odprli razstavo gra
fike skupine znanih italijanskih likov
nikov.

V tržaški galeriji «Tommaseo» v 
Ulici Canal Piccolo 2 je retrospektivna 
razstava tržaškega slikarja prof. Av
gusta Černigoja. Razstava bo trajala 
do 20 februarja.

V vhodnem foyerju Kulturnega do
ma razstavljajo slovenski zamejski 
likovniki. Razstava je odprta od li
do 13. ure ter od 17. do 19. ure.

V Gregorčičevi dvorani v Ul. Geppa 
9 razstavlja ta teden svoje akvarele 
slikar dr. Robert Hlavaty.

PD «IVAN GRBEC» 
Skedenj

priredi danes, 15. t.m. ob 20.30 
PREDAVANJE O VZGOJI 

Predaval bo inšpektor slovenske
ga šolstva

prof. Janez Sivec
Vabimo starše in vse, ki jih 
vzgoja naših otrok zanima, da se 
predavanja udeležijo.

Prosveta
Prosvetno društvo «Ivan Cankar» 

pri Sv. Jakobu priredi v sredo. 20. 
t.m. ob 20.30 v društvenih prostorih. 
Ulica Montecchi 6. «Prešernovo pro
slavo». Sodelujejo Tržaški oktet in 
člani Slovenskega amaterskega gle
dališča.

Slovensko prosvetno društvo TA
BOR prireja v sredo, 20. t.m. ob 
20.30 v Prosvetnem domu na Opči
nah PREŠERNOVO PROSLAVO. So
delujejo dijaki srednje šole «S. Ko
sovel, učenci osnovne šole z Opčin 
ter pevski zbor «Tabor». Vabljeni!

Prosvetno društvo «France Preše
ren» iz Boljunca priredi v nedeljo, 
17. t.m. ob 17.30 v srenjsò.i hiši 
predavanje Maria Magajne «Potova
nje po Maroku» z barvnimi diapoziti
vi. Vljudno vabljeni.

Prispevki
V spomin strica Rudija in tete O- 

limpije Husu darujeta Snežka in 
Sergej Cesar 10.000 lir za SZ Bor.

V spomin svoje botre Pepke Tonč
kine daruje Pavel Rauber 3.000 Ur 
za ŠD Polet.

V spomin Pepke Sosič vd. Pre
gelj daruje družina Celeste Daneu 
5.000 Ur za ŠD Polet.

N. N. daruje 20.000 Ur za SD Pri
morec iz Trebč.

Naznanjamo žalostno vest, da nas 
je po kratki bolezni zapustil naš 
dragi mož in oče

Domenico Purinani
Pogreb pokojnika bo danes, 15. 

februarja ob 10.45 iz mrtvašnice glav
ne bolnišnice.

Žalujoči: žena Giorgina, HčerM
Gianna in Gabriella in drugo so
rodstvo.

Trst, 15. februarja 1974
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V POČASTITEV DNEVA SLOVENSKE KULTURE

TUDI PRI SV. IVANU 
PREŠERNOVA PROSE A VA

Knjižna darila p. d. «S. Škamperle» recilatorjem 
in predstavnici slovenske osnovne šole

DANES V ŠKRUTOVEM

Dr. Milko Matičetov 
o besedni umetnosti 
v Beneški Sloveniji

Danes bo v škratovem v okviru 
Benečanskiii kulturnih dnevov pre
daval dr. Milko Matičetov, znanstve
ni svetnik SAZU, o besedni umetno 
sti v Beneški Sloveniji. Predavatelj, 
ki je gotovo najboljši poznavalec sit» 
venskega ljudskega slovstva in je v 
vsej Benečiji, še posebno pa v 
Reziji, kar domač, ba začel svoj 
pregled z zgodovinskim orisom

ZANIMIVA ŠIROKA LJUDSKA POBUDA V PRIREDBI DRUŠTVA «JEZERO»

Skupine mladih občanov se zavzemajo Na Prešer«°vi prosiavi v Doberdobu 
za ustanavljanje rajonskih svetov ^ dm ,mka lto"

Po spremembi kurza svoje politike hoče večinska 
stranka zakasniti ustanavljanje rajonskih svetov

Stranka relativne večine je — ob
zbiranju in objavljanju ljudskega jz- Podpori nekaterih zmernih sil - 
ročila v Benečiji vse od konca 18.1 spreniemia svoje staiišče do neka- 
sfcietja daije. Prešel bo nato na pre- odločitev, ki jih je svoj čas

raznih vrst ljudskega slovstva, sPreJe^a v okviru dogovorov s 
ki je prišlo na dan v teh krajih, strankami leve sredine. Najbolj 
ter obenem podal nekaj živih pri- z8ovorerl P^mer spremembe tega 
merov tega slovstva. Predavanje bo kurza, J? bl}a nenadna sprememba 
končal s predstavitvijo nekaterih po- v. cu do «konzulte za vpraša- 
memhne.fših pravljičarjev in pevcev etnične manjšine v občini» v 

' ' od Fradela do Go™*- Stranka je ustanovitev tak
šne konzulte najprej podpirala, po
tem pa je hotela svojo obljubo po

te pokrajine, vse 
Rezije.

Dve leti bo moral presedeti 
zaporu zaradi tatvine, v bistvu pa 
zaradi naivnosti, ki je privedla do 
odkritja tatinskega podviga. Gre 
za 21-letnega Massima Cillija 
Montecchia pri Rimu, ki je služil 
vojaški rok v našem mestu, točneje 
v vojašnici pri Banih, obenem pa 
se bavil z manj poštenimi zadevami. 
Bilo je lani poleti, ko je v noči 
med 10. in 11. julijem izginil 
Trga Unità avto vrste fiat 600 last 
.17-letne Leonide Fabian por. Ben 
cich iz Ul. Schmidi 28. Tatvino je 
prijavila karabinjerjem in ti so za' 
čeli preiskavo. Res so kmalu za
tem bazoviški karabinjerji odkrili 
na gmajni avto, manjkale po so vse 
štiri gume, volan in več drugih 
delov.

Zadeva bi se verjetno končala, ne 
da bi odkrili krivca, če ne bi ka 
rabinjerji zasumili nekega- Videm- 
čana ilegalne preprodaje avtov. 
Med prodanimi vozili naj bi bil tu
di avto, ki ga je malo poprej kupil 
prav Cilli. Ko so mu avto pregle
dali, so opazili, da je na gumah bila 
zapisana s kredo številka, evidenč
ne tablice, ki ni odgovarjala Cil- 
iijevem avtu. Ugotovili so, da števil
ka odgovarja avtu Bencicheve in 
jo je na gume napisal s kredo po
pravljalec zračnic. V Cillijevem vo
zilu so našli več drugih predmetov, 
ki so izginili iz avta Bencicheve

vnrf j eb bneb 80 P° naših prosvet
nih društvih vrstijo Prešernove pro
slave. Prejšnji teden smo imeli pro

ave dneva slovenske kulture sko
del P° V-eh vaseh v Bregu, ta te- 

pa imamo podobne prireditve 
prosvetnih društvih tako na Kra- 
Kot. v mestu samem. Vsi Sloven- 

odHV|S-'1-prosve*;ni delavci se hočejo 
•ien Z1“ spominu našega največ- 
ie H'iPesnbsa' '®na takih prireditev 
lo D j v„ sredo zvečer v prosvet- 

™ _ društvu «Slavko Škamperle»
Ivo-i j .■tvanu- Proslavo je odprl 
P dsednik društva Lojze Abram, ki 

Plavil prisotne ter napovedal 
spored. Predsednik je tudi ob kon- 

prvega dela sporeda v imenu 
Prosvetnega društva poklonil uči- 
o. S1 slovenske osnovne šole pri 
ni ' ÌVai?a bve Poimni slovenski knji- 
f ' da M obogatili knjižnico sveto- 

anske šole. Nato je podaril tudi 
na °D0r? ist;e Sole. ki so nastopili 
na Prešernovi proslavi, vsakemu po 
®no knjigo. Nekateri učenci in si- 
er Anastazija Korišič, Janka Škam

perle, Kajetan Kravos, Sergij Zet- 
nn, Arianna Zocchi, Rada Cergol,
Aleksandra Montanari in Norma 
«>ch, ki obiskujejo slovensko osnov- 
no solo pri Sv. Ivanu so lepo re
citirali Prešernove pesmi.

Pred recitacijami je mladinka Lo
redana Gec prebrala govor o dne- 
Ju slovenske kulture in o Pre
šernu, ki ga je za proslavo napi
sal svetoivanski rojak Marko Kra
vos.

V drugem delu sporeda je nasto
pu naš že dobro znan Tržaški oktet,
Ki je izredno dobro zapel več pe
smi, med katerimi: «Libertas ani
mi», «Moje dekle», «Kaj ti je de
klica», «Na trgu», «Kolo», rusko na
rodno «Dvanajst razbojnikov» in 
druge. S Prešernovo «Zdravljico» je 
■irzaski oktet zaključil lepo in pri- 
srčno prireditev.

Prisotni so nagradili vse nasto
pajoče, posebno pa mlade fante okte- 
ta. z burnim aplavzom.

v SREDO POPOLDNE

Na Kozini so se poslovili 
od Franca Čebohina-Mezgevčevega

mazal se je bil tistikrat. Toda kma
lu so se začel nad Evropo razgri
njati črni oblaki in izbruhnila je 
II. svetovna vojna. Kot za večino 
Primorcev, je bila tudi za Frane 
ta, zanetena iskra upora v sloven
skih gozdovih, iskra upanja za o- 
svoboditev izpod tujega jarma.

Po razpadu fašistične Italije se 
je vrnil iz «posebnega bataljona». 
Ni ostal ob strani. Postal je borec 
Istrskega odreda in kmalu nato naj
ožji sodelavec obveščevalnega ofi
cirja tega odreda, Jožeta Markoči
ča. «Bil je vseskozi moj spremlje
valec», se ga s solzami v očeh spo
minja Markočič, «in se ni obotavljal 
niti v najtežjih, življenjsko nevarnih 
akcijah. S svojo vedrostjo, natanč
nostjo in bistroumnostjo, je znal 
izpeljati vse naloge». Kot takšen 
je dočakal s svojo zavzetostjo sonč- 
i i dan svobode, kot podoficir, sta
rejši vodnik JLA z odlikovanji za 
hrabrost in za zasluge za narod.

Po vojni se je ves vnet lotil dela 
pri obnavljanju porušene domovine. 
Našli smo ga na odgovornih mestih 
bivšega kozinskega, nato sežanske
ga okraja in kozinske občine. V 
tistih letih je bil sklenil zakonsko 
zvezo z družico Danico, ki mu je v 
zakonu povila dvoje otrok: sina Zlat
ka in hčerko Verico. Živel je zmer
no in srečna je bila njegova dru
žina z njim. Otroka je vzgojil v po
štena in delavna državljana nove 
Jugoslavije. Leta 1963 je zasluže
no šel v pokoj. A niti poslej ni mi
roval. Aktivno se je udejstvoval v 
vseh družbeno - političnih organiza
cijah na Kozini, zlasti pa si je z 
vso gorečnostjo prizadeval za raz
mah domačega športnega društva 
«Jadran», za njegovo rokometno mo
štvo, katerega je bil vnet podporni 
član in pobudnik za mnoga sreča
nja tudi z zamejskimi moštvi.

Množica ljudi, ki je pokojnega 
Franeta spremljala na njegovi zad
nji poti, zapete žalostinke di vaškega 
zbora, trpko sočutje, solze in žalo
vanje vseh, ki so ga poznali in ki 
ne morejo verjeti, da ga je kruta 
usoda tako iznenada iztrgala iz nji
hove srede, vse to je najzgovornej
še dokazilo, da je bil Franc Čeho
vin • Mezgevčcv s Kozine nadvse 
priljubljen in da ne bo pozabljen. 
Družini in sorodstvu izreka globoko 
sožalje tudi naše uredništvo.

Dj. PLANJAVEC

NA GOSPODARSKEM RAZSTAVIŠČU žreti in j® morala šele pod hudim
pritiskom pristati na njeno usta-

V Ljubljani 25. februarja ["TIL™ im„ sm. s, p,,d a,.

odprtje sejma «Moda 74» “ir ™
skupnost in sploh za razvoj demo-

V ponedeljek. 25. februarja, bodo kratičnih odnosov. Ob tisti prilož-
na Gospodarskem razstavišču v nosti smo povedali svojo zaskrbi je 
Ljubljani odprli 19. sejem konfek- nost spričo nevarnosti, da bodo ra
cije, modnih tkanin, pletenin, iz- jonski sveti postali torzo in da se 
delkov usnjarske predelovalne in- bo proces pritegovanja občanov k 
dustrije, usnja in raznih modnih ar- vodenju javnih poslov povsem zau- 
tiklov z naslovom «Moda 74». stavil. Ta možnost objektivno ob

............................. j staja, ker so krščanska demokraci-
~ Ija in nekatere druge sile spoznale

SZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN |nevarnost, ki se pojavlja s približa
njem javnih vprašanj širokim slo
jem občinstva. Zaradi tega se 
zadnjem času vztrajno govori 
postopnosti v ustanavljanju rajon
skih svetov ter o poskusnem usta
navljanju samo nekaterih svetov, 
ki naj služijo kot preizkušnja za 
bolj demokratično obliko vladanja.

Ta skrb izhaja tudi iz resolucije, 
ki so jo prejšnji dan podpisali šte
vilni mladinci, živeči na območju 
cedečega rajonskega svata «Sveto- 
gorska cesta — Piacuta». V tej

Naivna avtomobilska miš: 
2 leti tatinskemu vojaku

Izdala ga je številka, ki je bila 
s kredo napisana na ukradeni gumi

Kot nemi, s težkimi srci in mnogi 
solzami v očeh, so hodili v spre- 

M-r-' .Skoraj kilometer je bil dolg. 
hheniki so morali več kot za pol 
re ostavki promet na glavni cesti 

fhed_ Kozino in Hrpeljami. Več kot 
isoc Kozincev, Hrpeljcev in oko- 
icanov se je v sredo, 13. februar

ja, poslednjič poslovilo od dobrega 
Prijatelja, tovariša, borca in vse
stranskega, neutrudnega družbene- 
8a delavca Franca Čebohina - Me- 
j-gevčevega s Kozine 16. Na dvo- 
tscu njegove domačije se je naj- 

Pr®j. v imenu najbližjih sosedov, z 
Pokaj ganljivimi stavki poslovil Mar- 
ao Enei. Ob odprtem grobu pa je 
Pregovoril zastopnik Krajevne skup

nosti in Združenja borcev NOV 
rranc Zrnec - Boris. Dejal je, da 
jo kruta, zahrbtna bolezen prezgo
daj strla Franetovo življenje. V niti 
odnu dni, ko človek nikoli niti po- 

nusljal ne bi na najhujše, je Fra
neta, v manj kot 61. letu starosti, 
Zadela srčna kap.

V družini majhnega kmeta, kjer 
-]e Pokojni Frane doraščal, ni bilo 
jzobilja. Zato ga je trdo kraško živ- 
JJonje izoblikovalo v delavnega in 
Poštenega človeka. Kot vseh osem 
^.rnk, je tudi sam okusil trdost 
‘ivljenja. Po osnovni šoli je prišel 
’ Trst, da bi se izučil trgovske
ga poklica. Že kot vajenec je ob- 
dnbl ponižanje in bil izkoriščan od 
nenasitnih trgovcev - gospodarjev, 
k?r se ni hotel odreči svoji narod- 
ni zavesti in se vpisati med faši- 
ticne razgrajače. Ostal je seveda 

Dr®z zaposlitve. Preživljal se je s 
Uložnostnim, fizičnim delom. Leta 

je moral na odsluženje voja
škega roka. Brž za tem so ga ho- 
v*1 Pahniti v vojno proti Etiopiji, 
^avedal se je, da to pelje v ne
nasitne imperialistične grozote. Iz-

in tako se je mladi vojak znašel U ' ^" -. ^ \ «M
pred sodniki. resoluciji podpisniki navajajo teme,

Sodni zbor, ki mu je predsedoval 
dr. Raimondi, ob katerem sta bila '{ u Dene

katerih so razpravljali na seji 
in šoortne infrastruktu-

še stranska sodnika Guglielmucci I p6’ firuzbeno srad'šče v Ul
in Gridelli ie ooslušal tako hra IRocca- kazermete, zgodovinsko sre- 
nilca odv. Matejko, ki je predlagal ^ vprašanja slovenske skup- 
najnižjo kazen, kot javnega to- LtpviGnA jeT;,v teJ četrti izredno 
žilca dr. Coassina, ki je zahteval Td ®kupma mlincev
2 leti zapora in 80 tisoč lir globe. T ^ JL rf, ,
Kljub sicer neprepričljivim izjavam ■, sestala, ko si bo
Cillija, ki se je zagovarjal, češ da zafot°v,la Primeren sedež. Vseka
ne ve, od kod so gume in drugi k- 3 ^eaa!1H'but?a lzrebno zanl' 
ukradeni predmeti, so mu prisodiliIZl ’n ^ uv(xi,.v raz
kažem ki jo je predlagal tožilec, ? , J. . vljenje po ljudskih

' četrtih, ki so bile spričo centra 
lističnega pojmovanja oblasti na ob 
čini očitno zelo zanemarjene 

S tem v zvezi naj navedemo iz
pustitev Slovenskega dijaškega do
ma iz seznama ustanov, ki so na
vedene v dokumentu na pripravo 
za razmejitve posameznih četrti, v 
kònkretnem primeru za razmejitev

v »MKV**w-«M*ISSffetm&stTpfm,:
Kf^oSk Sifi* I "»rt-
Trbiž odložena za nedoločen čas, 
zbudila precejšnjo zaskrbljenost.
Vodstvo družbe Autostrade (IR7) je 
namreč sklenilo, da zaradi energet
ske krize bo za sedaj uresničilo le 
prvi odsek nove avto ceste, to je, ...
odsek Videm - Amaro, medtem ko Neuspeh pri pogajanjih za po- 
bo gradnja drugega odseka (Amaro - novno uvedbo levosredinske koalici- 
Trbiž) odložena. Ta odsek, ki pred-1 le v pokrajinski upravi je povzro 
stavlja najzahtevnejši del nove pro

le da so mu globo znižali na 
tisoč lir.

Za avto cesto Videm — Trbiž

Predsednik Comelli 
prihodnji teden v Rimu

Tudi v Tržiču 
spor med PSI in PSDI

čil tudi zaviranje pogovorov za ob
novitev trojne levosredinske koali
cije v tržiški občini. To so sporočili 
tržiški socialdemokrati socialistom 
in demokristjanom. Nočejo na
daljevati pogajanj. Najbrž so pri
šli do tega sklepa, potem ko so 
socialisti v Gradišču zavrnili zah
tevo PSDI za vstop v tamkajšnji 
občinski odbor. Zdi se torej, da 
bo do prihodnjih upravnih volitev 
socialistična stranka v opoziciji v 
sko-ro vseh krajevnih upravah na 
Goriškem.

V Tržiču so na zadnji seji ob
činskega sveta svetovalci razprav
ljali o nujnosti novega vodstva v 
upravnem svetu industrijskega kon
zorcija. Morda bo mesto predsed
nika prevzel župan Versace in bo 
tako odpravljeno, z odstopom Ro
munija, jabolko spora med demo
kristjani in socialisti.

V Goric; so demokristjani v fa
zi preurejanja svojih sekcij. Pred 
dnevi so izvolili odbor osrednje

mestne sekcije. Tajnik je rag. 
milio Danelon. V Stražicah pa so 
izvolili za tajnika geom. Sergia 
Zatterina. V tej sekciji so vpisani 
tudi člani KD iz Podgore ter 
Pevme.

Za novo pogodbo 
uslužbencev občin

V Krminu so se sestali deželni 
predstavniki sindikatov uslužbencev 
krajevnih ustanov CISL. Pregledali 
so doslej opravljeno delo v vse
državnem merilu za sprejetje no
ve delovna pogodbe. Ugotovili so, 
da potekajo pogajanja prepočasi, 
zato so sklenili poslati pismo vsem 
občinam in drugim krajevnim u- 
stanovam v deželi, v katerem bodo 
zahtevali predujem 20.000 lir za 
vsakega uslužbenca v pričakovanju 
dokončnega podpisa delovne po
godbe.

Načrti prosvetnega društva

V priredbi prosvetnega društva 
«Jezero» bo v soboto zvečer v dru
štveni dvorani v Doberdobu Pre 
šemova proslava. Doberdobski pro- 
svetarji so bili med prvimi na Go
riškem, ki so začeli vsako leto 
proslavljati dan slovenske kulture. 
Letošnja prireditev se bo pričela 
ob 20. uri in na njej bo poleg 
domačega pevskega zbora, nasto
pil še mešani pevski zbor «Anton 
Možina» iz Brij na Vipavskem in 
študenti z recitacijami, priložnost
ni govor pa bo imel tajnik SPZ 
Marko Waltritsch.

Ob tej priliki bo pod vodstvom 
profesorja Silvana Križmančiča do
mači zbor nastopil v novih krojih 
pred svojim občinstvom. To bo 
tudi prvi zahtevnejši nastop po 
uspešni lanskoletni turneji po Ma
kedoniji. Z zam/nanjem pričaku
jejo v vasi tudi nastop mešanega 
zbora iz Brij, ki ga vodi Stanko 
Benko.

S to proslavo bo domače društvo 
odprlo sezono. Člani ožjega odbora 
si prizadevajo oživeti delovanje, 
ki je zadnje leto zašlo v krizo, 
kjer razen izleta v Makedonijo ni 
nudilo številnim članom dostojne

kulturno - prosvetne sezone. V za
misli je že nekaj prireditev in iz
letov. Nekaj načrtov bodo izvedli 
skupaj s krajevno zvezo borcev 
AMPI, kot so proslava 30-letnice 
osvoboditve, ki bo prihodnje leto, 
obisk taborišča v Gonarsu in Ri
žarne v Trstu.

Iz zasnovanega dela je vidna 
želja po ponovnem vzponu prosvet
nega delovanja v Doberdobu. Za 
vse pa še ni dovolj dobra volja, 
manjkata še sodelovanje vseh čla
nov in pristop svežih moči na od
govorna mesta.
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SEJA IZVRŠNEGA ODBORA DELAVSKE ZBORNICE

Za odpravo gospodarske krize 
dati prednost družbenim potrebam
Zahteva po ureditvi javnih prevozov, zdravstva, ljudskih hiš in boj proti draginji

Ulične svetilke v Gorici 
spet vve žarijo

Že več kot teden dni so v Gorici 
odpravili omejitve v javni razsvet
ljavi, ki so jih uvedli lani v začet
ku decembra zaradi energetske kri
ze. Delavci občinskega podjetja so 
spet namestili dva meseca odstra
njene žarnice in zvečer spet svetijo 
vse žarnice kot pred nekaj meseci. 
Razlika je le v tem, da gorijo vse 
žarnice le do 21. ure, medtem ko 
so bile pred decembrom prižgane 
do 23. ure. Nekaj električne ener
gije tako goriška občina vseeno pri
hrani.

Na seji izvršnega odbora Delav
ske zbornice je tajnik Elio Zuliani 
govoril o vzrokih gospodarske kri
ze članom izvršnega odbora ter 
predstavnikom tajništev kategorij 
v naši pokrajini. Tajnik Zuliani je 
dejal, da je sedanja kriza posledi
ca gospodarskega mehanizma, ki 
hoče ustvarjati zaslužke zgolj na 
delovni sili. Naša družba se bo iz
vlekla iz sedanjega težavnega go
spodarskega položaja, je dejal Zu
liani, če bomo dali družbenim po
trebam prednost pred individualni
mi. Ta cilj pa bo mogoče doseči 
z reformami in večjim razmahom 
družbenih služb, ki bodo omogoči
le ekonomsko in civilno rast naše 
družbe.

V živahni razpravi so udeležen- 
sestanka poudarili potrebo po 

konkretizaciji teh izhodišč ter s 
tem v zvezi nanizali celo vrsto kon
kretnih predlogov, med katerimi za
vzemajo vidno mesto ureditev jav
nih prevozov, zdravstvena' reforma, 
zgradnja ljudskih stanovanj ter 
nadzorstvo nad cenami.

Če naj zgornje zahteve nekoliko 
razčlenimo, potem moramo v zve
zi s prevozi povedati, da zahtevajo 
sindikati okrepitev in razširitev jav
nih prevoznih podjetij na celotno 
pokrajinsko območje. Sindikati se

zavedajo, da bodo delavci prišli do l nikov ter so se dogovorili o izme- 
cenenih stanovanj, če bodo krajev- njavi dokumentacije.
ne ustanove preosnovale ustanovo 
za ljudske hiše (IACP) ter zakon 
865. V zvezi z zdravstveno refor
mo je nujno potrebno ustanoviti 
temeljne zdravstvene enote ter jim 
omogočiti izvajanje preventivnega 
zdravljenja in zdravljenja na delov
nem mestu. Kar pa zadeva obram
bo kupne moči delavskih plač in s 
tem povezanega boja proti draginji, 
predlagajo sindikati okrepitev za
družnega gibanja in javno nadzor
stvo.

Te cilje hoče sindikat doseči 
ustanavljanjem conskih svetov, sin
dikalnih teles, ki bodo nosilci ome
njenih zahtev v sedanjem gospo
darskem trenutku.

Srečanje predstavnikov 
Sindikata slovenske šole 
in šolskega sindikata CGIL

Na sestanku predstavnikov sindi
kata slovenske šole in šolskega 
sindikata CGIL, CISL in UIL, sta 
sindikalni organizaciji analizirali 
položaj, k; je nastal po spreje
mu zakona o pravnem staležu šol-

metne zveze — tako s tehničnega j """""""""""‘"‘"""rt1..... ......................... 'i""""""""""..... .....................................................
kakor tudi s finančnega vidika —
naj bi bil trenutno manj aktualen! UGOTOVITVE TURISIILÌNE USTANOVE
kakor pred izbruhom energetske kri
ze, ker se je promet zaradi krize tu
di na tej relaciji v zadnjem času 
občutno skrčil. Med včerajšnjo raz
pravo o gospodarskih načrtih v de
želnem, svetu je predsednik deželne 
vlade Comelli napovedal, da bo pri
hodnji teden posegel v Rimu na pri
stojnih ministrstvih, da bi prek njih 
dosegel od zavoda IRI, naj bi pre
klical sklep o odložitvi gradnje no
ve infrastrukture med Amarom in 
Trbižem na italijansko - avstrijski 
meji.

Nedeljska prepoved vožnje z avtomobili 
je hudo prizadela podeželske gostilničarje
Letošnjo propagandno turistično dejavnost bodo usmerili v Zapadno Nemčijo in Francijo

Razpravljali sta o nekaterih 
skupnih vprašanjih ter bili mnenja, 
da morajo biti v šolskem okolišu 
zastopani predstavniki šole ter pre
bivalstva, da bi zagotovili čimbolj- 
še delovanje šole kot javne storitve 
Glede priznanja in izplačila službe
ne dobe so se dogovorili o pomoči, 
ki bi jo šolniki nudili šolskemu 
skrbništvu, da bi ob pomanjkanju 
osebja mogel z zunanjo pomočjo 
to ddo opraviti čimprej.

Razpravljali so nadalje o. mož 
nosti poučevanja slovenskega je 
zika za italijanske šolnike, da bi 
čimbolj odpravili anahronistične za
preke, ki še vedno ločujejo dve 
kulturi, ki z ramo ob rami živita 
na istem prostoru. S tem v zvezi 
je bila zlasti ugotovljena potreba 
po uvedbi enakopravnega poučeva
nja slovenskega jezika na italijan
skih šolah, kot za ostale jezike, 
izhaja iz okrepljenih gospodarskih 
stikov in izmenjav s sosednjo Slo
venijo.

Deželni odbor sprejel 
proračuna ESA in ERSA

Prepoved vožnje z avtomobili ob 
nedeljah in praznikih je v dveh me
secih in pol, odkar velja, povzročila 
veliko škodo gostilničarjem na go- 
riškem podeželju. To so ugotovili, 
po izčrpni analizi, na seji upravnega 

" ... ... j , ■ ■; .1 odbora goriške pokrajinske turistič-Na zadnji redni tedenski seji je ne ustanove k; j0 je vodil predsed-
deželni odbor odobril načrte in nik Del Ben Posebno ^ ^zadeti 
proračun Deželne ustanove za raz- gosti,ničarji v občini Dolenje! v Br. 
voj obrtništva (ESA) m proračun dih, na Krasu, v krminski okolici in 
Deželne ustanove za razvoj kme- kaže, da bo nekaterim z gospodar- 
tijstva (ERSA). Oba proračuna se I skega vidika huda predla. Škoda je 
nanašata na poslovno leto 1914. seveda zelo občutna, kajti veliko

Proračun ustanove ESA Predvi-1 število gostiln je imelo zaradi maj-
deva 1 milijardo 260 milijonov 400 hnega števila damačega prebival- 
tisoč lir dohodkov (od tega 1-200 s(.va, ]e ma]0 gostov ob delavnikih, 
milijonov lir deželnega prispevka) V glavnem so ti lokali delali ob ne- 
in tudi prav toliko izdatkov. Po* de]jah, ko so prihajali v goste ne- 
stavka tekočih izdatkov znaša 348 deijskj izletniki, večinoma meščani 
milijonov lir, za razne naložbe pa iz Gorice in iz Trsta, 
je predviden skupen izdatek 912 ,, . . , cnrigke

2 "ES«
ssvpriun“povet,n “ »rwsrAsar»«milijonov ur . 0 vprašanjih turistične propagande.

Proračun ustanove ERSA se glasi NatisniIi bodo obširni program pri- 
na 4 milijarde 920 milijonov l>r. reditev y naši ^ ^ Pte.
Aktivo predstavljajo predvsem de- nilj privabiti Kriste iz drugih P«* 
zelna nakazila, nakazila iz držav- C.«;;« p™™!,* „
nih blagajn in prispevki iz raznih c £, 7. J ,, , ‘ X * , - • riške in s seznamom prireditev bo-
evropskih skladov. Za tekoče iz- U natisniU v 20 000 izvodih in jih 
datke je predvidena postavka 1 mi- turističnim agencijam v
hjarde lir, preostala aktiva Pa je drugjb krajih. Ta pobuda se ponav- 
namenjena ra^m naložbam. ERSA lja iz leta v leto,

letos na razpolago 1 milijardo „ . , . , . v
lir za odkup kmetijskih posestev, ,Prav .tako bodo °Jaba'1 Propagan- 

jih bo po ustrezni preureditvi cn? dfjavnost za prihod turistov v 
odstopila v odkup kmetovalcem. naso deželo in v naso pokrajino se

posebej. Letos bodo to propagandno 
w Drevi ob 20. uri bo voditelj por- | dejavnost osredotočili zlasti v Fran- 
tugalske komunistične partije Anto- I?. v Nemčijo. Reklame bodo 
nio Castro govoril v krožku Che cd)avlh v tamkajšnjih časopisih, 
Guevara v Ul. Madonnina 19 o pelote- propa£andl?l material pa bodo po- 
ju na Portugalskem in uporu v nje- slal’ .tU™*fnim uradom, društvom 
nih kolonijah. Vittorio Vidali bo »pre- ,, ,- , . .
govoril o Leninu ob njegovi 50. ob- “ ‘ud' odobrll\ nekate''re prispevke tukajšnjim ustanovamletnici smrti. za prireditve ter nakup knjig.

NAROČITE SE NA

PRIMORSKI DNEVNIK
Sestanek gradbincev

V Gorici so se sestali tovarniški 
1 delegati enotnega sindikata gradbin-

cav* da razpravljali o sedanjem 
sindikalnem položaju. Na sestanku 
je bil prisoten član osrednjega taj
ništva sindikata Giuseppe Colautti.

Uvodno poročilo je imel goriški 
sindikalist Sergio Donda. Orisal je 
prizadevnost sindikata za izvedbo 
reform tako na državni kot na 
deželni ravni. Ugotcvil je tudi, da 
se je v zadnjih letih sindikalna 
zavest gradbincev na Goriškem ze
lo povečala, da pa je treba še 
bolj oje..ti temeljne strukture, sin- 
dikalno organizirati še proste de
lavce in ustanoviti področne organi
zacije.

V debato je poseglo precej de
legatov. Sklenili so tudi pripraviti 
vrsto sestankov na posameznih 
delovnih mestih in sestaviti do kon
ca meseca platformo za novo sin
dikalno pogodbo.

Goriški ANPI obsoja 
atentat na ANPI v Turinu

Pokrajinski odbor ANPI iz Gori
ce je poslal predsedstvu pokrajin
skega odbora ANPI v Turin solidar
nostno pismo, v katerem izražajo 
svojo ogorčenost in obsodbo spričo 
sobotnega fašističnega atentata na 
osrednji sedež italijanske partizan
ske zveze ter sporoča bratske po
zdrave italijanskih in slovenskih 
partizanov.

gih in socialnih asistentkah, ti pa 
žive samostojno življenje. Ta na
čin se je ponekod uveljavil, v dru
gih krajih pa ne.

V Gorici je občina vzela v najem 
eno stanovanje v Ulici Vittorio Ve
neto 19 in tjakaj namestila nekaj 
ljudi. Ostali stanovalci stavbe pa 
niso bili s to rešitvijo zadovoljni 
in so se že nekajkrat pritožili, da 
so novi stanovalci preglasni. Baje 
je do prepira in tudi posega polici
je prišlo pred nekaj dnevi, zato 
so stanovalci poslali pismo žu- 
Panu in v vednost tisku, kjer 
izražajo željo, da bi občina na
jela kje drugje primerno st»**rtvanje.

Sklenjena pogodba 
za delavce v opekarnah

Po dolgih in napornih pogajanjih 
med predstavniki sindikalnih orga
nizacij in delodajalci so prejšnji dan 
sestavili osnutek tovarniškega do
polnilnega sporazuma za delavce o- 
pekarn Fornaci Giuliane v Zagraju 
in Krminu, Venturini v Krminu ter 
Vriz v Medei.

Delodajalce je zastopal predsed
nik proizvajalcev opeke Pierino 
Guerra, ki je imel poleg sebe še 
namestnika direktorja zveze indu- 
strijcev dr. Zandomenija, enotni 
sindikat delavcev (Gradbeniška e- 
notna federacija) pa sta zastopala 
Donda in Battistel.

Sindikati visoko ocenjujejo dose
ženi sporazum, ki je zanimiv pred
vsem zaradi poudarka na norma
tivnih dosežkih. Delavci so dosegli 
izboljšanje delovnih pogojev, da ne 
bi zapuščali delovnih mest ter se 
usmerjali drugam. Uveljavili so tu
di pravico do menze delovne pble- 
ke in proizvodne nagrade.

V prihodnjih dneh bodo osnutek 
pogodbe razložili na delavskih skup
ščinah ter ga podpisali.

Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Barbara Maniacco,

Francesca Gladulich.
SMRTI: 76-letni upokojenec Giu

seppe Taverna, 77-letni invalid Luigi 
Bozzi.

Dijaki trgovske šole 
na izlelu v Benetkah

Skupina dijakov slovenske trgovske 
šole v Gorici je v ponedeljek, pouka 
prost dan, odšla na izlet v Benet
ke. 11. februar je namreč za dijake 
trgovske šole postal že tradiciona
len za enodnevne izlete. Prejšnja 
leta so se podali v razna zimska 
središča, Livek, Lokve in drugam. 
Letos so si želeli nekaj novega in 
sc- odločili za biser italijanske ar
hitekture.

Skupino je tvorilo petnajst dija
kov, ki so si v spremstvu prof. Ser
geja Dilice, ogledali najzanimivej
še značilnosti tega mesta. Pozornost 
izletnikov je bila namenjena pred
vsem cerkvi sv. Marka, doževi pa
lači ter raznim kanalom in mosto
vom.

Po kosilu je skupina z motornim 
čolnom preplula razne kanale in se 
prepeljala do otoka sv. Helene.

Pozno zvečer so se slovenski tr
govci vrnili spet v Gorico in od
nesli iz enodnevnega izleta v Be
netke mnogo zanimivega in korist
nega.

I. K.

Prosveta
Prosvetno društvo «Briški grič» ▼ 

števerjanu vabi na Prešernovo pros
lavo, ki bo danes, 15. februarja ob 
20.30 na sedežu društva na Vaieri- 
šču. Na programu je govor, recitacije 
gojencev Dijaškega doma ter nastop 
mešanega zbora «Briški grič», ki ga 
vodi Jožko Harej.

Prosvetno društvo «Sovodnje» pri
redi Prešernovo proslavo jutri, 
16. januarja ob 20. uri v Kulturnem 
domu. Na proslavi sodelujejo z reci
talom dijaki novogoriške gimnazije 
ter Sovodenjski nonet.

Razstave
Drevi ob 19, uri bodo v galeriji 

Meblo v Novi Gorici odprli razstavo 
plastik Janeza Lenassija. Razstava, 
ki jo prireja ZKPO Nova Gorica, 
bo odprta do 25. februarja.

Razna obvestila
Slovensko planinsko društvo obveš

ča, da bo pokrajinski del smučar
skih mladinskih iger v torek, 19. fe
bruarja v Trbižu in ne v nedeljo, 
17. kot je bilo najavljeno.

Kino

ProfesI stanovalcev 
v UL Vittorio Veneto

Pi -d približno letom dni je go
riška občina uvedla sociološki po
skus namestitve nekaterih priza 
detih ljudi v tako imenovano 
«družinsko skupino». Ljudi, ki so 
morali po starih pojmovanjih v bol
nišnice ali zdravstvene domove, na
meščajo sedaj v stanovanja, v ka
terih biva taka skupinica. Občina 
daje tem ljudem denarno podporo, 
nadzoruje jih po svojih sociolo-
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DANES V GORICI OBČINSKA SEJA

ZARADI FAŠISTIČNIH PROVOKACIJ 
ZIDOVI POSTALI KOT ŠOLSKE TABLE

Na dnevnem redu razprava o proračunu 1974

Danes ob 17.30 se v Gorici se
stane občinski svet. Poglavitna toč
ka današnje seje je razprava o 
proračunu za leto 1974. V dnevni 
red današnje seje je župan tudi 
vključil štiri interpelance, dve mi- 
sovski, eno liberalno in eno ko 
munistično.

Načelnik misovske skupine Luigi 
Coana sprašuje župana, na podla
gi katerega navodila pristojna ob
činska služba noče zbrisati «anar
hičnih in komunističnih napisov» 
po soriških zidovih, medtem ko so 
«fašistične napise, ki so jih napi
sale provokacijske levičarske sku
pine» (svetovalec misli na fašistič
ne napise po vsem mestu ob pro 
slavi 30 letnice goriške fronte 11. 
novembra lani) odstranili v nekaj 
urah, da ne bi «žalili sramežlji
vosti prinadnikov odporniškega gi
banja, ki so nosili rdečo ruto in 
zloglasne zastave z zvezdo ter so

prišli z vseh krajev in iz sosednje 
republike na bedno slavo - komu
nistično manifestacijo.

Interpelacija odraža tipično fa
šistično pokvarjenost ter dokazuje, 
skupno z napisanimi in drugimi 
fašističnimi akcijami, da se je de
mokratično vzdušje in strpnost v 
Gorici pokvarilo, odkar so si to 
zastavili fašisti za svoj cilj ter 
so za dosego tega cilja uvozili ne
kaj provokatorjev iz južne Italije.

Liberalec Eugenio Del Piero 
sprašuje župana po podrobnejših in
formacijah v zvezi z obnašanjem 
občinske uprave glede uvedbe pre
levmanov na blago proste cone. ko 
munistični svetovalci pa se obra
čajo na župana, da v nasprotju z 
omeiitvami. ki izhajajo iz neke 
okrožnice ministrstva za zdravstvo 
določi v vsakem občinskem prora 
čunu sredstva za gradojo otroških 
vrtcev.

Gorica

VERDI 17.00—21.30 «Scorpio». Burt 
Lancaster in Alain Delon. Barvni 
film. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

CORSO 16.30—21.30 «La polizia sta 
a guai dare». E. M. Salerno in 
L. Paluzzi. Barvni film.

MODERNISSIMO 17.15-22.00 «Alto 
biondo e con una scarpa nera». P. 
Richard in M. Darck. Barvni film.

\ ITTORIA 16.30—21.30 «11 giorno del 
furore». Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

CENTRAI.E 16.30—21.30 «Il principe 
azzurro». M. Breazu. Barvni film.

Tržič
AZZURRO 17.30—22.00 «Due contro 

la città» Barvni film.
EXCELSIOR 16.00—22.00 «Polvere di 

stelle». Barvni film.
PRINCIPE 17.30-22.00 «Fantasia». 

Barvna risanka.

Mora Gorica
SOCA «Cesar m Rosalie», francoski 

haremi fùr ob 18.00 in 20.00.
SVOBODA «Ljubezenske m-ilodije», a- 

merički barvni film ,b hi.00 in 
20.00.

Dl-NKCE «Pastirci», slovenski barvni 
film oo 19.30.

RENČE Prosto.
PRVAC1NA «Begunec». slovenski 

barvni film ob 19.30.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Marzinj, Korzo [talija 89. 
tel. 2443.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna San Nicolò, 
Ul. 1. maja, tel. 73328.
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GLEDANJE MOSKVE NA ZASEDANJE V WASHINGTONU

VSE PRAVICE 
EVROPEJCEM
Nafta in nesoglasja Zahoda • Odkrite simpatije za 
nastop Francozov - Kaj najbolj odgovarja Sovje, 
lom - Bumedienova pobuda doslej brez odmeva

Tudi Sovjeti so z velikim zanima
njem sledili zasedanju «velikih po
trošnikov» nafte v Washingtonu. Za
dovoljni so, ker Amerikanci niso, 
kot se zdi, uspeli vsiliti evropskim 
članicam Skupnega tržišča enotne
ga «kodeksa obnašanja» do proiz
vajalcev nafte, kakor tudi niso u- 
speli tem deželam zvezati rok gle
de bilateralnih pogajanj s proiz
vajalci nafte in tudi ne ustvariti 
«kluba velikih potrošnikov», ki bi 
lahko imel odločilen vpliv na obli
kovanje svetovnih cen.

Zlasti so v tem primeru Sovjeti 
s simpatijo gledali na Francoze, ki 
da so v Washingtonu najbolj hra
bro dvignili «prapor» v odprti bit
ki proti Kissingerjevim načrtom, da 
bi ZDA vsilile svojim evropskim 
partnerjem, Kanadi in Japonski 
«pravila obnašanja» ki bi jih moč
no ovirala pri njihovem samostoj
nem oskrbovanju z nafto.

Res so Sovjeti samo opazovalci 
zmede, do katere je prišlo na ob
ravnavanem posvetovanju «glavnih 
potrošnikov» v Washingtonu, nika
kor pa ni moč trditi, da bi bili rav
nodušni v pogledu njenega razpleta. 
Očitno je, da navijajo za Evropej
ce, ker so zainteresirani, da zahod
ne dežele te celine ohranijo vse pra
vice samostojnih, neodvisnih kup
cev pri vseh proizvajalcih.

Sovjetska zveza je s svojimi 460 
milijoni nafte, kolikor je proizve
de letno, takoj za Združenimi dr
žavami in sodi, potemtakem, med 
največje proizvajalce nafte na sve
tu. Od 100 milijonov ton, kolikor 
jih odpade na izvoz, jih 55 milijo
nov gre v socialistične dežele, 45 
milijonov pa «ostalemu svetu». Po
vsem gotovo pa je, da bodo Sov
jeti pod določenimi pogoji dobav
ljali znatno več nafte tudi neka
terim od «največjih potrošnikov». 
In razumljivo je torej, da Sovjet
ska zveza v takem primeru ne mo
re biti najbolj naklonjena ustano
viti kluba «glavnih potrošnikov» s 
skupnimi «pravili obnašanja».

Sovjeti so zainteresirani, da ima
jo čim več samostojnih in bogatih 
partnerjev za velike ekonomske po
sle, za posle, med katere je moč 
vključiti tudi sovjetsko nafto.

Sovjetom n. pr. ne more biti vse
eno, na kakšni osnovi bodo zaklju
čili svoja dolgotrajna pogajanja z 
Japonci, katerih predstavnik se je 
tudi udeležil zasedanja v Washing
tonu. Brez Kissingerjevega «kodek
sa obnašanja» bodo Japonci goto
vo prišli do tega, da sklenejo s 
Sovjeti sporazum glede investira
nja v izgradnjo naftovoda Tjumen- 
Nahodka, za kar bi jim Sovjeti dol
goročno dobavljali svojo nafto. Dvig 
svetovnih cen nafte, razumljivo, iz
boljšuje položaj Sovjetske zveze 
v pogajanjih z Japonci. Ves načrt 
pa bi se pokazal znatno neugodnej- 
šli za Sovjete, če bi Japonci nada
ljevali omenjena pogaianja na osno
vi načrtovanega «kodeksa obnaša
nja».

Razpolagajoč z ogromnimi koli
činami neizkoriščenega naravnega 
plina ter možnostmi naglega pove
čanja proizvodnje nafte. Sovjetska 
zveza stopa zdaj v velike posle z 
razvitim Zahodom, vključno tudi 
ZDA. Ti posli pa bodo vedno za SZ 
uspešnejši, če jih bo sklepala bila
teralno z vsakim zainteresiranim 
partnerjem posebej. Tuia vlaganja 
v svojo temeljno industrijsko pro
izvodnjo je SZ pripravljena plačati 
s svojimi surovinami.

Poleg gospodarskih razlogov so
vjetskega navijanja v prid neuspe
ha Kissingerjevega načrta na za
sedanju «velikih potrošnikov», pa 
obstajajo vsekakor tudi politični. 
Sovjetska zveza se gotovo noče za
meriti arabskim proizvajalcem naf
te s kakim svojim zadržanim ali 
«vljudnim» reagiranjem na zaseda
nje v Washingtonu. Nasprotno, ra
je poudarja pravico arabskih pro
izvajalcev na udeležbo ne samo 
pri oblikovanju svetovnih cen naf
te, ki jo izvažajo, marveč tudi in
dustrijskih proizvodov, ki jih uva
žajo. In, končno, morajo Sovjeti z 
razumevanjem določati svoje odno
se tudi do vseh dežel v razvoju, 
ki jih energetska kriza in dvig cen 
nafte ter industrijskih proizvodov 
najbolj prizadevata.

Prejeli smo

Znano je nadalje, da je alžirski 
predsednik Huari Bumedien sprožil 
akcijo za sklicanje izrednega zase
danja Generalne skupščine OZN, 
kjer naj bi razpravljali o naj
aktualnejših mednarodnih gospodar
skih vprašanjih, predvsem v zvezi 
s cenami surovin, ki jih izvažajo 
dežele v razvoju. Ta akcija naglo 
napreduje, na sedež OZN prihaja 
vse več pozitivnih odgovorov v 
prid Bumedienove pobude in, zdi 
se, da se bo Generalna skupščina 
na željo enostavne večine članic 
Združenih narodov v začetku mar
ca tudi sestala. Sovjeti na to do
slej še niso reagirali. Toda ne
dvomno je, da je njihova zadrža
nost v tem pogledu le bolj diplo
matske narave. Prejkone v Moskvi 
čakajo samo na izid zasedanja «ve
likih potrošnikov» v Washingtonu, 
da bi nato v najprimernejšem tre
nutku SZ mirno pristopila k deba
ti v svetovnem forumu.

Torkov večer je bil posvečen dr. Robertu Hlavatyju, katerega je 
svojim nastopom počastil tudi openski pevski zbor

DR. NACE SUMI V MALI DVORANI KD

O baročni umetnosti 
na slovenskih tleh

Najavljeno že naslednje predavanje, ki bo 27. t. m.

Sinoči je bilo v Mali dvorani 
Kulturnega doma že tretje pre
davanje iz ciklusa, ki ga tržaška 
Narodna in študijska knjižnica pri
reja o zgodovini slovenske umet
nosti. Če smo po Zadnikarjevem 
predavanju o romaniki na Slo
venskem ter po Cevčevem pre
davanju o gotiki na slovenskih 
tleh mogli reči, da se je šte
vilno občinstvo seznanilo z mno
gimi umetniškim; zakladi, ki jih 
verjetno doslej sploh ni ali vsaj 
ne dovolj poznalo, moremo za si
nočnjo predavanje reči, da je dr. 
Nace Šumi z ljubljanske filo
zofske fakultete prav tako do
kaj številnemu občinstvu zelo na
zorno prikazal novejša umetnost
na bogastva, ki So nastala na slo
venskih tleh, ker je govoril o ba
roku, torej o umetnosti iz druge 
polovice 17. in iz 18. stoletja.

Dr. Nace Šumi je najprej o- 
brazložil prehod iz gotike preko 
renesanse v nov stil, v barok. S 
tem v zvezi je «prelom s srednjim 
vekom» nazorno razložil z vrsto 
objektov, ko je z diapozitivi pri-
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V SVET GA JE ŠE MLADEGA POGNALA REVŠČINA

France Gustinčič 
znamenit čebelar

iz Škocjana 
v Argentini

Čebelar, ki ga visoko cenijo - Nič manj kot 1200 panjev - Argentinski 
Janša - «Pridelek» gre lepo v denar - Velika farma, na kateri delajo le trije

ZDRAVSTVENI VESTNIK Glasi
lo slovenskega zdravništva. Let
nik 43. Štev. 1, januar 1974.

...................... ........................................................................................

Argentina, posebno okolica Bue
nos Airesa je raj za čebele in 
čebelarje. Neskončna ne preveč 
gosto naseljena ravan, sama cve
toča ravan. France Gustinčič živi 
nekje med La Plato in Buenos 
Airesom. Zanj nabira med in cvet
ni prah od 50 do 60 milijonov mar
ljivih čebelic. Ni pisanega služ
benega razmerja, pa tudi ne 
stavk in sindikalnih sporov. Gre 
za «sožitje» iz ljubezni in koristi 
hkrati. V vsakem panju živi po
prečno 50 do 60.000 čebelic. Gu
stinčič pa ima vsega skupaj 1200 
panjev. Skrbeti za 1200 panjev pa 
ni majhna stvar. Že če imaš na 
skrbi 1200 kokoši oziroma piščan
cev, ni kar tako, kaj šele 1200 
panjev, velikanskih družin, saj 
gre, kot smo videli, za milijone 
čebelic.

Na tem področju da vsak 
panj poprečno 60 kilogramov me
du na leto. Kolikšno spoštovanje 
imam na primer pred prijateljema 
Lupincem iz Praprota ali Band
ljem iz Kregljišča pri Komnu, 
ki imata po 60 panjev, ali pred 
Semoličem iz Klanca, ki jih ima 
od 80 do 100. Gustinčič pa jih 
ima 1200.

Frane Gustinčič je umen čebe
lar in danes se on ter člani nje
gove družine ukvarjajo skoraj iz
ključno s čebelami. Ni jim treba 
iskati druge zaposlitve, toda kup
cev za njihov «sladki pridelek» ni 
treba posebej vabiti. Trgovci, 
prekupčevalci pridejo sami od 
sebe po blago na dom. Dobro, po
šteno blago se samo kvari, «do
ber glas seže v deveto vas» pravi 
sta" slovenski pregovor in «več 
je vreden dober glas kot zlat in 
z briljanti ozaljšan pas», pravi 
drug rek.

Kdor ima 350 panjev in se s 
tem ukvarja v Argentini, lahko z 
zaslužkom kar dostojno živi in 
preživlja štiričlansko družino. 
Kdor ima 500 panjev živi že go
sposko. Seveda pa je treba tudi 
veliko delati in niti skrbi ni malo. 
V času kongresa čebelarjev v 
Buenos Airesu smo obiskali na 
primer čebelarsko velikansko pod
jetje z 20.000 panji. Toda tu je 
bilo poleg gospodarjev še dolga 
vrsta pomožnega osebja.

Franc Gustinčič je sodoben če
belar. Z zetom in vnukom oskr
bujejo vseh 1200 panjev. Po sve
tu je zaslovel po umnem načinu 
čebelarjenja.

Obiskal sem ga na njegovem 
posestvu lani oktobra, tik pred 
Vsemi sveti. Ker smo v Argenti
ni, je bilo v tistem času tam 
vse v najbolj bujnem cvetenju 
in čebelice so bile ves čas na de
lu. Poskusni panj je bil na tehtni
ci in je kar vidno lezel navzdol.

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Manj

ši nesporazum s sodelavci. Bo
dite nepristranski. Ugodna prilika 
za krajše potovanje.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Dan 
izredno ugoden za vse, ki imajo 
opravka s trgovino. Ne izbirajte 
s površnostjo prijateljev.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) 
Danes morate bolj kot kdaj koli 
računati z lastnimi močmi. Trezna 
ocena v pogledu neke čustvene za
deve.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Ogi
bajte se osebam, ki so sebične in 
preveč zapovedovalne. Neki po
govor se bo spremenil v prepir.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Ve
liko zadoščenje, če se boste znali 
ogniti zaprekam. Prijetno popol
dansko srečanje.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Če 
nočete izgubljati časa, preglejte 
organizacijo dela. Živčna napetost.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Če želite premagati nasprotnike, 
ukrepajte previdno. Sprava z ljub
ljeno osebo.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 20.11.) 
Odlična zamisel za rešitev nekega 
vprašanja, ki vas že lep čas skr
bi. Prijeten večer v družini.

STRELEC (od 21.11. do 20.12.) 
V poslu boste prejeli nove ugodne 
ponudbe. Z dobro voljo rešitev 
spora z drago osebo.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Držite se načrtov, kljub sporom 
s sodelavci. Optimizem vam bo po
magal do razumevanja.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Tre
nutno ne prevzemajte novih nalog 
in odgovornosti. Ne zaupajte povr
šnim prijateljstvom.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Deležni 
boste kritik, toda vi sledite načr
tom. Nepozabne ure z ljubljeno 
osebo.

Z lanskoletnega svetovnega čebelarskega kongresa v Buenos Airesu

Tako pridno so ga polnile čebe
le - delavke.

Gustinčič je neke vrste argen
tinski Janša. Predaval je in po
učeval. Mo"da počne to še danes 
na čebelarski šoli v Buenos Ai
resu. Tedaj je imel sto učencev. 
Vgajal je in vzgajal mladino, bo
doči argentinski čebelarski rod.
V času kongresa je njegovo zgled
no čebelarstvo in farmo obiskala 
večina zastopnikov tridesetih dr
žav, ki so se zbrali na kongresu. 
Vsi so izrekli pohvalo.

Argentina meri 2,8 milijona kv. 
km. Italija 302.000. Argentina je 
torej velika za devet Italij. Pre
bivalcev pa je v Argentini le 24 
milijonov, torej 30 milijonov manj 
kot v Italiji. Glavno mesto Ar
gentine pa šteje tri milijone pre
bivalcev, tako da vsak osmi Ar
gentinec živi praktično v glav
nem mestu dežele. Koliko je torej 
še prostora, koliko je cvetoče de
žele tam v Južni Ameriki, kjer 
čebelam nihče ne krati ne paše 
ne življenja.

Leta 1927 je Franc Gustinčič 
prišel v Argentino s tujim potnim 
listom. Bil je brez sredstev in 
težko prišel do prve službe, do 
prvega zaslužka. Bil je pač ne
znanec med neznanci. Toda bil 
je priden in podjeten in danes 
meri njegova farma 119 hektarjev 
zemlje, na njej Gustinčič redi 200 
glav živine, 50 ovc, štiri konje in 
okoli 50 do 60 milijonov prid
nih čebel. Vrhu tega ima veliko 
in lepo urejeno hišo .seveda tudi 
najnovejše stroje za čebelarstvo 
in ostalo.

Seveda skrbi Gustinčič tudi za 
varstvo teh milijonov krilatih so
delavk. Posebno ob neugodnih 
vremenskih razmerah. Skrbi za 
njih roje in rojenje, od njih pa 
dobiva med, cvetni prah in mle
ček. Najbolj cenjen je seveda ma
tični mleček. Povpraševanje po 
njem je skoraj enako kot povpra 
ševanje po nafti. Nafta je vir e- 
nergije za stroje, matični mleček 
pa vir energije za tiste, ki me
nijo, da jim bo matični mleček 
pozdravil vse tiste hibe in teža
ve, ki se jih je organizem nale
zel v dolgem življenju.

France Gustinčič pa je pravi 
mojster za pridobivanje matične
ga mlečka En dan sem mu po
magal ali bolje skušal sem mu 
pomagati pri ustvarjanju razmer 
v čebelji družini za pridobivanje 
matičnega mlečka.

• Za silo sem vam skusal pred
staviti tega našega podjetnega 
rojaka, ki si je izbral za svoj 
življenjski poklic — čebelarstvo
V tem svojem poslanstvu je uspel 
ali bolje več kot uspel, saj se 
je visoko povzpel in je danes

predsednik čebelarske zveze šir
šega področja Argentine - Ca
stelli.

V bližnji pomladi, ko bodo v 
njegovi drugi domovini, Argen
tini, take letne razmere, ki pri
silijo čebele k zimskemu počit
ku, bo za nekaj dni prišel k nam

na Kras. Takrat se bomo zbrali 
okoli njega, okoli svojega rojaka -' 
strokovnjaka in prepričan sem, da 
bomo zvedeli od njega veliko ko
ristnega in sodobnega. Predvsem 
pa bomo spoznali plemenitega in 
življenjsko izkušenega človeka.

ANTON KOCJAN
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IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Ob razstavah dveh 
konstruktivistov

Možnost, da si hkrati ogleda
mo dve razstavi pobudnikov kon
struktivizma iz prvih let po prvi 
svetovni vojni, ko ga je v Nem
čiji uvajala slovita Gropiusova 
šola «.Bauhaus*, je za Trst zares 
redek doživljaj. V galeriji Tom
maseo razstavlja prof. Avgust 
Černigoj, nemški kulturni inštitut 
pa nam je omogočil globlji po
gled v izvir tokov in njihov se
danji uspeh z deli, ki jih je Wal
ter Dexel ustvaril tedaj.

Lani umrli nemški slikar je o- 
bogatil plastični konstruktivizem 
s svojstveno strukturalnim dina- 
mizmom čistih oblik zvočnobarv- 
nih učinkov. Razstavljal jih je v 
Berlinu v avantgardni galeriji 
«Der Sturm*, pa tudi v Moskvi, 
Leningradu, Parizu in drugod. 
Toda nacizem je zadušil tudi nje
govo novatorstvo, ker je na zlo
glasni razstavi v Magdeburgu 
njegova dela uvrstil med «dege
nerirano umetnost*. Zlato obdobje 
informalno abstraktnega slikar
stva pa je po skoraj tridesetih 
letih dalo Dexlu pobudo, da je 
ponatisnil lesoreze ter v sitotisku 
razmnožil mnoge tempere ter ko
laže iz mladih let, hkrati pa pri
redil povečane sitotiske po še 
ohranjenih skicah. Edino na ta 
način so ta redka dela, ki jih 
nacistične grmade niso upepelile, 
postala dostopna javnosti.

Dva ducata na tak način ob
novljenih konstruktivističnih del 
prikazuje Dexlova tržaška raz
stava. Pet listov pa je iz odlične 
vrste izvirnega preučevanja v 

dobi od 1965 do 1970 o Odnosih 
zapletenosti oblik labirintov kot 

delež v črno-belem, pozitivno-ne- 
gativnem izpeljavanju linearnih 
struktur neprekinjene kontinuitete 
Po izbrušenosti likovnih zasnov 
v izbranih delih je to bila ena 
izmed najlepših razstav v prete

klih mesecih.
V lesorezu «1924 11» je vse tisto 

bistvo Bauhausove šole, ki se 
navezuje na Černigojeve linore
ze iz istega leta. Toda vtem ko 
je Černigojev konstruktivizem po 
letu 1929 zamrl, ga Dexel na
daljuje še do 1933, ko v čudo
viti geometrični redukciji obrisov 
nastanejo listi obrazov, med ka
terimi je tudi Leninov obraz, ki 

so somatsko gledano bolj resnič
ni kot je bil Černigojev Srečko 
Kosovel v linorezu iz leta 1925. 
Če je Dexel v njih mojstrsko do
kazal, kolikšen življenjski naboj 
se more vnesti v enostavnost lo
ka in premice v konstruktivistični 
sestavi, so pa zgodovinsko bolj 
važna v razvoju konstruktivizma 
povsem abstraktna dela razstave. 
V teh se barvne površine likov 
in njihove šinne, črte in pasovi 
v usmerjevanju njihovih dolžin v 
globino vežejo v strogo skladnem 
ravnotežju. V preučevanju likov
no - optičnih odnosov in učinkov 
bodisi kroga in diagonale kakor 
kvadrata in premice ni špekula
cije neobrzdanega zagona. Vse je 
jasno dognano s prav nemško na
tančnostjo. z urejeno metodiko 
prikazovanja

Nacizen je sicer zavrl Dexlovo- 
ustvarjanje, ni ga pa uničil. So
dobni postopek razmnoževanja s 
sPotiskom pa je omogočil sli
karju, da je obnovil svoja dela in 
jim dal nov blesk. Ob tem se 
nam poraja misel, da bi na enak 
način v barvnem sitotisku pove
čanih linotiskih, skicah in kolažih 
skratka vsega, kar je še preosta
lo od Černigojeve zgodnje kon
struktivistične ustvarjalnosti, 
znatno obogatilo razstavo, ki se 
snuje v krogih za petdesetlet
nico pojava konstruktivizma v 
slovenski likovnosti.

MILKO BAMBIČ

kazal cerkev sv. treh kraljev v 
Slovenskih goricah, tloris osmero- 
kotne cerkve iz Svetega pri Kom
nu, črteže renesančne protestant- 
ske cerkve nekje pri Celju, ki 
so jo katoliški krogi dali podreti, 
nato pa je prešel na posvetne o- 
bjekte iz te dobe in prikazal grad 
Brdo pri Kranju, prav tako Brdo 
pri Lukovici. Toda vtem ko je 
grad Brdo pri Kranju ohranjen in 
služi sedaj za rezidenco pred
sedniku Jugoslavije Titu, je grad 
Brdo pri Lukovici, kjer je nekaj 
let živel tudi Janko Kersnik, v 
razvalinah in težko si je zamisliti, 
da bi ta objekt, ki je arhitekton
sko tako pomemben, kdaj ponovno 
obnovili. Prikazal je nadalje to 
dobo tudi s pročeljem koprske ka
tedrale s palačo Tacco ter vilo 
De Belli v Kopru.

S tem je ljubljanski strokovnjak 
pripeljal občinstvo že v 17. sto
letje, ko se tudi v umetnosti, o- 
čitno uveljavljajo posledice proti
reformacije. Samo ob sebi se ra
zume, da velja to predvsem za 
cerkvene objekte. V nizu cerkve
nih objektov je dr. Nace Šumi 
navedel šentjakobsko cerkev v 
Ljubljani ki je iz 1615. leta, nato 
je prikazal pročelje ljubljanske 
frančiškanske cerkve ter piransko 
katedralo sv. Jurija in pri tem 
podčrtal, da je njen zvonik najlep
ši posnetek slovitega beneškega zvo
nika. Ob tem je že omenil Andrea 
Palladia, slovitega italijanskega ah- 
hitekta in urbanista, katerega vpliv 
se bo v poznejši dobi često in v pre
cejšnji meri opažal v raznih objek
tih tudi na našem nacionalnem pod
ročju.

S tem smo prišli že v drugo po
lovico 17. stoletja in praktično v 
barok. S prikazom cerkve sv. Jo
žefa v Preserju blizu Ljubljane smo 
prestopili prag tega stila, ki ga je 
predavatelj ponazarjal tudi z vrsto 
posvetnih objektov, v konkretnem 
primeru z gradovi Dobrovo v Brdih, 
z gradom v Slovenski Bistrici, z 
gradom Goričane pri Medvodah, ki 
je ohranjen in služi danes za mu
zej, z gradom Hrastovec pri Mari
boru, ki služi danes za bolnišnico za 
duševne bolezni, ter z dvorcem pri 
Velikih Žabljah. S cerkvenim objek
tom v Puščavi na Pohorju pa smo 
že stopili v 18. stoletje in bogastvo 
cerkvenih in posvetnih objektov, ki 
nosijo značilnosti najprej zgodnjega 
nato pa zrelega in poznega baroka, 
se množi in to po vsej Sloveniji, za
čenši s «Palladiovim» dvorcem v 
Zemonu v Vipavski dolini, s Turni
ščem pri Ptuju, s ptujsko minorit
sko cerkvijo, ki žal ni več ohra
njena, s samostanom v Stični na 
Dolenjskem, s Kostanjevico pri Go
rici, s knežjim dvorcem v Ljub
ljani itd. itd.

Prišli smo s tem v dobo bogate
ga baroka, ki pride pri nas v po
štev tudi z vrhunskimi primerki 
tega sloga, kot se to omenja pri 
navajanju viteške dvorane v mari
borskem gradu, kapela svetega 
Frančiška v ljubljanski šentjakob
ski cerkvi, ki je značilna tudi po 
tem, da jo je financirala kranjska 
deželna uprava. Sicer pa je za ba
rok značilno tudi to, da ima veliko 
objektov necerkvenega značaja, da 
je «naročnik» baročnih del pogosto 
plemič ali civilna oblast, torej ne 
le cerkveni dostojanstvenik.

In s tem smo prišli že k no
tranji opremi v baročnem stilu, k 
opremi, kjer- prihajajo do izraža 
štukatura, zlato in drugi elementi, 
ki lahko ponazarjajo bogastvo in 
razkošje. Glede tega je predavatelj 
stopil na Koroško in sicer v Krko 
in prikazal tamkajšnji bogat oltar 
ter pri tem dodal, da je na Slo
venskem kar kakih 2000 v glavnem 
cerkvenih objektov, ki oponašajo 
bogastvo kamnitega, lesenega ali 
mavčnega oltarja, vsekakor boga
tega zlata in oblik.

S tem v zvezi je prišlo do izraza 
bogastvo notranjosti cerkva, kot na 
primer notranjost ljubljanske stolni- 
ce: pa tudi cerkve ljubljanskega 
uršulinskega zavoda. In tu se za
čenjajo omenjati italijanski mojstri, 
kot na primer Andrea Pozzo in 
drugi, pa tudi že omenjeni Palla
dio, ki se omenja tudi v zvezi z 
ljubljanskim rotovžem. Končno se 
tu omenja tudi prvi tedanji slo
venski mojster tega sloga Gregor 
Maček, ki je to ,česar se je od tu
jih mojstrov naučil, prenesel na 
deželo, začenši konkretno s Polja
nami nad Škofjo Loko, Šmartnim 
pri Kranju in Limbarsko goro. O 
«notranjem bogastvu», seveda štu
katuri, najbolj nazorno priča cer
kev sv. Roka v Šmarju pri Jelšah.

Ko je predavatelj podrobneje o- 
risal zunanjost in razvrstitev par
ka in gradu štatemberg, ki je 
danes spremenjen v hotel in ko je 
nato omenil tudi družino Attem
sov, ki so veliko svojega premo
ženja f osvetili izključno gradnji 
dvorcev in njihovi umetniški ure
ditvi, je občinstvo pripeljal že v 
pozni barok in z nekaterimi kon
kretnimi primeri iz gradu Gori
čane iz mariborskega gradu, bet- 
navskega gradu pri Ptuju, Attemso
ve palače v Gorici itd. pripeljal 
v dobo, ko so se v Ljubljani izživ
ljali že omenjeni italijanski moj
ster Andrea Pozzo in njegova mlaj
ša rojaka Angelo in Francesco Poz
zo, Quaglia in drugi, na Štajer
skem, predvsem v Mariboru pa 
Fuks, Freiss, Straub in Mezzinger, 
vendar tokrat ne več v plastiki, 
pač pa tudi v slikah, torej v zvr
sti, v katero se je vključil tudi For- 
tunat Bergant, slovenski portretist.

Prav na kratko smo skušali pri
kazati to. kar je veliko obširneje, 
temeljiteje in zelo nazorno povedal 
prof. Nace šumi, ki je svoje pre
davanje podkrepil z zelo številnimi 
diapozitivi. Na koncu predavanja 
se je ljubljanskemu gostu zahvalil 
v imenu Narodne in študijske knjiž
nice dr. Franc Škerlj, ki je hkrati 
pozval občinstvo na prihodnje pre 
davanje, ki bo 27. t.m.

PETEK, 15. FEBRUARJA 1974
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

9.30 - 11.30 Šola
12.30 Poljudna znanost: Moda in družba
12.55 Portret avtorja: Osvaldo Licini

Osvaldo Licini se je rodil v Monte Bidon Corrado v Markah 
1894. leta. Po prvi vojni je nekaj časa živel v Parizu, nakar 
se je 1927 vrnil v rojstni kraj, kjer je ostal vse do smrti 1958. 
leta. Tik pred smrtjo je dobil najvišje priznanje, najvišjo na
grado beneškega bienala. Osvaldo Licini spada še vedno med 
najpomembnejše italijanske likovnike prvih petdesetih let naše
ga stoletja in čeprav je živel odmaknjeno življenje v svojih 
Markah, se je glas o njem razširil po vsej deželi in izven nje. 
In vendar ga še niso docela uveljavili

13.30 DNEVNIK
Danes v parlamentu

14.10 Tečaj nemškega jezika
15.00 do 17.00 šola
17.00 DNEVNIK
17.15 Program za najmlajše 

Lutke
17.45 Program za mladino

Ihtavi dragi Braccio di ferro 
18.05 Dokumentarec za mladino
18.45 Poljudna znanost

Krščanstvo in človekova svoboda
19.15 ITALIJANSKE KRONIKE 

Danes v parlamentu 
Vremenska slika

20.00 DNEVNIK
20.40 TEDEN AKTUALNOSTI
21.45 Glasbeni program

Na sporedu so danes Donizettijeve skladbe
22.15 OCEANSKI TOKOVI

Dokumentarec, ki ga je pripravil Giordano Repossi
22.30 DNEVNIK

DRUGI KANAL
18.45 športne vesti
19.00 Snežna deklica oziroma Sneguljčica

Po pravljici A. N. Ostrovskega in ob glasbeni opremi Rim
skega - Korsakova je Ivanov napravil 1952. leta risani film. 
Snežna deklica oziroma Sneguljčica bo prvi izmed osmih so
vjetskih risanih filmov, ki jih bodo na italijanski televiziji 
predvajali v prihodnjih osmih tednih

20.00 Ob 20. uri
20.30 DNEVNIK
21.00 ESTATE E FUMO

Delo Tennesseeja Williamsa je prevedel Gerardo Guerrieri. De
lo je režiral Raffaele Meloni, igrajo pa v njem Ileana Ghio- 
ne, Giuseppe Pambieri, Fausto Tommei, Maria Teresa Alba
ni, Armando Alselmo, Lia Tanzi, Oidi Perego, Elisa Mainar- 
di, Ornella Grassi in drugi.
Ameriški avtor tudi v tej svoji drami razglablja o usodi dveh 
oseb, katerih življenje se ruši zaradi njunih osebnih proti
slovij. Williams ustvarja vedno like, ki kot v vsakdanjem 
življenju s težavo prenašajo protislovja med določenimi idea
li in dejanskimi možnostmi. To doživljamo v konkretnem pri
meru med protagonistoma tega dela, kjer opažamo težave 
glavnega junaka in njegove prijateljice. Glavni junak je kon
čal medicino in ko se vrne domov, mu dekle ne zna ali ne 
more nuditi tega, kar si je želel in o čemer sta že dolgo sanja
rila, vse od otroških let. Dekle noče ugoditi njegovim željam, 
pač pa mu nudi le čista čustva. Zato mladenič izbere drugo 
rešitev, toda ne za dolgo

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
8.10 in 14.10 Šola

Merjenje dolžin, Življenje v listnatem gozdu, Obiskali smo, 
Evolucija življenja, Po sledeh kmečkih puntov, Ali ste vede
li, Promet, Prvi hrvaški pisani spomeniki 

10.50 in 15.45 Angleščina
17.20 Pisani svet 

Mladinska oddaja
18.05 Obzornik
18.30 Pogovor s predsedniki ZK republik in pokrajin
18.55 Krajevna skupnost na začasno zasedenem ozemlju

To je tretja oddaja iz ciklusa «Krajevna skupnost in sploš
ni ljudski odpor. S to oddajo skuša ljubljanska televizija pri
kazati državljanom, zlasti še organizatorjem splošnega ljud
skega odpora, pripadnikom teritorialne obrambe in enotam ci
vilne zaščite, bogate izkušnje občanov krajevne skupnosti Mir
na na Dolenjskem ter pripadnikov teritorialnih enot občine 
Trebnje. Producent teh oddaj je vojaški filmski center «Za
stava film». Po scenariju, ki ga je napisal Radko Kovačič, je 
oddajo režiral podpolkovnik Matej Marinko.
V primeru kake tehnične ovire, do katere bi lahko prišlo, 
pa bi v nadomestilo za to oddajo na ljubljanski TV prikazali 
«Kako ukrotiti strelo». Gre za bogato filmsko gradivo z voja 
ških vaj «Svoboda 71». Oddaja prikazuje sodelovanje ljud
stva z oboroženimi silami v enotnem odporu proti napadal
cu. V tej oddaji se očitno kažejo vrednote jugoslovanske kon
cepcije splošnega ljudskega odpora

19.20 TV kažipot
Opozorila na nekatere oddaje v prihodnjih tednih

19.45 Risanka
20.25 Tedenski gospodarski komentar 
20.35 NE KOT TUJEC

Ameriški film. ki ga je režiral Stanley Kramer, v glavnih 
vlogah pa igrajo Mitchum, Sinatra, De Havilland in Graham

22.45 DNEVNIK
23.00 Umetnost in človek

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
20.00 Risani filmi
20.15 DNEVNIK
20.35 TOLSTOJ: VOJNA IN MIR 

Dvajseta epizoda
21.25 Ko pride Bronson 

TV film v barvah

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila: 7.05 Jutranja glasba; 11.40 
Šola; 13.30 Glasba po željah:
17.00 Program za mladino; 18.15 
Umetnost in prireditve; 18.30 
Šola; 18.50 Sodobni sloveski skla
datelji; 19.10 Bruno Sanzin: Kdo 
bo znal razložiti; 19.20 Jazz; 20.35 
Gospodarstvo in delo; 20.50 Kon
cert; 21.35 V plesnem koraku.

TRST
12.15 Deželne kronike; 1510 

Literarna oddaja; 15.50 Mali kon
cert; 16.05 Literarna oddaja;
19.30 Deželne kronike.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30, 

18.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glasba 
za dobro jutro; 7.40 Jutranja glas
ba; 9.40 Barok v glasbi; 10.00 
Z nami je...; 11.15 Prisluhnimo jim 
skupaj; 12.00 Glasba po željah; 
14.(M) Na dvojni progi; 15.00 Tretja 
stran; 16.40 Ital. zbori; 17.00 Tops 
Pops; 19.45 Kulturna panorama;
18.00 Pisana glasba: 19.00 Slo
venski zbori; 20.00 Glasba v ve
čeru; 21.30 Simf. koncert; 22.35 
Ritmi.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00

Poročila; 7.10 Jutranja glasba:
8.30 Popevke; 9.00 Vi in jaz;
10.00 Reportaža; 11.30 Program z 
Pinom Carusom; 13.20 Nastopa 
Isabella Biagini; 14.40 Nadalje
vanka «Upor na ladij Bounty»; 
15.10 Program za mladino; 16.00 
Sončnica: 17.05 Pisan popoldanski 
spored: 17.25 Plošče; 20.20 Ponov
no na sporedu z Mino; 21.15 Kon
cert v Neaplju.

II PROGRAM 
T30. 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila; 7.40 Ricchi e poveri in

Giorgio Laneve; 8.40 Kako in za 
kaj?; 8.55 Melodrama; 9.35 Ra
dijska nadaljevanka; 9.50 Pesem 
za vsakogar; 12.40 Glasbeno-go- 
vorni-spored; 13.00 Hit parade; 
13.35 Program z Walterjem Chia- 
rijem; 13.50 Kako in zakaj?; 14.00 
Plošče; 15.40 Glasbeno-govorni 
spored; 17.30 Posebna reportaža; 
17.50 Telefonski pogovori; 19.55 
Bogat glasbeni spored.

Ili PROGRAM
10.00 Koncert; 11.40 Komorna 

glasba; 12.20 Sodobni ital. glas
beniki; 13.00 Umetnost skozi čas;
14.30 Dirigira Toscanini; 15.30 
Plošče resne glasbe; 16.00 Pre
porod v glasbi; 16.30 Avantgardna 
glasba; 17.25 Enotni razred: 18.00 
Večer v diskoteki; 18.30 Lahka 
glasba; 18.45 Kulturni pregled:
19.30 Bottesinijeve skladbe; 20.15 
Poljudna znanost: Favna in klima 
na našem planetu: 21.30 Pressbur- 
ger: Il ponte di Queensboro.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00. 13.00. 15.00,

19.30 Poročila; 6.50 Rekreacija;
8.10 Glasbena matineja; 9.05 Ra
dijska šola; 9.35 Jug narodna 
glasba; 10.15 Teden dni na radiu;
11.15 Z nami doma in na poti;
12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 Po 
domače; 13.30 Priporočajo vam...:
14.10 Iz mladih grl; 15.30 Napotki 
za turiste; 15.40 Iz albumov Leeša 
Janačka; 16.0 «Vrtiljak»; 17.10 
Operni koncert; 17.50 človek in 
zdravje: 18.00 Aktualnosti: 18.15 
«Signali»; 18.50 Ogledalo našega 
časa; 19.00 Lahko noč, otroci!:
19.15 Ansambel F. Flereta: 20.00 
Tops-pops; 21.15 Oddaja o morju:
22.15 Besede in zvoki; 23.05 Li
terarni nokturno; 23.15 Jazz pred 
polnočjo.
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SMUČANJE SVETOVNO PRVENSTVO V KLASIČNIH DISCIPLINAH

Dvoboj med skandinavskimi 
in sovjetskimi tekmovalci

Jutri v Falunu (na Švedskem) otvoritev - Tudi NDR se bo borila za kolajne
Švedsko mestece Falun ni bilo 

Posebno skopo pri organizaciji sve
tovnega smučarskega prvenstva v 
klasičnih panogah. Zgradili so nov 
stadion za skupno skoraj tri mili
jarde lir vrednosti. Falun je že bil 
prizorišče svetovnega prvenstva le
to 1954, ki pa se je odvijalo v vse 
drugih okoliščinah. Sovjetska zveza 
le komaj začela udeleževati se med
narodnih tekmovanj in poleg skandi
navskih držav ni bilo vrednih za
stopnikov iz drugih delov sveta. Le
tošnja slika bo neprimerno pestrej- 

.; Udeležencev bo skoraj 600, med 
njimi tudi tekači iz Portugalske in 
skakalci iz Libanona.

Za najvišja mesta se bodo, se
veda, potegovali Skandinavci in še 
^nvjeti, vsi pa se boje tekačev iz 
“DR. Skoki naj bi bili vsekakor 
nionopol slednje. Švedi so skupin
sko občutno popustili v korist Nor- 
vežanov in Fincev, med najmoč
nejše pa prištevajo sedaj tudi Sov
jete.
. Domačini so poverili skrb za svo
jo vrsto legendarnemu Sixtenu Jem- 
bergu,. večkratnemu svetovnemu in 
olimpijskemu prvaku. Njihov naj- 
vecji adut je 24-letni Thomas Ma- 
gnusson, tekač, ki na treningih pre
maguje zelo velike razdalje. Od 
Drncev izgleda najnevarnejši Siito- 
Ijah Pre^vsem na krajših razda-

Po propadu Italijanov se je moč 
v zahodni Evropi najbolj preusmeri
la na Zvezno nemško republiko. Od 
mladega Zipfla pričakujejo tudi naj- 
vocj1 Podvig. Za Nemci veljajo za 
najmočnejše Švicarji, Italijani pa 
*o korenito spremenili značaj svo
je vrste, ki je pred leti kljubova
la tudi samim Skandinavcem. Nek
danje «vojaško» in skromno življe
nje so zamenjali z zvezdniškim od
nosom do najboljših tekačev. Dej- 
stvo je, da so se industriici zave- 
dh, da lahko prodajo tudi veliko 
parov tekaških smuči. Državna re 
Prezentanca dobiva zato znatne 
Podpore in svojo dejavnost lahko 
Ducno propagira. Italijanski upi so 
toenutno vezani na Favreja in na 
Primusa. Nihče ne pričakuje od teh 
dveh tekačev kolajn, Italijani pa 
80 skoraj prepričani, da Favre že 
®Pada tik pod svetovno elito.

SPORED
SVETOVNEGA PRVENSTVA 

sobota, 16. februarja
otvoritev, skoki na majhni ska

kalnici
nedelja, 17. februarja 

moški tek na 30 km 
skoki za kombinacijo

Ponedeljek, 18. februarja 
tek na 15 km za kombinacijo 
ženski tek na 5 km 

torek, 19. februarja 
moški tek na 15 km 

sreda, 20. februarja 
ženski tek na 10 km 

četrtek, 21. februarja 
moška štafeta 4x10 km 

Potok, 22. februarja 
Počitek

sobota, 23. februarja 
icnsks. štafeta 4x5 km 
skoki na veliki skakalnici 

nodelja, 24. februarja 
moški tek na 50 km 
zaključna svečanost

2. kolo (23. 2.)
Scoglietto — SABA, Inter 1904 — 

Bor (19.00), Lloyd Adriatico — In
ter Milje.

3. kolo (2. 3.)
Bor - Scoglietto (17.30), SABA - 

Inter Milje, Inter 1904 — Lloyd A- 
driatico.

4. kolo (9. 3.)
Lloyd Adriatico — Bor (20.00), In

ter Milje — Scoglietto, SABA — In
ter 1904.

5. kolo (16. 3.)
Inter 1904 — Inter Milje, Scogliet

to — Lloyd Adriatico, Bor — SA 
BA (17.30).

Borovci bodo v tem prvenstvu na
stopili z naslednjo postavo:

Zunanji igralci: Valter Vatovec, 
Peter Žerjal, Aleks Mazzucca, San
di Volk, Renato Furlan.

Krila: Robi Klobas, Boris Siega, 
Franko Perko, Tomaž Simčič, Edi 
Košuta.

Centri: Karel Ražem, Sergij Pa- 
rovel.

b. 1.

NOGOMET ,
V okviru mednarodnega mladin

skega nogometnega turnirja v Via- 
reggiu so včeraj dosegli te izide: 

Viareggio: Genoa - Vojvodina 2:2 
Signa (Firence): Inter - Amster

dam 1:1
Piza: Everton - Roma 2:2 
La Spezia: Rapid Bukarešta - Na

poli 0:0
Carrara: Bologna - Ranger Glas

gow 2:3
San Casciano (Firence): Dinamo 

Zagreb - Sampdoria 0:2 
Lucca: Eintracht - Lazio 0:1 
Viareggio: Fiorentina - Ferencva- 

ros 3:1 (odigrana včeraj). 
Povratna srečanja med istimi eki

pami bodo na sporedu v soboto.
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NA DIJAŠKEM SMUČARSKEM PRVENSTVU

V ŽENSKEM VELESLALOMU ZMAGALA 
KATJUŠA 0ŽBAT (SLOV. UČITELJIŠČE)

Med moškimi sta dosegla dobre rezulta- 
te Aleksander Ožbat in Rafko Bulkovic

PABERKI IN VTISI OB JUGOSLOVANSKI IN ŠPANSKI «TEKMI LETA»

V sredo je bil ves Frankfurt 
v znamenju tekme SFRJ-Španija

Mesto so povsem preplavili navijači iz obeh držav

Sappadi I
a nr- *

K. B.

košarka

v PRVENSTVU KADETOV

Start Bora
ša?ul 1x1 v nedeljo startal v ko- 
, tonskem prvenstvu kadetov. Na- 

• društvo bo torej sodelovalo tudi 
L J6.™ Prvenstvu (za letnik 1957 in 

®Jše), kar jasno priča, da je Bo
vi» ?ara®^ai bogat, saj so se «pia
ste, 0 ^daj udeležili vseh prven- 

■ razen mladinskega. 
sp i?r Je edino slovensko društvo, ki 

udeležilo tega prvenstva. Pri
lil, ■ se j® skupno 11 društev, ki 

A^e zveza razdelila v dve skupini, 
ta? ip?UPINA: L1°yd Adriatico, In- 

.04, Scoglietto, SABA, Inter Mi- 
J 'n Bor 

SPORED 
u kolo (17. 2.)
toter Milje _ Bor (11.00)) Sco-

Adri ti" Inter 1904’ SABA ~ Lloyd

Prejšnjo sredo je bilo v 
pokrajinsko smučarsko dijaško pr 
venstvo. Na tekmovanju je sodelo
valo preko sto dijakov višjih šol na 
Goriškem, med katerimi je bilo tu
di nekaj dijakov slovenskega učite
ljišča «Simon Gregorčič». Slovenski 
tekmovalci so dosegli dobre uvr
stitve.

Veleslalom (naraščajnice) :
1. Katjuša Ožbat (slov. učitelji

šče - 1’23”9), 2. Silvana Senni, 3. 
Silvia Quala.

Veleslalom (mladinke):
1. Marina Senni, 2. Flavia Cazzo- 

la, 3. Pia Fomasin.
Slalom (naraščajnice) :
1. Gisella Graziato, 2. Viviana Si

gnorini, 3. Daniela Trevisan.
Slalom (mladinke):
1. Marina Senni, 2. Alessandra 

Vuga, 3. Piera Fabbro.
Veleslalom (naraščajniki) :
1. Massimo De Rocco, 2. Bruno 

Gomiscech, 3. Aleksander Ožbat 
(slov. učitelj.), 8. Rafko Butkovič 
(slov. učitelj.).

Veleslalom (mladinci):
1. Gilberto Cattarini, 2. Raffaele 

Tito, 3. Giulio Capparoni.
Slalom (naraščajniki):
1. Roberto Bertohni, 2. Fabio Gru- 

sovin, 3. Alessandro Brancati. 
Slalom (mladinci):
1. Giulio Capparoni, 2. Raffaele 

Tito, 2. Mauro Russian.
Tek (naraščajniki):
1. Alessandro Saveri, 2. Stefano 

Ervini, 3. Roberto Bertolini.
Tek (mladinci):
1. Armen Katchikian, 2. Adriano 

Culot, 3. Ararad Katchikian.

ATLETIKA

V JUGOSLAVIJI

Atleti brez dvoran
Hud udarec za jugoslovansko 

zimsko atletsko sezono. Tudi tiste 
dvorano, ki so imele priprave za 
atletska tekmovanja, ne bodo več 
na razpolago za atletska tekmova
nja. Razlog je seveda gospodarski.

Atleti, ki računajo na zimsko e- 
vropsko prvenstvo v Gdteborgu, 

morali norme za nastop is
kati v tujini. Atletska zveza je v 
ta namen poskrbela za dolga gosto
vanja nekaterih tekmovalcev na 
Madžarskem in v Sovjetski zvezi. 
Norme so zelo ostre in udeležba 
na evropskem prvenstvu bo gotovo 
izredno skrčena.

Za skok v višino je bilo tako 
določenih 216 cm, za skok s pa
lico pa 510 cm, torej v obeh pri- 

sedaj veljavnihmerih

državnih rekordov.
Atletski delavci pričakujejo, da 

bodo več razumevanja za atletiko 
dobili komaj za prihodnjo sezono. 
Razlog za njihov (sicer zmerni) op
timizem je kongres mednarodne 
atletske zveze v Zagrebu. Ta do
godek bi znal omehčati tiste, ki 
danes upravljajo velike športne 
dvorane.

k. b.

«Plavi!» «Hočemo pobjedu!» «2:1!» 
To je le del tistega, kar smo v sre
do slišali po frankfurtskih ulicah, 
ki so jih jugoslovanski in španski 
navijači napolnili do zadnjega ko
tička. Kolone, okinčane z zastava
mi in s papirnatimi trobojnicami 
ter modro-belo-rdečimi čepicami s 
peterokrako zvezdo ali pa z rdeče- 
rumenimi španskimi nacionalnimi 
barvami, so do zadnjega kotička na
polnile to nemško mesto, prizorišče 
zadnjega in odločilnega dvoboja za 
določitev šestnajstega finalista le
tošnjega svetovnega nogometnega 
prvenstva. Klicem «Plavi, plavi!» 
je na drugi strani odgovarjal zvok 
«Espana, olè, olè!»

* * *

Med tem vrvežem se je znašla 
tudi skupina navijačev iz Trsta, ki 
je skušala doprinesti svojo podporo 
k tako važnemu srečanju. Pa saj 
se je tudi splačalo, ker smo pri
sostvovali lepi in zanimivi igri, 
tako s tehničnega, kot tudi s «fol
klornega» vidika.

* * *
Na Waldstadionu je bilo nemogo

če slišati seseda, saj so «miroljub
ni.) jugoslovanski in španski izse- 
sljenci ter navijači iz domovine po
skrbeli, da je bil trušč popoln. Vi
hranju zastav in transparentov so 
se pridružili neznosni glasovi tro
bent in raznih drugih glasbil, tako 
da je bilo ozračje podobno onemu 
na nogometnih igriščih v Španiji ali 
v Beogradu. Zato sta se obe enaj
sterici počutili kot doma.

* * *

To velja predvsem za Jugoslo
vane, ki so prešli v vodstvo in 
zmagali. P0 golu Katalinskega je 
bilo slišati le še spodbujanje v 
srbohrvaščini, medtem ko so špan
ski predstavniki obnemeli in so 
le redkokdaj zažvižgali.

Vse okoli stadiona je bilo toliko 
policijskih vozil (in seveda polici
stov), da se je bilo skoraj nemogo
če premikati. Pred glavnim vhodom 
na stadion, ki leži deset kilometrov 
od središča mesta (poleti v zelenju, 
sedaj pa med golim drevjem), so 
bile razpostavljene policijske briz
galne s «topovi» usmerjenimi proti 
raznim vhodom. Pa tudi v notranjo
sti ni manjkalo organov javne var
nosti. Okrog zelenega pravokotnika 
so stalno krožile patrulje z radij
skimi sprejemniki; možje v zelenih 
uniformah pa so bili razpostavljeni 
tudi med šestdesettisočglavo publi
ko. tako da bi lahko takoj inter
venirali.

* * *

«Ja, bolje, da naši zmagajo, dru
gače se jutri ne bom smel 'prika
zati na delo» je bil komentar ne
katerih neozdravljivih privržencev 
«plavih» iz zamejstva. Ko pa sc 
je vse izteklo najbolje, so bili ko
mentarji, seveda nekoliko dru
gačni. * * «

Potovanje z letalom z Brnika v 
Frankfurt in nazaj je potekalo v 
redu, nekaj krize je bilo le na nem
škem letališču zaradi stavke osebja 
in pomanjkanja javnih prevoznih 
sredstev. Vseeno pa smo imeli re
zerviran avtobus, ki nas je popeljal 
po Frankfurtu in po kratkem po
stanku na stadion. Mesto je precej 
zanimivo, povsod gradijo nova po
slopja, dosti je parkov in zelenih 
površin ne manjka pa niti trgovin, 
v katerih vprašaš po nemško, oa 
ti odgovorijo po hrvaško in zaklju
čijo pogovor v siciljanskem narečju.

* * *
Do prvega stika s španskimi na

vijači je prišlo že na carinskem 
pregledu na letališču, ker je isto
časno, kot naš DC-9, pristalo tudi

letala družbd Iberia. Izmenjav 
mnenj o končnem izidu ni manj
kalo, čeprav so bili na eni stra
ni špansko govoreči ljudje. Dovolj 
si je bilo pomagati s tržaškim dia
lektom ter nekaj gestami in stik 
je bil takoj vzpostavljen.

* * »
Po frankfurtskih ulicah so stalno 

krožiii možakarji, ki so razdeljevali 
jugoslovanske papirnate trobojnice 
Na vprašanje, koliko stanejo, so kar 
zamahnili z roko in nadaljevali svo
jo pot.

* * *

Najhuje je bilo ob koncu sre
čanja, ko je bilo treba najti av
tobus med desetinami parkiranih 
avtobusov in je bilo treba čakati 
na zamudnike. Medtem pa je pri
šlo do izmenjave komentarjev o

srečanju in tudi do izmenjave 
mnenj s poraženimi navijači. Ti so 
se strinjali (vedno v prej omenje
nem novem «jeziku»), da niso 
mogli nič napramti proti razigra
nim Jugoslovanom.

* # #
Ker zaradi strahu pred atentati 

zapirajo mednarodna letališča ob 
23. uri, nam je zaradi kaosa na ce
sti grozilo, da bomo ostali kar v 
Frankfurtu. Vendar smo še pravo
časno prispeli v ogromno letališko 
zgradbo in se pripeljali do letala 
«Adrie-Avioprometa», da smo lahko 
odpotovali proti Ljubljani, kjer smo 
po enournem letenju na višini 9.000 
metrov tudi srečno pristali in se 
podali na zadnji del poti proti Tr
stu, oz. Gorici. (

RADI
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PO ZASLUŽENI ZMAGI NAD ŠPANIJO

V Beogradu so po tekmi 
plesali na ulicah kolo

Čestitke predsednika Tita in mehiškega predsednika Echeverrie
(Od našega dopisnika) 

BEOGRAD, 14. — Beograd je si
noči na svojstven način proslavil 
zmago Jugoslavije nad Španijo v od
ločilni tekmi za svetovno prvenstvo. 
Ulice mesta, ki so bile v času tek
me prazne in puste, so takoj po tek
mi zaživele. Zadonele so petarde, 
avtomobilske sirene, razni megafoni 
in drugi inštrumenti, s katerimi so 
navdušeni ljubitelji nogometa izrazili 
svoje zadovoljstvo nad zasluženo 
zmago. Veselo razpoloženje je vlada
lo v vseh ulicah mesta, posebno bur
no pa je bilo v središču, v Ulici 
Maršala Tita in na Terazijah, kjer 
so se kolone avtomobilov z vključeni
mi sirenami in zastavami prebijale 
skozi gosti špalir ljudstva. Na Te
razijah, pred veleblagovnico «Beo
grad» Se je ob zvokih raznih glasbil 
razvilo celo kolo. Podobno je pilo tu
di v mnogih drugih mestih Jugosla
vije.

Mehiški predsednik Echeverria je 
sinoči na sprejmiu v zveznem ‘iz
vršnem svetu ob zmagi jugoslovanske 
reprezentance takoj čestital predsed-
niuniiiiiiiimiitniiM umu im iihi im ti n 11111111111111

Jugoslovanski navijači so se sprehajali po frankfurtskih ulicah kar z državnimi zastavami na prsih

OBVESTILA
SPDT priredi v nedeljo, 17. t.m.

6. ZIMSKI SPREHOD 
Zbirališče ob 9. uri pri končni 

postaji avtobusa št. 23 (pred to
varno Grandi Motori). Izletniki 
bodo nato krenili čez Mačkolje 
in Osp v dolino Rižane. Povratek 
preko Črnega kala in Prebenega 
v Dolino. Udeleženci izleta morajo
imeti s seboj prepustnice.

* * »

Tržaško šahovsko društvo (SS 
Triestina - Ul. Giulia 4) in ŠD 
Kontovel prirejata

1. moštveni šahovski turnir 
Tržaške pokrajine

v Kulturnem domu na Proseku. 
Turnir se bo začel 16. t.m. ob 16. 
uri. Vpisovanje do 15 minut pred 
začetkom. Udeleženci bodo prejeli 
spominske kolajne, ekipe pa pokale.

Glavni sodnik bo mojster dr. 
Božidar Filipovič.

» # »

ŠD Breg priredi v nedeljo, 17. 
t.m. SMUČARSKI IZLET na Krva
vec. Vpisovanje v torek in četr
tek v občinski telovadnici v Do
lini in vsak dan pri vaških za
stopnikih. * * *

Slovenski pomorski klub Cupa 
v Sesljanu sklicuje svoj 2. redni 
občni zbor za danes, 15. februarja. 
Občni zbor se bo začel ob 20. uri 
v prvem ali ob 20.30 v drugem 
sklicanju v dvorani PD I. Gru
den v Nabrežini.

niku Titu in poslal pozdravno brzo
javko jugoslovanskemu moštvu v 
Frankfurt, z željami za nadaljnji us
peh v sklepnem delu svetovnega pr
venstva.

Jugoslovanskemu moštvu sta br
zojavno čestitala tudi predsednik Ti
to in soproga.

Nogometno reprezentanco Jugoslavi
je, ki se je danes vrnila iz Frank 
furia v Beograd, so na letališču poz
dravili predsednik in podpredsednik 
zveze za telesno kulturo, funkcionarji 
nogometne zveze in več tisoč ljubite 
Ijev nogometa.

številni tuji novinarji, Id so gleda
li tekmo v Frankfurtu, v svojih ko
mentarjih hvalijo odlično igro jugo
slovanskega moštva, ki si je zasluže
no priborilo vstop med 16 najbolj
ših na svetu. Posebno je zanimivo 
mnenje Brazilcev, katerih reprezen 
tanca se bo srečala v prvi tekmi 
na istem stadionu prav z Jugoslova
ni. Brazilci so navdušeni, toda isto
časno tudi vznemirjeni zaradi takti
ke, hitrosti in kondicije jugoslovan
skega moštva. «Mnogi od nas, ki smo 
navijali za Jugoslovane, smo sedaj 
preplašeni», javlja športni komen
tator lista «Ultima bora», «ker ni 
dvoma, da bi nam bolj odgovarjali 
Španci». Novinarji posebno hvalijo 
Oblaka, Džajiča, Šurjaka, Katalin 
skega, Mariča in Bogičeviča.

Srečanje z Jugoslavijo bo po miš
ljenju mnogih brazilskih strokovnja
kov nevarnejše od srečanja s škotsko.

B. B.

V NEDELJO NA SVIŠČAKIH

Tečaj SPDT
V nedeljo se bo na Sviščakih pod 

Snežnikom končno pričel smučarski 
tečaj SPDT. Danes objavljamo raz
pored udeležencev po avtobusih in 
posameznih učnih skupinah ter čas 
odhoda avtobusov in raznih krajev.

Avtobusi bodo zjutraj odhajah ta
kole:

AVTOBUS A
iz Trsta (Trg Ulpiano) ob 6.30 
z Opčin (izpred Prosvetnega do
ma) ob 6.45 

AVTOBUS B 
ob 6.00 iz Doline 
ob 6.05 iz Boijunca 
cb 6.15 iz Boršta 
ob 6.30 s Proseka 
cb 6.45 iz Križa 

IZLETNIKI AVTOBUSA A:
Pegan Vito, Štefan in Andrej, 

Škamperle Igor, Godnič Pavel, Ma
gnani Ada, Patricija in Pavel, Gom
bač Ervin in Igor, Jelinčič Zlatko 
in Dušan, Černič Igor in mama, 
Santin Andrej in oče, Gulin David 
in Celestina, Kalc Katja, Volpi Ivo 
in Vera, Sancin Dajdi in Laura, Sla
ma Erika, Adrijana, Boris in Da
vid, Žerjul G. Franko, Mariagracija 
in Iva, Perco Franco, Mazzucca 
Aleks, Žetko Aleš, Pahor Adrijan, 
Spacal Milojka, Pertot Igor.

VSTOPIJO NA OPČINAH: Mala
lan Igor, Sossi Paride, Filippi Pie
tro Granier Andrej, Slapnik Dani 
jela in mama, Sossi Marko, Vazzi 
Lorena, Sossi Tatjana.

IZLETNIKI AVTOBUSA B: 
DOLINA: Lovriha Franko in spre

mljevalec. BOLJUNEC: Salvi Erne
sta, Salvi Livio, Zobec Rajko in 
Elena, Mauri Carla in Ervin, Pre
gare Ivana, Darja in spremljevalec. 
BORŠT: Hervat Eugen. PROSEK: 
Orel Valter in Anica, Danieli Da- 
nja, Starc Alenka in Katja, Mikeli 
Peter, Mikeli mama + 2 spremlj., 
Cossutta Nidija, Majevski Kazimir, 
Regent Katja, Sedmak Ivo, Sardo 
Stefano, Antoni Darij, Štoka Nives, 
Laura in mama, Danijeli Dejan, Hu
su Dolores in še pet spremljeval
cev. KRIŽ: Stocchi Viviana, Cos
sutta Corrado in spremlj., Bogateč 
Sonja, Bogateč spremlj. Guštin- 
čič Igor, Edvin, Ada, Candotti Ro
bert, Purič Valter, Cabrelli G., Ver
ginella Franko, Marija, Mauro in 
Nereo, Kostnapfl Kati in Marija.

SMUČANJE
COURMAYER, 14. — Na medna

rodnem smučarskem tekmovanju v 
Courmayeru je v slalomu za EP 
zmagala Španka Conchita Puig; 2. 
je bila Elena Matous (San Marino), 
3. pa Riffe (VB).

Najboljša Italijanka, Campiglia, 
je bila osma.

Puigova je s svojo današnjo zma
go še okrepila svoje vodstvo na 
lestvici za EP.

AUGUSTA, 14. — Sovjetski šahov
ski velemojster Korčnoj se je uvr
stil v polfinale mednarodnega ša
hovskega tekmovanja za svetovno 
prvenstvo. V četrtfinalu je namreč 
sinoči premagal Brazilca Meckinga.

AVTOMOBILIZEM
JOHANNESBURG, 14. - Avtomo

bilska dirka za veliko nagrado Juž
ne Afrike, ki je bila najprej odpo
vedana, bo na sporedu 30. marca 
na zelo skrčeni progi, zaradi ener
getske krize.

Razporedi po tečajih
Skupina A (2.r.). Od 9.—11. ure: 

Godnič Pavel, Guštinčič Edvin, Mau
ri Ervin, Purič Valter, Pregare Iva
na in Darja.

Skupina B (3.r.). Od 9—11 ure: 
Mikeli Peter, Magnani Pavel, Čer
nič Igor, Husu Dolores, Stoki Vi
viana. Furlan Nadja, Kalc Katja.

Skupina C (4.r.). Od 9,—11. ure: 
Pegan Štefan in Andrej, Gombač 
Igor, Majevski Kazimir, Štoka Lau
ra in Nives, Škamperle Igor, Pa
hor Adrijan in Orel Valter.

Skupina D (2.r.). Od 11,—13. ure: 
Zobec Elena, Santin Andrej, Gu- 
šttnčič Igor, Salvi Livij, Darueli 
Danja, Starc Alenka, Candotti Ro
bert, Antoni Darij, Pertot Igor.

Skupina E (l.r. odrasli): Jelinčič 
Zlatko in Dušan, Volpi Vera, Sossi 
Tatjana, Slama Erika, Adrijana in 
Boris,. žerjul Gianfranko, Marija 
Gracija, Hervat Eugen, Slapnik Da
nijela, Gulin David, Gulin Celesti
na, Spacal Milojko.

Skupina F (l.r. otroci). Od 11.
do 13. ure: Sancin Dajdi, Košuta 
Corrado, Bogateč Lorenzo, Lovriha 
Franko, Danieli Dejan, Granier An
drej, Slama David, Regent Katja, 
Sedmak Ivo, Sardo Stefano.

Tekmovalni razred: Magnani Pa
tricija, Žetko Aleš, Paride Sossi, 
Perko Franko, Mazzucca Aleks, 
Kostnapfl Marija in Kati. (Urnik bo 
določen na terenu).

Ker nekateri tečajniki niso dali 
popolnih podatkov glede svojih smu
čarskih sposobnosti, so verjetno v 
napovedanem razporedu nekatere 
netočnosti. Zato naj tečajniki, ki 
želijo zamenjati razred, to povedo 
vodji izleta med vožnjo v avtobusu. 
Izkaznice FISI bodo tečajniki pre
jeli v avtobusu. Tečajniki, ki so se 
vpisali samo za tečaj brez prevo
za (že novembra meseca) ne bodo 
prejeli izkaznice.

Vsi ostali, ki so se zbrisali šele 
v letu 1974, bodo izkaznico vseeno 
prejeli (po pošti), ker so bile nam
reč izkaznice že izdane in registri
rane redno na elektronskem centru 
CONI v Rimu. Omenjeni razporedi 
so sestavljeni na podlagi plačil (po 
banki ali pošti). Ni upoštevan kdor 
se je samo prijavil ne da bi plačal.

TONE
SVETINA STENA

0 “Usoda ...» je dahnil. Iskal je besed, da bi jo prepričal 
nečem, v kar bi sam rad verjel, «če si res žieliš, da bi se 
videla, in če ti kaj pomenim, nd tako visokih gora in ne 

zastražene meje, da ne bi prišel k tebi,»
. “Več mi pomeniš, kot sem si mislila. Že ko vsa se pr- 
c srečala, so mi oči obvisele na tebi...»

Stisnil jo je k sebi. Njeno vitko telo se je priželo k nje- 
'J in vztrepetalo. Poljubila ga je. Mesečina se je razlila med 

T^vje, kjer sta slonela, ne da bi se mogla ločiti. Okus njenih 
, 3 je bil grenak kot negotova usoda, ki je visela nad tem 
’Shbljenim hribovjem.

. Srce mu je prešinila bolečina. Je to ljubezen, ki Je do- 
ei ni poznal? Bolečina nedoživetega? Ločitve v trenutku, ko 

56 rad s to dušo spojil za vekomaj?
Odhajal je proti temini gozda, proti jugozahodni strani 

ks» tja, ker se je hribovje dvigalo kakor črn zid in zapi- 
■j*0 Pot. Hodil je počasi in nosil njo v srcu, v žilah. Bil je 

in tako sam ...
Gledala je za njim. Z belim robcem, ki sl je z njim bri- 

fr18 solze, mu je mahala v slovo, dokler ga ni požrla mno- 
debel.

Napoti! se je prek gorskega sedla naravnost domov. 
Sonce se je že dvignilo izza Begunjščice, ko je odprl le

so domačega vrta. Mati je ravnokar stopila na prag. Krikni
la je od veselja. S kratke vojne se je vrnil spremenjen v 
moža. Objela ga je in se ga ni mogla nagledati. Oči so mu 
zrle še bolj resnobno, odtenka v njih, ki ga je vžgala ljube
zen, pa ni znala prebrati.

Najprej ga je pogostila. Ko je jedel, sta se pogovorila o 
vsem, kar se je zgodilo med njegovo odsotnostjo. Marsikaj 
ji je povedal, ljubezen s Tinco pa je zamolčal.

Njegova soba je bila pospravljena, kot bi bil odšel samo 
za nekaj dni. Nad posteljo so kot vedno viseli vrv, kladivo, 
klim in cepin, vse prav tako, kot je bil pustil. Vedel je, da se 
bo življenje vrnilo v stari tir. Vrnil se bo v tovarno, prijel 
za klešče. Hkrati pa je že mislil na gore in na steno. Prvo 
veselje — s prijatelji pojde na Triglav.

SREČANJA

Bodite usmiljeni z osamljenimi, ker ne veste, 
kako globoko segajo korenine njihove bolečine.

Stene so se otresle plazov, gore so zelenele v bujni polet
ni rasti. Modrina svišča je tekmovala s sinjino neba in sleč 
je krvavel po sivih pečeh, drugovali so mu šopi očnic. Vreme 
se je ustalilo, skale so zorele, dnevi so bili topli in polni sonč
ne pripeke.

Joža so to poletje prevzele gore. Komaj je čakal sobote, 
da je odložil klešče. Minila so že polna tri leta po vojni, pa še 
ni preplezal stene. Sam ali v družbi s Tomažem je osvajal 
vrhove, drugega za drugim. Največ se je potepal po Martulj 
ku, e V oli Prisojnika, najraje pa je hodil na Triglav.

Stene bi se bil že lotil, pa mu je vselej kaj orekiižalo 
načrt, še in še jo je hodil ogledovat kot fant dekle, ki se ji

ne upa približati, da je ne bi užalil. Izvedel je, da so steno 
spet začeli oblegati Nemoi; pa tudi Ljubljančani so postopali 
pod njo.

To nedeljo se je vzpel na Luknjo in na strma pobočja 
Stenarja. Od tod je imel vso steno kot na dlani. Vsak dan 
mu je bila bližja. V spomin si je vtisnil vse njene stebre, 
ki so držali pokonci vrh Triglava, zaporami si je, kako leže 
grape, kje se usipajo plazovi, kje padajo vode in kako se pno 
police. Stena ga je tako znorila, da je nenehno sanjal o njej 
in se ponoči prebujal v mislih nanjo. Preganjala ga je tudi 
pri delu. Večkrat se je zalotil, da mu misli uhajajo od raz
beljenih kač in bobnenja strojev v njeno grozljivo naročje. 
Tako ga je prevzela, da ga je mojster nekoč opozoril, naj 
ne zija tako otožno tjavdan, če noče dobiti železne kače 
med noge.

V ostenju Stenarja si je v zavetju mogočnih gredi izbral 
široko, zložno polico. Tik ob razu je visela nad globino kot 
orlovo gnezdo nad prepadi. Ležal je naslonjen na nahrbtnik 
in z daljnogledom iskal smer, ki je m še nihče preplezal. 
Tišino med prepadi je zmotilo padajoče kamenje. PomislU je 
na trop gamsov. Ko pa se je še kar naprej sesipalo, se je na
gnil nad globino.

Na razu je zagledal človeka, ki je plezal naravnost pro
ti njemu.

«Ta je znorel!» je pomislil. On, Joža, je prišel v to svoje 
gnezdo po policah in še na misel mu ni prišlo, da bi se dal 
raz preplezati.

Neznani plezalec je za nekaj časa izginil. Kmalu pa se 
je pojavil tik pod njim. Razločno je videl, kako z lahkoto 
premaguje ovire in se dviga. Včasih je postal, si obrisal če
lo in se zagledal v steno. Pomislil je, da ga je morda prignala 
ista želja kot njega. Morda bi poskusila skupaj? Nekaj ga je 
v njegovem plezanju navdušilo kot še pri nikomer. Mogoče ve
liko tveganje? Lahkotnost gibov?

Ko je bil oni že blizu, je vstal, da bi ga opozoril nase. 
Bal se je, da ne bi plezal mimo, zato je sprožil v globino kamen.

Plezalec se je obrnil in ga zagledal Bil je začuden. Ven
dar je brez oklevanja splezal vse do kamina, ki se je iztekal 
k njegovemu gnezdu. Joža je stopil na rob in stegnil roko, 
da bi plezalcu pomagal na polico.

«Naj ti pomagam?»
«Nisem potreben pomoči!»
Odstopil je.
Fant se je potegnil čez previs kakor telovadec na orodju 

in že je stal pred Jožem, ves rdeč v obraz. Joža ga je pre
meril od nog do glave. Obut je bil v plezalke. Njegove pum
parice so bile iz rebrastega žameta, skozi platneno zeleno sraj
co mu je pronical znoj, čez prsi mu je visela bela vrv. Bil 
je majhen, vendar močan. Upomi lasje so bili kratko pristri
ženi, pod nabočenim čelom pa so sijale svetlo zelene, predir
ne oči, ki so ostremu obrazu dajale še ostrejši videz. Prišlec 
je stegnil roko in dejal:

«Pozdravljen! Jaz sem Klement Jug!»
Ostrino obraza je v hipu pregnal žar prijaznega nasmeška.
«Jaz sem pa Joža čop!»
Roki sta se krepko stisnili. Jugova ozka, čvrsta dlan je 

popustila v Čopovih šapah.
«A ti si čop? Sem si kar mislil, ko imaš tako močno 

roko! Marsikaj sem že slišal o tebi...»
«Jaz pa o tebi. Jug,» se je zasmejal Joža.

... Ka/, s.e j® ugodilo v gorah, se je hitro razvedelo. Brez
žični telefon od ust do ust, od koče do koče, od človeka 
do človeka ni nikoli odpovedal.

Klement Jug je snel vrv in sedel nanjo. Oba sta se za
maknila v steno. Čop je odprl nahrbtnik in ponudil Jugu čuta- 
rico z limonado ter nekaj prigrizka. Jedla sta in se menil* 
kot stara znanca.

(Nadaljevanje sledi)
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Naročnina
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Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
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letno 180.— din za organizacije in podjetja mesečno 22.— letno 220.— din 
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Izdaja in tiska ZTT '

DVA TEDNA PRED POLITIČNIMI VOLITVAMI V fiNGLIJI

Žolčen politični boj 
med Heathom in Wilsonom
Ugodne perspektive za izvolitev komunističnega poslanca

LONDON, 14. — Britanski premier 
Edvard Heath je pozval angleške 
rudarje, naj ne izvedejo štiridnevne 
stavke, ki so jo že napovedali, češ 
da bi tako oškodovali druge delav
ce. Heath je tudi pozval laburistič
nega prvaka Harolda Wilsona ter 
liberalnega leaderja Thorpeja, naj 
se pridružita njegovi akciji.

Na drugi strani pa je danes labu
ristični leader Wilson predlagal, naj 
bi se predstavniki vseh treh večjih 
strank, ki bodo nastopale na pri
hodnjih volitvah, (konservativci, la
buristi in liberalci) sestali in raz
pravljali en cel dan o vprašanju, 
kako bi rešili vprašanie stavke v 
premogovnikih. Sestanku naj bi 
predsedoval Heath ter naj bi se za
čel jutri, če pa bi bilo potrebno, 
naj bi se nadaljeval tudi v soboto 
in v nedeljo. Liberalni predstavnik 
Thorpe je podprl Wilsonov predlog.

V tem trenutku je še nemogoče 
predvidevati, kako bo Heath reagi
ral na laburistični in liberalni po
ziv. V nekaterih dobro obveščenih 
krogih pa pravijo, da ne obstaja 
skoraj nobena možnost, da bi britan
ski premier sprejel to pobudo in to 
zato, ker računa prav na stavko 
v premogovnikih kot na enega izmed 
svojih glavnih adutov v političnem 
boju proti laburistom.

Harold Wilson je že prejšnji teden 
izjavil, da sedanje politične volitve 
v Angliji niso povezane izključno, 
vsaj kar se tiče laburistov, s stavko 
rudarjev. Laburisti menijo, da gre 
pri teh volitvah za globalne proble
me britanske družbene in gospodar
ske ureditve, kjer rudarska stavka 
igra le obrobno vlogo. Popolnoma 
nasprotnega mnenja pa je Heath, 
ki je zahteval od kraljice, naj raz
pusti parlament prav zato, ker je 
prišlo do stavke rudarjev. Heath 
skuša pridobiti večino «dobromisle- 
čih» angleških državljanov za svojo 
politiko in da bi uspel pri tej svoji 
nameri skuša prikazati laburiste kot 
potencialno nevarnost za sedanjo an
gleško družbeno ureditev in za an
gleško državo.

S to predpostavko so konservativci 
odprli svojo volilno kampanjo ter 
začeli bruhati s svojimi volilnimi to
povi na vse postojanke laburistov, 
katere obtožujejo, da so pod vpli
vom levičarskih elementov, se pravi 
pravcatih sovražnikov angleške druž
bene ureditve. Zato konservativci ne
nadoma skušajo dokazovati tesno 
povezanost med laburisti in sindiltftlz 
nim gibanjem, ki pa naj bi' bilo po 
njihovem mnenju okuženo od levi
čarskih osebnosti. Heathovi nasto
pi so seveda protislovni, saj na dru
gi strani konservativci uporabljajo 
zelo blage metode in nastope glede 
sindikalne organizacije. Glavna tar
ča so le laburisti. Zanimivo je, na 
primer, da se je moralo vodstvo 
konservativne stranke ostro boriti

HUJŠANJE ALI ZAPOR
Losangelski sodnik Fannin 

je postavil 26-letno Glorio O- 
wens pred izbiro: ali shujše
valna kura ali zapor. Sodnik 
se vam zdi krut? Nikakor ne, 
dejstvo je le, da je Gloria, ki 
tehta nad sto kil. kupovala hra
no z nekritimi čeki. Med mož
nostma je Gloria izbrala shuj
ševalno dieto. Obljubila je, da 
bo do konca leta shujšala vsaj 
za 20 kil.

DARILO
Neznanec je poslal danes 

kvestorju Bologne dr. Lettie- 
riju milijon lir. Na ovojnici je 
bil pečat poštnega urada že
lezniške postaje, deset bankov
cev po sto tisoč lir pa je bilo 
zavitih v papir, na katerem je 
bil pečat: «Zavod za gluhone
me beneške pokrajine Moglia- 
no Veneto (TV)».

Kvestor je o dogodku obve
stil sodno oblast, ki je odredi
la zaplembo denarja.

ODBITEK
Washingtonska davčna upra

va je odbila nekemu pilotu od 
davčne osnove 25 dolarjev, ko
likor jih moški letno porabi 
za čiščenje čevljev. Upoštevala 
je namreč njegovo pripombo, 
da so čisti čevlii del službene 
uniforme, zavrnila pa je odbi
tek nadaljnjih sto dolarjev za 
frizerja, češ da so lasje oseb
na in ne službena zadeva.

proti nastopu svojih lastnih desni
čarskih skrajnežev, ki so zahtevali 
naj se ukinejo socialne podpore dru
žinam stavkajočih rudarjev. Konser
vativni ekstremisti so trdili, da je 
nesmiselno, da bi država, oziroma 
skupnost podpirala ljudi, ki se bi
jejo proti vladi.

Laburisti so v precepu: težko jim 
je dokazati, da je rudarska stavka 
le delček celotne družbene proble
matike v Veliki Britaniji in prav 
tako jim je težko dokazati, da ko
munisti nimajo v vrstah sindikalne 
organizacije pomembne vloge. Res
nica je, da je na vodilnih mestih 
sindikatov več znanih komunistov, 
ki so zelo popularni med delavci. 
Vsemimo primer sindikalista Jim- 
myja Reida, ki je zelo znan med 
ladjedelniškimi delavci, ker je pred 
tremi leti organiziral delavce za re
šitev ladjedelnic Upper Clyde, ki bi 
jih oblasti sicer zaprle. Posrečilo se 
mu je, da so intervenirali vlada 
in »asebniki ter zagotovili nadalj

nje obratovanje. Sedaj bo Reyd na
stopil kot kandidat in ni izključeno, 
da bi bil izvoljen, naj so že sami 
laburisti pripravljeni na to, da bo
do izgubili del svojih volivcev v ko
rist komunistov.

Angleški komunisti niso bili v zad
njih letih nikoli pomembni za no
tranjo politiko. Stranka šteje 30 čla
nov, na zadnjih volitvah pa je pre
jela 38.000 glasov. Sedaj pa upajo, 
da s ibodo zagotovili ponovno pred
stavništvo v poslanski zbornici. Na 
vsak način bodo komunisti podpirali 
laburiste, zahtevajo pa zelo izra
zito socialna politiko, likvidacijo 
kontrole mezel in svobodno pogaja
nje z delovalci.

MADRID, 14. — Madridsko sodišče 
za javni red je obsodilo na tri leta 
zapora katoliškega duhovnika Luisa 
Maria Xirinachsa. Duhovnik se je 
bil zavzel za katalonsko avtonomijo 
ter za pravice Baskov.

Volilna kampanja v Veliki Britaniji jev polnem teku. Na sliki tiskovna konferenca liderja liberalne stranke Jer- 
myja Thorpa, ki se je doslej poslužil za svojo kampanjo izključno televizije

PO SPOROČILU NJEGOVEGA ODVETNIKA HEEBA

Aleksander Solženicin 
pride danes v Ztirich

Ni še znano, če se 
Svici dalj časa ali

bo pisatelj zadržal v 
se bo preselil drugam

LANGENBROICH (ZRN), 14. — 
Sovjetski pisatelj Aleksander Solže
nicin, ki je bil včeraj nepričako
vano izgnan iz Sovjetske zveze, je 
danes sporočil preko svojega odvet
nika Fritza Heeba, da bo jutri od
potoval v Ztirich. «To je vse kar 
vam lahko povem», je izjavil od
vetnik časnikarjem, ki že od včeraj 
oblegajo hišo pisatelja Heinricha 
Boella.

To sporočilo je pravzaprav edi
na dnevna vest o drugem dnevu, 
ki ga je izgnani sovjetski pisatelj 
preživel v ZRN. časnikarji so da
nes zaman ves dan oblegali Boello- 
vo hišo v upanju, da bodo lahko i- 
meli razgovor s pisateljem. Solže
nicin je poudaril, da ne bo dal 
nobene izjave. Rekel je le, da je 
danes govoril po telefonu s svojo 
ženo, da pa še ne zna, kdaj se 
bo lahko srečal z njo.
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BOGAT PLEN DRZNIH TATOV V MILANU

IZ CARINARNE SO ODNESLI ZLATA 
ZA VEČ KOT 700 MILIJONOV LIR

Na strehi lope pred poslopjem so pustili vre
čo s tujo valuto v vrednosti 60 milijonov lir

MILAN, 14. — Preteklo noč so ne 
znani tatovi odnesli iz carinskega u- 
rada na Trgu Lugano v Milanu 20 
paličic zlata, od katerih vsaka tehta 
13 kg, v vrednosti več kot 700 mi
lijonov lir.

Pošiljka zlata je prihajala iz Švi
ce ter je bila namenjena bančni 
ustanovi «Banca Nazionale del La
voro». Vse kaže, da so bili tatovi 
točno obveščeni o prihodu pošiljke, 
njeni vrednosti, namestitvi v ura
dih carine in celo o dejstvu, da 
«Banca Nazionale del Lavoro» ni 
nameravala dvigniti zlata že isti 
dan, ko je prispelo iz Švice. Pri
pomniti je še treba, da je bilo zlato 
Shranjeno v vrečah. iz žakljevine. 
ki pa jih niso namestili v jekleno 
blagajno, temveč le v neko kovinsko 
omaro.

Ker so tatovi razpolagali s temi 
dragocenimi podatki, jim je bilo 
«delo» zelo olajšano. Z avtom so se 
pripeljali v Ul. Monteceneri, ki teče 
vzporedno z mostom «della Ghisol- 
faa». Domnevajo, da so bili štirje, 
ali morda še eden več. Povzpeli so 
se na streho neke lope, dva metra 
visoko, kjer so vlomili stranska iz
hodna vrata poštnega urada pri ca
rinarnici. Potem ko so prekoračili 
dolgo dvorano, so se znašli pred ko
vinsko mrežo. Z močnimi škarjami 
so napravili v mreži odprtino dolgo 
70 in široko 30 cm. Eden od njih 
(verjetno tisti, ki je bil najmanjši 
in najbolj vitek) je vstopil v odde
lek za inozemske vrednostne po
šiljke. Odpiranje omare, kjer je bi

lo shranjeno zlato, ni predstavljalo 
več nobenega problema, saj je vra
ta odprl z navadnim jeklenim dro
gom. Takoj nato so zlikovci odšli 
z zlatom po isti poti po kateri so 
prišli noter. Zanimivo je, da so na 
strehi lope pustili vrečo s 60 milijo
ni lir v tuji valuti.

Preiskovalni organi (policija in 
karabinjerji) so se znašli pred vrsto 
skoraj nerešljivih ugank. Zlikovci 
niso pustili za seboj nobene sledi. 
Na mestu tatvine so pustili le vlo
milsko orodje. Domnevajo pa, da 
gre za tatvino «po naročilu», kar 
naj bi potrjevala okoliščina, da so 
se znebili nemajhne vsote 60 mili
jonov lir v tujih valutah. To pomeni, 
da jim je bite ukazano, naj se pola
stijo samo zlata in nobene druge 
vrednosti.

Tatvina je bila opravljena v poš
tnem uradu, ki je vključen v cari
narnico na Trgu Lugano.

Tatvino so odkrili davi uslužbenci 
poštnega urada, ki jih je vseh sku
paj okoli 50 in delajo v dveh iz
menah. Takoj so obvestil; ravna
telja poštnega urada dr. Enrica 
Bieilija, ki je poklical policijo. 
Bielli je izjavil, da je pošiljka zla
ta prispela iz Švice v sredo zju
traj in da je on takoj obvestil 
naslovnika, toda nihče ni prišel po 
zlato. Zvečer so spravili pošiljko 
v omaro. V poslopju opravlja sicer 
varnostno službo poštna policija, ki 
pa ni posebej dolžna stražiti pro
store, kjer hranijo vrednostne po
šiljke iz inozemstva. Ravnatelj je

še poudaril, da se redkokdaj zgodi, 
da bi imeli v uradu predmete vec.ie 
vreč nosili. P» pomnil je še, da 
finančna straža opravlja svojo služ
bo le v uradnih urah.

Zlato je poslala iz Švice «Schweit- 
zeriwche Bankgesellschaft». Pošilj
ka je bila baje zavarovana.
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KER SE JE TEKMEC SPOTAKNIL OB ZADNJE VPRAŠANJE

Volontieri še vedno prvak 
popularne oddaje Rischiatutto

MILAN, 14. — Claudio Volontieri 
_,e ohranil naslov prvaka popular
ne televizijske oddaje Rischiatutto 
in tudi tokrat je zmagal, ker si je 
njegov najnevarnejši tekmec v zad
njem trenutku zapravil zmago z na
pačnim odgovorom na podvojilno 
vprašanje. Milanski profesor se je 
že vdal v poraz, saj je zobozdrav
nik Amazio Gatto iz Foggie zbral 
z vprašanji na panoju znatno večjo 
vsoto in vsi so bili prepričani v 
njegovo zmago. Dantejeve Vice pa 
so bile za Gatta pretrd oreh. Ve
del je, da je angel vtisnil Danteju 
z mečem na čelo sedem P (sedem 
smrtnih grehov), da je angelova 
obleka pepelnato siva, da ima dva 
zlata in en srebrni ključ, ni vedel 
pa, da pesnik to opisuje v devetem 
spevu. Zaslužil je le tolažilni žeton.

Prvak je medtem že podvojil s 
pravilnimi odgovori na štiri vpra
šanja o rimski baziliki Santa Ma
ria Maggiore. Danes je osvojil mi
lijon in osemdeset tisoč lir, z vse
mi petimi televizijskimi nastopi pa 
je zaslužil borne štiri milijone in 
220 tisoč lir. Danes je podvojil tudi 
tretji tekmovalec, Amilcare Pon- 
chielli iz Milana, vnuk avtorja «Gio
conde» in izvedenec za milansko 
narečje. Bil pa je zelo skromen, 
zadovoljil se je z 200 tisoč lirami.

Po začetnih vprašanjih so bili vsi 
trije tekmovalci na isti ravni: Vo 
lontieri in Ponchielli sta imela 230 
tisoč lir, Gatti pa 30 tisoč lir manj. 
Zobozdravnik iz Foggie je povedel 
že od vsega začetka in ohranil vod
stvo vse do zaključnih vprašanj. Za
del je zaporedoma odgovore na dve 
tveganji in supertveganje, nato pa 
je zviška opazoval dvoboj ostalih 
dveh tekmovalcev, ne da bi se več 
vmešaval v igro.

Večer se je začel s kratkim pre
pirom med Claudiom Volontierijem 
in Ponchielli jem: vnuk glasbenika 
jo oporekel nekemu prvakovemu od
govoru. Volontieri mu ni ostal dol
žan: proti koncu oddaje ga je dobe
sedno raztrgal, ker je Ponchielli, 
kljub slavnemu dedu. zgrešil vse 
odgovore na vprašanja o operni 
glasbi.

Tokrat je bila sreča nekoliko bolj 
naklonjena milanskemu profesorju 
in mu namenila kar eno tveganje in 
dve supertveganji. Volontieri je iz
koristil dve priliki, ob tretji pa jo 
je polomil. Bilo je proti koncu odda
je, ko je naletel na drugo super
tveganje in stavil 200 tisoč lir. Za
radi stave se je sporekel z Bongior- 
nom, ki ga je spodbujal, naj tvega 
več denarja. «Razumete, da s tem 
vprašanjem lahko odvzamete Gat- 
tiju prvo mesto.» je bodril konferan- 
sje. »Če pa padem bom brez ficka,» 
je oporekel Volontieri. Imel je prav: 
z napačnim odgovorom je zapravil 
200 lir.

Tudi Ponchielli se je kar dobro 
odrezal. V zaključnem delu igre 
pa je žal zapravil 400 tisoč lir: spo
taknil se je ob opero «Glumači».

In končno je na vrsti Sabina, kot 
se večkrat dogaja pridnim učenkam, 
bo v kratkem prekosila učitelja. Po
tem ko je obnovila položaj po prvem 
delu tekmovanja, je napovedala po
vezavo s padovskim slikarjem Car
lom Brombinom za «lov na glas». 
S pomočjo družinskih članov je 
Brombino spoznal Ornelio Vanoni. 
Carla Campaninija. Gustava Selvo, 
Marcella Marchesija in Ivo Zanic- 
chi, Nanda Gazzola pa je zamenjal 
za Paola Ferrarija. Kljub napaki je 
osvojil bon, vreden 450 tisoč lir.

Vedno več Američanov 
v umobolnici zaradi 
filma «The Exorcist»

NEW YORK, 14. — Film «The Exor
cist», ki so ga nekateri ameriški 
filmski kritiki dobesedno raztrgali, 
privablja v ameriške kinematografe 
na stotisoče ljudi. Število gledalcev 
narašča vzporedno z vsakodnevnimi 
poročili tiska, da se množijo primeri 
tistih, ki so morali na zdravljenje 
v psihiatrično bolnišnico, ker jih je 
film globoko presunil. Zadnjih 12 so 
sprejeli na zdravljenje v umobolnico 
v Pittsburgu.

Film prikazuje resnične doživljaje 
dekleta, iz katerega so pred 25 leti 
izganjali zle duhove z «rituale ro
manom». Režiser Peter Blatty je 
spretno «zabelil» resnično zgodbo s 
sadizmom in spolnostjo. Ni še znano 
zakaj, toda ta recept je za ameriško 
javnost «eksploziven», če ne gre, 
kot nekateri sumijo, za načrtno in iz
redno reklamistično montiranje do
godkov.

Govorilo se je o masovnem histe- 
rizmu, ki ga film povzroča v psihič
no najbolj labilnih gledalcih. Na vi
dez zdravi ljudje naj bi med filmsko 
predstavo bruhali, drugim pa naj bi 
popustili živci do take mere, da 
morajo v bolnišnico.

Vsekakor pa je film doživel pri a- 
meriški publiki, ki je vedno bolj želj
na močnih emocij, velik uspeh. Pred 
vsemi kinematografi, kjer ga vrtijo, 
ljudje čakajo v dolgih vrstah za 
vstopnice. V nekaj mašečih je «The 
Exorcist» dohitel po inkasu znanega 
«Botra», film, ki je v ZDA še ved
no na vrhu lestvice, kar se tiče 
inkasa.

PARLAMENTARNI ODBOR DAL DOVOLJENJE ZA SODNI POSTOPEK

Poslanci MSI obtoženi 
apologije fašizma 

n spodbujanja k zločinu
Pred sodiščem se bodo morali zagovarja
ti Caradonna, De Marzio, Turchi in Grilli

RIM, 14. — Poseben odbor po
slanske zbornice je danes dal do
voljenje za sodni postopek proti 
misovskemu poslancu Antoniu Gril- 
lu. Dovoljenje je zahtevah državni 
pravdnik iz Ascolija Piceno Giovan
ni Pansarella, ki dolži misovskega 
poslanca spodbujanja k zločinskim 
dejanjem. Med zborovanjem v San 
Benedetto del Tronto je Grilli 9. 
akrila 1972 med drugim izjavil: 
«Potrpite do 8. maja kameradi, po
tem pa jih bomo staknili enega po 
enega, saj poznamo njihova imena, 
priimke in naslove.»

Istočasno je odbor poslanske zbor
nice dal dovoljenje za sodni posto
pek proti misovskim poslancem Ca- 
radonni, De Marziu in Turchi ju. ki 
so obtoženi fašistične manifesta
cije in tudi apologije faši
zma. Poslanec Turchi je bil tudi 
obtožen, da je opsoval parlamen
tarni zbornici, a za ta prestopek 
odbor ni dal dovoljenja za proces.

Dovoljenje za sodno ukrepanje 
proti misovskim poslancem je zah
teval rimski državni pravdnik De 
Andreis zaradi misovske manifesta
cije iz dne 4. maja 1969 v Rimu. 
Kot so poročali agenti rimske kve
sture je rimska federacija MSI ta 
dan organizirala manifestacijo za 
solidarnost z oboroženimi silami 
in organi javne varnosti. Med zbo
rovanjem na Trgu Republike so iz 
zvočnikov donele zloglasne fašistič
ne himne «Battaglioni M» in «Gio
vinezza», prisotni govorniki pa tu
di niso siedili s fašističnimi po
zdravi in kričanjem fašističnih na- 
rol. Giulio Caradonna, Luigi Tur
chi in Ernesto De Marzio so tudi 
poveličevali načela in dosežke zlo
glasnega fašističnega režima. Kot 
da bi to še ne bilo dovolj je Luigi 
Turchi ob koncu izjavil, da je da
našnji italijanski položaj posledica

Napetost v Ulstru
LONDON, 14. — Davi je poli

cija sporočila, da je teroristična 
organizacija «Soar Eire» sprejela 
nase odgovornost za teroristični a- 
tentat na angleški vojaški šolski 
zavod, do katerega je prišlo prejš
nji toìfek. V tem zavodu se šolajo 
med drugimi tudi častniki za boj 
proti mestni gverili. Navedena or
ganizacija ni povezana z IRA, 
temveč predstavlja ločino, ki šteje 
le kakih 50 l/udi. «Soar Eire» je 
bila ustanovljena že leta 1929, to
da potem več let ni delovala. Po
javila se je šele v zadnjih letih.

Položaj v Ulstru je sedaj zelo 
napet ter je pričakovati ponovne 
atentate. Na eni strani so prote
stanti, ki grozijo, da bodo ubili 
vsaj 12 katoličanov, na drugi strani 
pa so pristaši IRA, ki prav goto
vo ne bodo ostali križem rok.

Iz Dublina sporočajo, da je za
časno krite IRA zavrnilo obtož
be, po katerih naj bi ta organiza
cija imela zveze z omrežjem pre
kupčevalcev z mamili na Holand
skem. Izjava IRA se nanaša na 
vest, ki jo je razširil neki angleški 
časopis in po kateri naj bi se 
IRA ukvarjala s trgovanjem z ma
mili, da bi si tako zagotovila fi
nančna sredstva.

HONKONG, 14. — Prejšnji teden je 
v 84. letu starosti umrl v Pekingu 
podpredsednik Kitajske akademije 
znanosti ču O Cen. Pokojnik je bil 
vpliven kitajski politični delavec.

kompromisov v tisti pokriti tržnici, 
ki ji pravimo italijanski parlament.»

Rimska pravdnika 
pred parlamentarno 
protimafijsko komisijo

RIM, 14. — Parlamentarna proti- 
mafijska kumisija je danes zaslišala 
v zvezi s preiskavo o razpredanju 
mafijske mreže v Laziu in v zvezi 
s tako imenovanimi «mafijskimi ma
gnetofonskimi trakovi» namestnika 
rimskega državnega pravdnika dr. 
Vitaloneja in dr. Paolina dell’Amia. 
Ker je zasedanje komisije tajno, ni 
bilo mogoče izvedeti nič uradnega, 
šušlja pa st, da je dr. Vitaione os
tro napadel generalnega pravdnika 
dr. Spagnuola.

Na vprašanje, kaj meni o govori
cah, da je bilo v trakovih omenje
no tudi njegovo ime, je dr. Vitaione 
izjavil, da sam ni omenjen v trako- 
vih in da so pomotoma interpretira
li kot njegovo ime namestnika dr. 
Pietronija. Poudaril naj bi tudi, da 
bi vpiivna osebnosti potrdila njegovo 
i/javo, ta uplivna osebnost, ki ni te
ga hotela nikoli storiti pa naj ne bi bii 
nihče drug kot sam generalni pravd
nik.

Izjave dr. Dell’Anna so bile bolj 
umirjene. Poudaril je, da je izročil 
magnetofonske posnetke policiji 
prepis. Ko so mu jih vrnili so bili 
štirje posnetni jasni, dva sta bila 
zbrisana, osem pa je bilo nerazum
ljivih.

Popoldne je pred komisijo pričal 
Salvatore Ferrara, ki je potrdil svo
je prejšnje izjave, da je bil dr. Spa- 
gnuolo posrednik v pogajanjih med 
Manganom in mafijskim bossom Fran
com Coppolo.

V ZRN se j'e medtem razvila o- 
stra polemika med vlado in opozi
cijsko krščanskodemokratsko stran
ko. Govori se namreč, da naj bi 
Brandtova vlada že dalj časa vede
la za izgon, a da naj bi o njem 
molčala, da ne bi spravila v zaga
to moskovskih kolegov. Opozicija 
seveda skuša izkoristiti priliko, da 
potisne v kot Brandta in njegovo 
«Ostpolitik», kateri je od vsega za
četka ostro nasprotovala.

Brez odgovora je tudi vprašanje, 
zakaj je Solženicin odločil, da za
pusti Sovjetsko zvezo. Pisatelj je 
doslej vedno vztrajal, da ne bo 
prostovoljno zapustil svoje domovi
ne, včeraj pa ga brez dvoma niso 
odvedli s silo na letalo. S kakšni
mi argumenti so sovjetske oblasti 
preoričale pisatelja, da je odpoto
val? Točnega odgovora ni, po tx)- 
ročanju tiskovne agencije ANSA 
pa naj bi pisateljevi svoici izjavili 
v Moskvi, da mu je sodišče gro
zilo z obtožbo izdajstva, zločin, ki 
ga v SZ kaznujejo s strogo zapor
no kaznijo.

Moskovski tisk, ki je včeraj obja
vil uradno noto o pisateljevem iz
gonu, je začel danes objavljati ko
mentarje sovietskih državljanov o 
vsej zadevi. Uradna tiskovna agen
cija TASS med drugimi citira izja
vo metropolita Serafima, ki poudar
ja, da v svojstvu dostojanstvenika 
ruske pravoslavne cerkve odobrava 
izgon pisatelja, čigar delovanje je 
bilo nanerjeno proti popuščanju na
petosti in vzoostavljaniu miru v sve
tu. Druge izjave so bolj ali manj 
podobne tej, pri vsem tem pa gre 
pripomniti, da je bila sovjetska jav
nost bolj malo, vsaj po uradnih 
kanalih, obveščena o Solženicino- 
vem delu. zlasti o njegovi zadnji 
knjigi «Arhipelag Gulag.»

Tuji donisniki so danes le s te
žavo prišli v stik s Solženicinovo 
ženo Natalijo Svetlovo, ker je bila 
skoraj ves dan zdoma zaradi pri- 
nrav za potovanje v tujino. V te
lefonskem pogovoru je ženska izja
vila časnikarjem: «Zelo sem zapo
slena. Pripravljam se na potovanje, 
ker bi se rada čimprej združila z 
možem, ne bi vam znala pa še po
vedati, kje in kdaj se bova lahko 
spet srečala.»

V' svetu se medtem množijo izjave 
in komentarji o dogodkih, ki so pri
vedli do izgona sovjetskega pisa
telja. Med najbolj umirjenimi in ob
jektivnimi je komentar švedske ko
munistične nartije, ki trdi, da je 
izgon nisatelja v nasorotju z de
mokratičnim prepričanjem švedske 
partije in noudaria. da se reakcio
narna stališča pobija z javno in od
krito debato, ne pa s cenzuro in s 
posegom policiie.

Stvaren in zmeren je tudi komen
tar predsednika francoske sociali
stične stranke Estiera. Le-ta obsote 
izgon pisatelja, «kar dokazuje še 
enkrat, da v SZ živlienje nekonfor- 
mističnena intelektualca ni lahko. 
Ta obsodba oa še ne pomeni, da smo 
za antisovjetizem za vsako ceno.»

(Wrto žrelo 
na vulkanu Etna

CATANIA, 14, — Na področju 
Etne, posebno v vasici Regalna, 
se je zemlja danes ponovno dva
krat tresla.

Po 16 dneh bruhanja iz žrel na 
koti 1680 velikega sicilskega vulka
na postaja vedno bolj utemeljena 
domneva, da gre za svojevrsten 
netipičen pojav pri katerem je zna
čilno odpiranje vulkanskih žrel v 
krogu. Domnevo je potrdilo bru
hanje iz četrtega žrela v bližini 
kote 1680.

Nevaren poklic vojnega dopisnika: ameriški časnikar in fotoreporter Cameron skuša pogasiti gorečo obleko v 
blatu. Časnikar, ki ima hude opekline po rokah in nogah, je neposredno poročat o napadu osvobodihdli sil

na kambosko pit'òtulnico, ko je bil ranjen

| PISMO IZ RIMA

Trikrat hudo
še enkrat je «Stari» — kot 

pravijo tovariši socialisti Pie- 
tru Nenniju — zadel z nekaj 
besedami definicijo tega hude
ga trenutka: «Ne bojim se dr- 
žavnega udara — je ■■zjavil v 
nekem intervjuju— bojim se 
samomora demokracije.» Dodal 
je: «Menim, da bi potrebovali 
kulturno revolucijo, da se re
šimo propadanja civilnih vred
not demokratične družbe.» Dia
gnoza je pravilna in nam ka
že bolezen, ki je lahko smrt
no nevarna. Ne bojimo se to
liko škandalov — vsaka drža
va ima svojega, začenši pri Wa- 
tergatu — kot privajanja škan
dalom, tiste korupcije, ki okuži 
veliko bolj žrtve kot izkori
ščevalce, ki uvaja v prepriča
nje, «da imajo oni vedno prav», 
izkoriščevalci seveda. To je po
ložaj mitičnega kralja Mitrida- 
ta, ki se je privadil strupu ta
ko, da je vsak dan, dan za 
dnem zaužil kapljico strupa: 
tako se mi privajamo strupom 
našega fizičnega sveta, a, kat 
je veliko slabše, tudi moralne
ga. Za Italijo ni to nič nove
ga: lahko bi celo trdili, da je 
njena zgodovina prepojena s 
tem pojavom prilagajanja stru
pom, da pride do izbruhov, 
ki so v bistvu fašistične na
rave, čeprav jim danes ne pra
vimo več tako.

Res je, da se tudi Veliki 
Britaniji ne godi dobro — po
ložaj je morda še slabši kot 
pri nas — toda Britancem se 
ni bati okužbe, ker so ceplje
ni. V Italiji pa — kot se je 
že zgodilo s kolero — kaže, 
da primanjkuje pravega cepiva 
proti okužbi s fašizmom prav 
zaradi stalne težnje — kot pra
vi Nenni — k samomoru de
mokracije, toda nikar trage
dij, vse se dogaja v vzdušju 
farse, v katerem Andreotti pra
vi: «Kakšen državni udar je 
pa to, če sploh nimamo drža
ve?» Terapija, ki jo je pred
pisal «Stari», je pravilna: nuj
no bi potrebovali kulturno re
volucijo. A kje iskati energijo, 
če je bolezen prav v pomanjka
nju rdečih krvnih telesc revo
lucije v družbi, ki revolucije 
skorajda ni okusila: limfo tiste 
kulturne revolucije, ki je bilo 
odporništvo, pa skušajo vsrka
ti in destilirati z demokrščan- 
sko epruveto.

Ko Fanfani dramatično govo
ri o «hudem, hudem, hudem» 
položaju — besedo je v resni
ci ponovil trikrat — takoj na
to poudari, da je demokrščan- 
ska odločitev o izvajanju re
ferenduma nepreklicna in s 
tem vpelje v trikrat težaven 
položaj še četrti zelo nevaren 
element kot je križarska voj
na proti razporoki, ki, in ni 
naključje, se je neofašisti tako 
veselijo.

Če parafraziramo Nenni j a bi 
rekli, da se nam ni toliko ba
ti težavnega položaja, pač pa 
dejstva, da se ne zavedamo 
kako je položaj nevaren, ko i- 
mamo vlado, ki ji podedovane 
slabosti objektivno vežejo roke 
a ki se ne zna izvleči iz zaga
te, če ne z absurdnimi in ne
učinkovitimi ukrepi.

Na srečo imamo v tem okvi
ru tudi pozitiven element: moe 
sindikata (ni naključje, da ga 
skušajo ohromiti), ki vodi stvar
no, odgovorno socialno zrelo 
politiko kolikor zna usmerjati 
upravičen ljudski protest v 
manifestacije, prepojene s ti
stim čutom države, ki ga je 
Andreotti zgubil, da bi prepre
čil samomor demokracije. To 
je pravilna pot, zdravilo za hu
do bolezen, ki jo je diagnosti
ciral «Stari».

MARIO DEZMANN

Aretirana v Švici 
dva rimska študema

CHIASSO (Como), 14. — Švicar
ska policija je aretirala na vlaku, 
ki je prihajal iz Stuttgarta ter Je 
bil namenjen v Italijo dva študenta 
iz Rima pri katerih je našla kose 
razstavljene puške in večje količine 
municije. Pozneje je švicarsko dr
žavno pravdništvo ukazalo naj se 
študenta pripreta ter prijavita so
dišču.

Po temeljiti preiskavi so švicar
ski sodnijski organi izdali sporočilo 
v katerem je rečeno, da je bila 
razstavljena puška ukradena švicar
ski vojski. Gre za polavtomatsko o- 
rožje, ki ga uporablja vojska. Pri 
obeh študentih so našli tudi tri 
šaržerje za to puško ter municijo 
za razne vrste revolverjev. Pri prei
skavi so sodelovali tudi italijanski 
finančni stražniki.

Aretirana sta bila 25-letna študen
ta Libero Maesano in Valerio Ma- 
rucci.

MESINA, 14. — Davi so finančni 
stražniki zaplenili v skladiščih pod
jetja Zuffo 47.000 litrov olivnega in 
semenskega olja. Utajeno olje pripa
da podjetju Giacomo Gosta iz Genove.


